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O EPS-u, Peleu i Putinu
Elektroprivreda Srbije ulazi upravo u

veoma zna~ajnu fazu restrukturisawa, fak-
ti~kog izdvajawa, odnosno osamostaqivawa
~ak 21 firme koje su do ju~e bile u sastavu
EPS-a. Istovremeno, za ovaj promeweni EPS
se kroji nova organizaciona {ema, sa 11 za-
visnih preduze}a. I sve mora da bude gotovo
do kraja godine.

Tako je, posle oporavka proizvodnih ka-
paciteta, naro~ito isforsiranog u posled-
we dve-tri godine, na red do{lo i veoma
bitno organizaciono i poslovno “sre|ivawe”
firme. A sve to da bi EPS za nekoliko godi-
na postao ono {to je ve} bio pre 15-20 godi-
na - profitabilna moderna kompanija. 

Dakle, EPS je ostvario prvi ciq - ote-
rao je mrak i redukcije. Revitalizacije i mo-
dernizacije elektrana i kopova, iako traju
ve} nekoliko godina, nisu ni blizu kraju. Ko-
ri{}ene su donacije, prihod EPS-a, kredi-
ti...Vi{e od 400 miliona evra je ulo`eno da
bi Srbija danas mirno do~ekivala zime.
Ali, bez znawa EPS-ovih stru~waka na svim
nivoima, wihove ve{tine, voqe, htewa...te-
{ko da bi bilo {ta moglo da se uradi. “Po-
sledica” dosada{wih poduhvata je i
smawewe tro{kova, ve}a proizvodwa, boqa
za{tita `ivotne sredine... 

A veliki poslovi tek predstoje. Sve to
{to je dobro odra|eno, ~ime je EPS pokazao
da zna {ta treba da se uradi, da ho}e i mo-
`e da ostvari te ciqeve, predstavqeno je i
na prvom Me|unarodnom sajmu energetike u
Beogradu. Neko bi rekao da je EPS na pravom
kursu i da razloga za optimizam ima. Ali...

Zvono za uzbunu zvoni. Nelikvidnost
EPS-a i niska cena struje sa socijalnom
“aromom” ugro`avaju ne samo planirane po-
duhvate ka daqem oporavku EPS-a, ve} i sve
ostale procese. EPS-a nema bez qudi, to su
gole ma{ine, gra|evine...  A ta struka u EPS-
u jasno ukazuje kojim putem EPS mora da na-
stavi. Zna se i {ta treba da se radi, koliko
to ko{ta, koliko je struje potrebno kako se
opet ne bi pla{ili redukcija...Samo se ne
zna sa kojim }e se to parama raditi. Donaci-
ja vi{e nema, sem za nekoliko ekolo{kih
projekata, pa “igranka” sa cenom struje, odla-
`e i pomisao o novim investicijama. Kako je
i kreditna zadu`enost kompanije stigla do
gorwe granice, preostao je samo sopstveni
novac kao jedini pravi finansijski oslonac.

“Ulazak” Srbije u Evropu, preko EPS-a,
nije uquqkao ni EPS ni EMS. Dolaze stal-
no i sve ve}e obaveze i nema stajawa. Zato
EPS i mora da ima planove za koje nema nov-
ca, niti se zna kada }e ga biti. A imperativ
je, ka`u stru~waci, obnova opreme u rudni-
cima, zamena kopova ugqa u kojima su iscr-
pqene rezerve, rekultivacija rudnika, za-
vr{etak ciklusa modernizacije kapaciteta
TENT- a (blokovi 4 i 6), TE “Kostolca A” (sa-
nacija bloka 1), kao i gradwe TE “Kolubara

Miodrag Filipovi}

B” i novog bloka, snage 700-800 megavata na
lokaciji TENT-a B. Tu spadaju i revitaliza-
cija HE “\erdap I” i HE “Bajina Ba{ta”, neko-
liko mawih elektrana i izgradwa novih hi-
drokapaciteta (pre svega petog agregata u HE
“Bajina Ba{ta”). Zna~ajni zahvati predvi|e-
ni su i na modernizaciji distributivne mre-
`e, ukqu~uju}i i modernizaciju sistema
upravqawa i razvoj telekomunikacione in-
frastukture. Jo{ du`i je spisak ekolo{kih
poslova, vrednih neverovatnih milijardu
evra!

Pokazuju}i {ta je uradio u posledwih
pet godina i {ta sve planira do 2010. godi-
ne, EPS je na pomenutom Sajmu, pod sloganom
“ Mi znamo, ho}emo i mo`emo”, poslao jasnu
poruku svima da zna {ta mu je ~initi. Izo-
stalo je ono “ a da li }e se to uraditi, ne zna-
mo”. Vlasnik }e jo{ jednim odlagawem cene,
~ak i ako se ne oglasi, jasno izre}i svoj stav
i odrediti sudbinu EPS-a - razvoj ili pro-
padawe,uz privatizaciju br`u od o~ekivane. 

Na kraju, malo opu{tenije. 
Pre neko ve~e prikaza{e na jednoj TV

film o Peleu. Veliki klubovi, svojevreme-
no, spremali su xakove para kako bi Pelea
namamili u Evropu. Dr`ava Brazil je tada
poru~ila da je Pele nacionalna ikona da ne-
ma tih para kojima se mo`e kupiti. Iste te
ve~eri objavqeno je i da je dogovorena najve-
}a transakcija u istoriji Rusije - Gasprom je,
uz pomo} kredita od 13,4 milijarde dolara,
od Romana Abramovi~a preuzeo kompaniju
Sibweft i prakti~no je vratio u dr`avne
skute. Sve je to proisteklo posle direktnog
i konkretnog dogovora predsednika Putina i
ovog poznatog ruskog biznismena. Sibweft
je, naime, kao strate{ka kompanija, stavqe-
na na spisak firmi sa vetom za privatizaci-
ju. Ima li sve to nekakve veze sa EPS-om, pi-
ta}e neko. Ba{ nikakve naizgled,  ali samo
na prvi pogled. �

Miodrag Filipovi} 

UVODNIK
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Ukoliko se platni
spisak zaposlenih
uporedi sa onim iz

2000. godine,  u EPS-u je krajem
septembra ~ak 13.570 radnika
mawe!  A za tri i po godine,  na
primer,  od kraja 2001. do juna
2005. godine broj zaposlenih u
EPS-u je, prema podacima Sek-
tora za qudske resurse,  sma-
wen za 6.785,  odnosno za 13,5
odsto.  
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Kona~nu odluku o tome da li
}e gra|ani RTV pretplatu
pla}ati na posebnom ra~unu

ili me|u stavkama obra~una za  utro-
{enu struju done}e Vlada Srbije.  U
EPS-u ne odustaju od stava da ona mora
biti izdvojena.  RTS, suprotno, zahteva
jedinstveni ra~un i isti procenat u toj
naplati. 

13

Rezerve ugqa na Kosovu i Metohiji,  ~ija je procewena vrednost preko
1.000 milijardi evra,   najrespektibilnije su u Evropi.  Kako isti~e mr
Ivica Jakovqevi},  direktor Sektora u Direkciji EPS-a za kosmetska

preduze}a,   tako ogromne koli~ine,  nesporno,  odre|iva}e ukupne domete ekonom-
skog razvoja tog regiona,  ma ko o wihovoj eksploataciji odlu~ivao. 
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U JP "Elektro-
srbija" ve} me-
secima je mo-

bilno stawe,  ka`e Rodo-
qub Markovi},  direktor,
po{to se na naplatu ra~u-
na i smawivawe gubitaka
koncentri{u i oprema i
qudi.  To je i omogu}ilo da
naplata na ovom konzum-
nom podru~ju u prvih osam
meseci  prema{i 97 odsto.  
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Prema podacima Eurostata od 25 ~lanica
EU Italijani ubedqivo najvi{e novaca
izdvajaju za potro{ene kilovat-~asove.

Prose~no italijansko doma}instvo,  tako,  za "ogo-
qenu" cenu jednog kilovat-~asa pla}a ~ak 14,12
centi i za utro{enu struju izdvaja 42 odsto vi{e od
proseka u EU. 

46

HE "Gamzigrad",  jedna je od
retkih podignutih krajem
19. i po~etkom 20. veka u

Srbiji, koja neprestano radi. Proizvo-
di struju,  ali je i muzej.  @ivi muzej,  a
koji proizvodi svetlost.  

62

EPS je u prilici da
~esto poma`e huma-
nitarne i druge ak-

tivnosti, ali iz senke.  - Mora-
mo da }utimo o na{im dobrim
delima, ka`e Mom~ilo Cebalo-
vi},  direktor Sektora EPS-a
za odnose s javno{}u, kako neko
ne bi rekao da smo rasipnici i
to sa tu|im novcem. Ispada da
EPS i nema svoj novac.

32
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Izme|u dva 6. oktobra,
kada obele`avamo
Dan Elektroprivre-
de Srbije, skromno

i radno, isti~emo da imamo
novi Zakon o energetici, da
je u skladu sa wim, formiran
“novi” EPS, da sada imamo i
EMS i da je mnogo toga novo-
ga u odnosu na ono pre godinu
dana. Ali, kako nas i vlasnik
i MMF pre svega gleda po
broju zaposlenih a tek potom
po nekim drugim ~iwenica-
ma, isti~emo da smo se po bro-
ju zaposlenih sveli na nivo
iz 1992. godine, izuzimaju}i
radnike sa Kosmeta. Zna~i, u
EPS-u i EMS-u sada radi
oko 34 hiqade qudi, odnosno
u samom EPS-u  oko 32.500 za-
poslenih. Sledi objediwa-
vawe administra-
tivnih funkcija na
nivou preduze}a,
preme{tawe sa jed-
nog na drugo radno
mesto...Ali, siguran
sam da }emo taj pro-
ces, koji nije nima-
lo lak, ali je neiz-
be`an, zavr{iti,
bez socijalnih po-
tresa - ka`e u razgo-
voru za “kWh”, dr Vladimir
\or|evi}, generalni direk-
tor EPS-a. 

Zaposlene, pre svega, inte-
resuje da li }e imati radno
mesto i kolika }e mu biti
plata, pa zato po ko zna koji
put ka`em - nijedan radnik u
EPS-u ne}e biti vi{ak, na-
gla{ava \or|evi}. Nama su i
te kako potrebni dobri rad-
nici, na svim mestima. Ali,
~iwenica je da standard zapo-
slenih u EPS-u realno opada
ve} ~etiri godine. Izdvajawe
takozvanih sporednih delat-
nosti i smawivawe broja za-

poslenih, treba da stvori
prostor za pove}awe zarada u
nekom zavisnom preduze}u iz
osnovne delatnosti, koje }e
sa mawim brojem qudi ostva-
rivati isti ili boqi proiz-
vodni rezultat, uz neku vi{u
cenu. Jasno je da je ova sada-
{wa politika zarada posle-
dica restriktivnih mera iz
aran`mana sa MMF-om, jer,
zbog stawa u na{oj privredi,
te{ko da bi Srbija sama re-
{avala neke finansijske
probleme. Naravno, da je u toj
pri~i problemati~no {to
EPS, velika proizvodna kom-
panija, ima tretman bud`et-
ske ustanove. 

-Trpimo pau{alne ocene
da smo neracionalni i gubi-
ta{i, iako svako mo`e da

ima precizne podatke o tome
{ta smo u posledwe ~etiri
godine uradili. A jasno je da
sa na{om prose~nom cenom
od oko 3,4 evro centa po kilo-
vat-~asu, niko ne mo`e da
ostvari dobit. U nekim zem-
qama, iako tamo{wi gra|ani
u ekonomskom smislu ne stoje
ni{ta boqe od nas, kilovat-
~as odavno ima prose~nu pro-
dajnu cenu od oko osam evro
centi, ka`e prvi ~ovek EPS-
a. Dr`ava }e, ipak, od te sa-
radwe sa MMF-om imati ko-
rist, jer }e se posledwom –
{estom revizijom, Srbiji

odobriti otpis 15 odsto duga,
odnosno ukupna korist }e bi-
ti u vrednosti od oko 900 mi-
liona dolara, obja{wava
\or|evi}.

- Pokrenute su incijative
za promene zakona koje treba
da omogu}e da 15 odsto akcija
javnih preduze}a pripadne za-
poslenima u tim preduze}i-
ma, a isto toliko i zaposle-
nima u nekim javnim slu`ba-
ma van EPS-a, koji nemaju
{ansu da kupe akcije nekih
drugih preduze}a. Zna~i, 30
odsto akcija EPS-a bi treba-
lo za godinu -dve da bude u ru-
kama gra|ana. Tim ~inom
EPS bi prakti~no u{ao u po-
ces svojinskih promena koje
se kod nas nazivaju privatiza-
cijom. To, ina~e, nala`u me-

|unarodne regula-
tive i druge obave-
ze, koje moramo da
ispo{tujemo. Uko-
liko tokom 2006.
godine uspemo da
obezbedimo stra-
te{kog partnera
za TE «Kolubara
B», po{to sami ne
mo`emo da je zavr-
{imo i sa tim

stranim partnerom osnujemo
zajedni~ko preduze}e, mo}i
}e da se govori o liberalizo-
vanom tr`i{tu elektri~ne
energije u Srbiji. Ako tome
dodamo ra~unovodstveno
odvajawe regulisanih i nere-
gulisanih delatnosti u okvi-
ru distributivnih preduze}a,
bi}emo transparentni u po-
gledu ispuwavawa me|unarod-
nih standarda, tako da ne vi-
dim razlog za{to bismo bili
izlo`eni nekim drugim ve-
trovima. Pritom, naravno,
na{ stav je da cena elektri~-
ne energije treba da bude re-

alna, a to je cena vi{a od 4,5
evro centi za kilovat-~as.
Kada se ti uslovi steknu EPS
}e postati profitabilna
kompanija, koja }e svom vla-
sniku – Dr`avi - mo}i da is-
pla}uje dividende, tako da }e
i bud`et i Republika Srbija
imati konkretnu materijalnu
korist. – rekao je \or|evi}. 

-Shvatam, ka`e on, da je
standard na{ih gra|ana do-
sta nizak i da qudi imaju te-
{ko}a u pla}awu elektri~ne
energije, ali ti problemi ne-
}e nestati, biti mawi... ako
bi se EPS prodao nekom
stranom partneru. Naprotiv.
Cena struje bi odmah sko~i-
la, ili je ne bi bilo, jer neka
strana kompanija sigurno ne-
}e prodavati struju po ovim
cenama i bele`iti gubitak.
Mnogo je pametnije da EPS
ostvaruje profit, da se deo
dobiti usmerava u izgradwu
novih objekata i investicije
koje }e zapo{qavati srpsku
privredu a deo dobiti da od-
lazi vlasniku, dr`avi, koja
bi tako obezbe|ivala novac
za sve {to joj potrebno. To je
prosta ra~unica, nagla{ava
\or|evi}. 

S druge strane, isti~e na{
sagovornik, jasno je da se, sa

DR VLADIMIR \OR\EVI], GENERALNI DIREKTOR JP EPS: 

"Telekom model" za
Elektroprivredu
� Svojinska promena EPS-a kroz podelu akcija zaposlenima u
dræavnim firmama i javnom sektoru, uz zadræavawe 51 odsto
akcija u dræavnom “krilu” i izlazak preostalog dela na træi-
{te, ve} 2007. godine, nije neprihvatqivo za EPS

U Evropi je vertikalno integrisano
60 odsto elektroprivrednih 

preduze}a, a u mnogim zemqama 
ponovo okupqaju proizvodwu 

i distribucije pod jedan “krov”

*

*



5

OKTOBAR 2005 kWh BROJ 381

rastom cena i profita, pove-
}ava i cena samog EPS-a.
Imaju}i i to u vidu, on smatra
da je pove}awe cene elektri~-
ne energije interes i dr`ave.
Razume se, uz uva`avawe soci-
jalnih problema s kojima je
stanovni{tvi suo~eno, {to
sa svoje strane iziskuje nala-
`ewe prave mere u svemu tome.

- Li~no sam zadovoqan po-
stignutim rezultatima i po-
slovnim trendovima u posled-
we ~etiri godine. Do{lo je
vreme da svako mora da brine
o sebi - i EPS i preduze}a
neelektroprivredne delatno-
sti, ali i svako o sebi i svom
radnom mestu, jer je konkuren-
cija radne snage ve} po~ela.
Mi ne `elimo da sprovodimo
nikakve drasti~ne mere. To
potvr|uje i 2005. godina, kada
smo odre|enim kategorijama
zaposlenih, koji su `eleli da
odu, davali stimulativne ot-

premnine. Istina je da mi u
EPS-u imamo vi{ka zaposle-
nih, ali nemamo vi{ka rad-
nika. Svi moramo da vodimo
ra~una o tome da budemo efi-
kasniji i racionalniji, jer
EPS, ovakav kakav je danas,
ne mo`e da iza|e na libera-
lizovano tr`i{te. Po-
trebne su jo{ neke pro-
mene i, nadam se, da }emo
te poslove okon~ati do
kraja 2006. godine - na-
vodi \or|evi}.

Generalni direktor
EPS-a se slo`io sa kon-
statacijama da je osnov-
ni smisao liberaliza-
cije tr`i{ta gubqewe dr-
`avnog monopola. Ali, ako
mi na{e firme poput EPS-a
i NIS-a prodamo stranoj
firmi, koja je, recimo sa 70
odsto u dr`avnom vlasni-
{tvu, (^EZ, RAO...), onda je,
kako navodi na{ sagovornik,

jasno da smo svoj dr`avni mo-
nopol, zamenili dr`avnim
monopolom druge zemqe, ili
nekim drugim globalnim mo-
nopolom, ukoliko nas kupi
neka velika multinacional-
na kompanija u vlasni{tvu
grupe qudi. On navodi da je
na primer tr`i{te Nema~ke
podelilo nekoliko nema~kih
kompanija, EDF dr`i vi{e
od 90 odsto francuskog tr`i-
{ta, u [paniji su na tr`i-
{tu elektri~ne energije sa-
mo {panske firme, koncept
hrvatske i slovena~ke elek-
troprivrede, vrlo je sli~an
konceptu EPS-a...

- ^iwenica je da uvo|ewe
globalizacije apsolutno
smawuje neke vrste sloboda
koje postoje i pitamo se gde je
tu interes Dr`ave? Ako EPS
bude dr`avna firma, dr`ava
}e da ubira dividendu. Ali,
po{to postoji op{te uverewe
da je dr`ava lo{ vlasnik, pi-
tawe je na koji }e na~in ona
da natera EPS da bude efi-
kasniji? Dr`awe plata na
“ledu”, izdvajawa sporednih
delatnosti...nisu neograni-
~ena. U tom pogledu, nije lo-
{a ideja da EPS u|e u svojin-
ske promene na isti na~in
kao svojevremeno “Telekom”.
Time bi se izi{lo u susret
trendovima privatizacije u
Evropi, ali za nas bi to bio i
na~in da EPS poprimi novu

poslovnu filozofiju. Taj
uticajni strani partner bi
na neki na~in bio i lobista
EPS-a kod Dr`ave, odnosno
korektivni faktor, da EPS
ne bude potcewen. Ipak, na
Dr`avi je da proceni {ta je
wen interes a zaposleni u
EPS-u su, ma koliko to suro-
vo zvu~alo, dr`avni slu`be-
nici – rekao je \or|evi}.

Uloga me|unarodnih fi-
nansijskih institucija u sve-
mu tome prili~no je nejasna i
~esto se tuma~i na razli~ite
na~ine. I direktor \or|e-
vi} se sla`e da je te{ko ras-
tuma~iti {ta je wihov istin-

ski stav. [ta je to {to prois-
ti~e iz baznih ili planskih
opredeqewa tih institucija,
a {ta je posledica stavova
uticajnih lobisti~kih grupa
u zemqi ili van we. O~igled-
na su nastojawa takvih grupa
da kupuju distribucije i to
im je po{lo za rukom u mno-
gim zemqama. Tako su kupili
tr`i{te i profit je zaga-
rantovan. Otud se s vremena
na vreme i kod nas opet poja-
ve, kao slu~ajno, one ideje o
daqoj podlei EPS-a, ovoga
puta na proizvodni i distri-
butivni deo.

- [to se EPS-a ti~e sma-
tramo da je vertikalna inte-
gracija, spajawe proizvodwe
i distribucije, bitno za op-
stanak, pre svega proizvod-
nog dela firme. Realno gle-
dano 60 odsto elektroprivre-
da u Evropi vertikalno su
integrisane, {to zna~i da
imaju najmawe dve regulisane
delatnosti u svom sastavu.
Vertikalna integracija je
razbijena u Rumuniji, Ma|ar-
skoj, Poqskoj i ^e{koj... Me-
|utim, posle negativnih is-
kustava, sada se u tim zemqa-
ma pristupa ponovnom pove-
zivawu. U Poqskoj je ~etvr-
tina elektroprivrede proda-
ta, a od dela koji je ostao sa-
da se prave tri koncerna, u
ve}inskom dr`avnom vlasni-
{tvu, koji }e biti vertikal-

no intergisani (proiz-
vodwa i distribucija).
Svaki od wih je otpri-
like veli~ine EPS-a.
^e{ki ^EZ je u pret-
hodnom periodu izgubio
distribucije i sada ih je
ponovo kupio, ali ne i
najve}u – distribuciju u
Pragu, koja je ostala u

stranom vlasni{tvu. Sada se
{iri i uglavnom kupuje di-
stribucije u drugim regioni-
ma. Nedavno su ponovo kupi-
li i rudnike ugqa za potrebe
svojih elektrana. Zna~i, ~e-
{ka vlada je ^EZ-u dozvoli-
la ponovno okupqawe. I ma-
|arska elektroprivreda je
po~ela da kupuje nekada pro-
date distribucije. Prodajom
EPS-a, NIS-a, Telekoma...
na{a dr`ava bi zna~ajno iz-
gubila uticaj i na ukupan
privredni razvoj – rekao je
na kraju. �

Dragan Obradovi}

Vladimir \or|evi} je ukazao i na primer slova~ke elek-
troprivrede, koja je u celosti prodata za oko 840 miliona
evra, a neznatno je mawa od EPS-a. A, kada bi cena elektri~ne
energije iz EPS-ovih elektrana bila samo pet centi, na{a dr-
`ava bi, kako navodi \or|evi}, dobijala godi{wu dividendu
u iznosu od 200 miliona evra. Zna~i,  indenti~nu sumu bi Dr-
`ava mogla da dobije za ne{to vi{e od ~etiri godine  i razu-
me se da svi objekti ostanu u wenom vlasni{tvu.

Slova~ki primer

Dr`ava bi mnogo ve}u 
korist imala od dividendi
profitabilnog EPS-a nego 

od wegove prodaje

*

*

EPS pred 
podelom 
akcionarskog
kola~a



Za tri i po godine -
od isteka 2001. do
kraja maja 2005.
broj zaposlenih u

Elektroprivredi Srbije
je, prema podacima Sek-
tora za qudske resurse,
smawen za 6.785, odnosno,
za 13,5 odsto. A ukoliko se
dana{wi platni spisak
uporedi sa onim iz 2000.
godine, izlazi da je smawe-
we broja radnika ~ak - dvo-
struko ve}e.

U Javnom preduze}u Te-
rmoelektrane “Nikola Te-
sla” od kraja 2000.
do sredine 2005.
godine broj zapo-
slenih je sa 4.000
smawen za ~evrti-
nu. Danas je ovde
upo{qeno 2.927
radnika. Samo u
ovoj godini, pre-
ma podacima koje
smo dobili od
Nenada Radoji~i-
}a, {efa kabine-
ta direktora JP
TENT, broj zapo-
slenih smawen je za 385.
Program poslovawa je, me-
|utim, predvi|ao druga~ije
- da iz preduze}a ove godi-
ne “ode” 324 zaposlenih.
Dakle, i na ovoj ravni,
TENT prema{uje plan i to
za ~ak 18,8 odsto.

Od ovog broja oko 25 pro-

cenata zaposlenih je oti-
{lo u penzije ili spora-
zumno raskinulo radni od-
nos, a oko 45 odsto je isko-
ristilo program stimula-
tivnih otpremnina za do-
brovoqni odlazak iz pred-
uze}a. Kroz izdvajawe uslu-
`nih,odnosno, non-kor de-

latnosti u preduze}e
“PRO- TENT” samo u ovoj
godini “izdvojeno” je i oko
30 odsto od ukupnog broja
radnika koji su oti{li iz
firme. Pri tome vaqa ima-
ti u vidu da je re~ o progra-
mu koji je zapo~et u pret-
hodnoj godini i ~iji su

ukupni dosada{wi efekti
znatno ve}i..

-U prvoj polovini godi-
ne TENT je napustilo 390
radnika, a primqeno je sa-
mo pet novih. U ovom odno-
su iskazuje se, u simboli~-
kom smislu, problem o~uva-
wa, obnove i razvoja ka-

drovskog poten-
cijala, koji je
jednako ozbiqan
kao i problem po-
gonske spremno-
sti postrojewa.
On ve} poprima
dramati~ne raz-
mere - kao pitawe
opstanka - jer je
kroz smawewe
broja zaposlenih
do{lo do velikog
odliva iskusnih,
kvalitetnih, str-

u~nih kadrova - in`ewera,
tehni~ara, majstora, ka`e
Bo{ko Buha, direktor JP
TENT.

Na osipawe kadrova u
Elektroprivredi Srbije
ne uti~u samo zahtevi za ra-
cionalnijim na~inom or-
ganizovawa, koje se u veli-

koj meri i posmatra kroz
prizmu broja zaposlenih.
Ono je u sve ozbiqnijoj me-
ri i posledica erozije
ekonomskog i socijalnog
polo`aja radnika elektro-
privrede - od kontinuira-
nog smawewa nivoa zarada,
do redukovawa svih osta-
lih vidova standarda. Tako
rad u EPS-u, pre svega za
stru~wake, vi{e ni iz da-
leka nije privla~an kao
{to je nekad bio.

-Danas je u EPS-u i we-
govim kompanijama sve te-
`e zadr`ati stru~wake i
kvalitetne majstore. Sta-
riji odlaze jer pronalaze
na~ine da boqe unov~e zna-
we i iskustvo, a mladi vi-
{e nisu motivisani da ka-
rijeru grade u elektropri-
vredi, u kojoj su zarade sve
bli`e proseku nejake pri-
vrede, a obaveze jednako ve-
like kao nekad, pa i ozbiq-
no ve}e. I TENT se suo~a-
va sa problemom “odliva
mozgova”. Wegove stru~wa-
ke, osposobqene za posebno
slo`ene i osetqive tehno-
lo{ke procese, sve ~e{}e

RAZGOVOR S POVODOM
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ODLAZE INÆEWERI, TEHNI^ARI, MAJSTORI

Kadrovsko “umirawe”
EPS-a
� Stariji odlaze jer prona-
laze na~ine da boqe unov~e
znawe i iskustvo, a mladi
vi{e nisu motivisani da
karijeru grade u elektropri-
vredi. Stru~wake, osposo-
bqene za posebno sloæene i
osetqive tehnolo{ke pro-
cese, sve ~e{}e preuzimaju
strane kompanije, nude}i im
znatno ve}e zarade

Elektroenergetski sistem sada radi
dobro jer nema “ekstremnih situacija”

poput, recimo, olujnih vetrova, 
redukcija u napajawu i ispada velikih

jednica. U suprotnom, sa ovim 
qudstvom, sigurno ne bi mogli da 

odgovorimo obavezama

Bez iskusnih
stru~waka 

nema remonta



preuzimaju strane kompa-
nije, nude}i im znatno ve-
}e zarade, isti~e Buha. 

[ta pokazuje statistika
sa~iwena u “Elektrodi-
stribuciji Beograd”? Od
30. juna 2003. do 15. septem-
bra ove godine EDB je na-
pustilo 328 zaposlenih.
Samo u ovoj godini, do sre-
dine septembra, iz predu-
ze}a je oti{lo 177 zapo-
slenih. Do kraja godine
oti}i }e ih jo{ 33, odno-
sno, ukupno 210 radnika,
od kojih je ~ak 104 elek-
trotehni~ke struke - od
kvalifikovanih montera
do in`ewera. A kada se
sve sabere, izlazi da }e,
po~ev od kraja juna 2003. do
isteka ove godine u beo-
gradskoj distribuciji bi-
ti 361 radnik mawe. U ovoj
pri~i nisu uzeti u obzir
zaposleni koji EDB napu-
{taju izdvajawem “Izgrad-
we i radionica” i “Javnog
osvetqewa.

-Mnogi radnici su isko-
ristili mogu}nost odlaska
uz stimulativne otpremni-
ne. Drugi, monteri, predu-
ze}e napu{taju po isteku
beneficiranog radnog
sta`a i nastavqaju da rade
u drugim firmama. Veliki
uticaj na odliv kadrova
imala je i akcija sindika-
ta koji je monterima nad-
zemne mre`e obezbedio rad
u Irskoj odakle se oni, na
`alost, ne vra}aju. Uz to,
zaposleni EDB napu{taju
i zbog izuzetno malih pla-
ta u odnosu na okru`ewe. U
sada{wim uslovima ne mo-
`emo da zaustavimo odla-
zak in`ewera informati-
ke, elektroza{tite i mon-
tera svih struka, ka`e Ste-
van Mili}evi}, direktor
“Elektrodistribucije Beo-
grad”.

O kriti~nosti situacije
sa monterskim kadrom, po
wegovim re~ima, dovoqno
govori podatak da u Slu-
`bi nadzemnih visokona-
ponskih vodova, na kom-
pletnoj mre`i, rade samo
~etiri montera.

-O~ekujemo da }e stawe
ubudu}e biti ne{to boqe i
da }e biti dozvoqen prijem
radne snage na
najkriti~nijim
radnim mestima
kako se ne bi
ugrozilo norm-
alno funkcioni-
sawe elektroe-
nergetskog siste-
ma. On sada radi
dobro jer nema
“ekstremnih si-
tuacija” poput,
recimo, olujnih
vetrova, redukci-
ja u napajawu i
ispada velikih
jednica. U suprotnom, sa
ovim qudstvom, sigurno ne
bi mogli da odgovorimo
obavezama, isti~e Mili}e-
vi}.

Ne{to je druga~ija situ-
acija u Javnom preduze}u
“\erdap”, ali za to je, pre-
vashodno, “zaslu`na” geo-
grafija. Ovaj sistem, nai-
me, nije ba{ blizu Beogra-
da i centrale Elektropri-
vrede Srbije, radnici su i
poslovno i porodi~no ve-
zani za hidroelektrane, te-
{ko napu{taju “stari”
kraj, a uz to u bli`em okru-
`ewu nema kompanija u ko-
jima bi mogli da potra`e
boqi posao i ve}u platu.
Ipak, ni ovakva situacija
nije sa~uvala kadrove.

-U posledwe ~etiri go-
dine, kroz izdvajawe spo-
rednih delatnosti, odla-
zak u penziju i obezbe|ewe
stimulativnih otpremina

za dobrovoqno napu{tawe
preduze}a, u “\erdapu” je
broj zaposlenih smawen za
25 odsto. To ve} samo po
sebi dovoqno govori o
starosnoj strukturi rad-
nika. Primera radi u
“Vlasinskim hidroelek-
tranama” danas ima 30 od-
sto zaposlenih mawe nego
kada su ove hidroelektra-

ne po~ele da rade, ka`e
Dragan Stankovi}, direk-
tor “\erdapa”.

Tako je danas u “\erda-
pu” odnos broja zaposlenih
prema instalisanoj snazi,
ako se mo`e uop{teno
pri~ati, ne uzmimaju}i u
obzir starost kapaciteta,
nivo wihove tehnolo{ke
opremqenosti i stepen au-
tomatizacije, ispod svet-
skog proseka. U ovoj kom-
paniji je, naime, zaposle-
no 1.090 radnika, a ukupna
snaga svih wenih agregata
je 1.650 megavata. Tako
umesto jednog, kako je pre-
ma svetskim standardima,
u “\erdapu” radi 0,8 rad-
nika po megavatu.

Zarade u EPS-u su, ka`e
Stankovi}, odavno “na le-
du” pa tako danas zaposle-
ni u lokalnim samouprava-
ma imaju znatno ve}a pri-
mawa od kolega istih kva-
lifikacija u “\erdapu”.
Stan je za qude iz EPS-a,
kako stvari sada stoje, ne-
dosti`an. Sve su to razlo-
zi zbog kojih prakti~no
niko vi{e nema motiv da
potra`i zaposlewe u Elek-
troprivredi Srbije. U
ostalom, u posledwe vreme
ovde nije bilo ni mesta za
prijem novih qudi, a oni su
i te kako potrebni.

Gde na}i re{ewe? Pre
svega problemu raciona-

lizacije tro{kova radne
snage u elektroprivredi
treba pri}i fleksibil-
nije, jer kruta ograni~ewa
kada je re~ o broju zaposle-
nih, na~inu organizovawa
i nivou zarada postaju
kontraproduktivna. Osa-
mostaqivawe i skora pri-
vatizacija izdvojenih
preduze}a uspostavqa pot-

pune ekonomske,
tr`i{ne odnose
u obezbe|ivawu
usluga iz tih
oblasti. Pripre-
ma za ukqu~ivawe
u me|unarodno
energetsko tr`i-
{te zahteva pri-
lago|avawe svih
segmenata poslo-
vawa wegovim
zahtevima. To jed-
nako va`i i za
oblast qudskih
resursa, koja ni

sama ne trpi netr`i{ni
tretman.

-Polaze}i od sada{we
kadrovske situacije u
elektroprivrednim kom-
panijama, jasno je da nema
vremena za odlagawe i da
EPS mora da u~ini sve da
podmladi, osve`i i razvi-
je qudske resurse koji }e
garantovati uspe{an rad
i poslovawe u budu}nosti.
To zahteva neodlo`ne me-
re za adekvatnu selekciju,
prijem i obuku novih
stru~waka i radnika. Dru-
gim re~ima, potrebno je
razviti funkciju upra-
vqawa qudskim resursima
na svim nivoima organi-
zovawa elektroprivrede.
Uslov za uspe{no obavqa-
we takve funkcije je hit-
no i zna~ajno poboq{ava-
we polo`aja zaposlenih u
elektroprivrednim pred-
uze}ima, koje }e EPS po-
novo u~initi privla~nim
za mlade qude. Mora se
drasti~no promeniti po-
litika pla}awa, odnosno
nagra|ivawa u EPS-u,
kako bi bilo mogu}e da
se na pravi na~in stimu-
li{e stru~an, kvalite-
tan i odgovoran rad, bez
kakvog nema ni efikasne
proizvodwe, isti~e Bo-
{ko Buha. �

P. M. P.
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U prvoj polovini godine TENT je 
napustilo 390 radnika, a primqeno 

je samo pet novih. U ovom odnosu 
iskazuje se, u simboli~kom smislu, 
problem o~uvawa, obnove i razvoja 

kadrovskog potencijala, koji je 
jednako ozbiqan kao i problem 

pogonske spremnosti postrojewa

Kadrovi u elektroprivredi stvaraju se dugo i strpqivo jer
je ovladavawe slo`enim tehnologijama proces koji traje godi-
nama. Zato se planirawe i priprema kadrova moraju voditi
kontinuirano i za vi{e godina unapred, kao {to je to ra|eno u
vreme intenzivnog razvoja ove grane, navodi Bo{ko Buha. 

To je, me|utim, po wegovim re~ima, nemogu}e ukoliko se ne
obezbede uslovi za adekvatnu motivaciju qudi da radnu kari-
jeru grade u ovakvim kompanijama. Rad u elektroprivredi tra-
`i celog ~oveka, wegovu punu posve}enost poslu, a to se ne mo-
`e o~ekivati ako on mora da borbu za re{avawe egzistencijal-
nih pitawa vodi i na nekom drugom poqu. 

Strpqivo stvarawe kadrova

OKTOBAR 2005 kWh BROJ 381
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Javno preduze}e
“Elektrosrbija”
Kraqevo prosla-
vilo je krajem

septembra 35 godina od
osnivawa, tokom kojih je
o~vrslo kao ekonomski i
tehnolo{ki zaokru`ena
celina. Wegovih 17 di-
stributivnih delova ispo-
ru~uju elektri~nu energiju
na teritoriji 10 okruga,
odnosno 49 op{tina cen-
tralne i zapadne Srbiji i
delom na podru~ju Beogra-
da, opslu`uju}i oko
700.000 potro{a~a. Tako
}e i biti do kraja ove, ju-
bilarne godine. U sklopu
reorganizacije elektro-
privrede  i “Elektrosrbi-
ja” je predvi|ena za re-
strukturirawe i verovat-
no ve} naredne godine ne-
}e poslovati u sada{wem
sastavu. 

- “Elektrosrbija” je tre-
nutno u fazi sprovo|ewa
odluka o restrukturirawu
distributivnih preduze}a
posle osnivawa EMS-a i
EPS-a, jer treba da se kon-
stitui{e kao zavisno pri-
vredno dru{tvo. U tom
procesu ote`avaju}a je
okolnost {to su neka
spoqna re{ewa jo{ nede-
finisana, posebno u situ-
aciji kada je nagove{teno
pregrupisavawe distribu-
tivnih preduze}a i kada je
poseban obim promena na-
javqen za “Elektrosrbiju”.
Stoga treba biti potpuno
spreman za asimilirawe

novih distribucija u
“Elektrosrbiju” i isto-
vremeno treba definisati
koncept eventualnog otce-
pqewa dela teritorije na-
{eg javnog preduze}a, {to
izaziva uznemirenost kod
poslovodstva i zaposle-
nih, ka`e Rodoqub Marko-
vi}, direktor JP “Elek-
trosrbije”.

- Bez obzira na najavqe-
ne promene, na{a je name-
ra da se “Elektrosrbija”
oformi kao preduze}e koje
}e se baviti prodajom
elektri~ne energije na
najracionalniji na~in u
skladu sa Zakonom o ener-
getici. Zna~i ne kao mono-
polisti~ka, ve} kao konku-
rentska, otvorena firma.
Ovaj zakon, ukoliko se bu-
de primewivao, daje dobru
osnovu da EPS ostane je-
dan od kqu~nih oslonaca
strate{kog razvoja i opo-
ravka Srbije, isti~e Mar-
kovi}.

Elektroprivreda, nagla-
{ava on, nije u gubicima
zato {to lo{e posluje, ve}
zato {to se niskom cenom
struje odr`ava socijalni

mir. I ta niska cena, pri-
tom je, obezvre|ivana  i
inflacijom. Sa druge
strane, ~asovno kori{}e-
we objekata kod nas je ~ak
ve}e nego na Zapadu, a tre-
ba se prisetiti da su se svi
u EPS-u u vreme sankcija i
tokom bombardovawa sva-
kojako snalazili i krpe-
`om odr`avali sistem
obezbe|uju}i struju. Sve je
to odra|eno samo po`rtvo-
vawem qudi, ali je sistem

izraubovan. I premda se
elektroprivreda najbr`e
oporavila posle bombar-
dovawa, sve je realnija
opasnost da EPS postane
ko~nica razvoja privrede
jer nema para, zbog soci-
jalne cene struje, da gradi
nova postrojewa. U isto
vreme potro{wa struje ra-
ste sa prihvatawem evrop-
skih standarda, u {ta spa-
da i sve masovnije kori-
{}ewe klima - ure|aja u
poslovnim objektima i
stanovima.

- Paradoks je da svi u
privredi rade po ekonom-
skim kriterijumima i da
istovremeno dobijaju elek-
tri~nu energiju po netr-
`i{noj ceni. Neophodna
je ne socijalna, ve} realna
cena struje, jer samo ona
donosi racionalnu potro-

JP “ELEKTROSRBIJA” KRAQEVO PROSLAVILO 35 GODINA RADA 

Zakon o 
energetici 
budi nadu
� Uz doslednu primenu Zakon daje dobru
osnovu da EPS ostane oslonac strate{kog
razvoja i oporavka Srbije � “Elektrosr-
bija” mora da bude konkurentska i otvo-
rena, a ne monopolisti~ka firma

Programom dugova u otpustu dobijena je, po re~ima direkto-
ra Markovi}a, povoqnija atmosfera u re{avawu velikih du-
govawa privrede. Preduze}a ukqu~ena u taj program na pod-
ru~ju “Elektrosrbije” duguju oko 1,3 milijarde dinara zakqu~-
no sa pro{lom godinom. Me|u ovim  du`nicima najve}i su lo-
zni~ka “Viskoza”, para}inska “Staklara” i trsteni~ka “Prva
petoletka”.

Dobrodo{ao “otpust duga”

Delo vizionara
“Elektrosrbiju” su osnovali vizionari

koji su osetili da je to prelomni trenutak
prelaska sa skromne industrije i niske
potro{we struje u period naglog indu-
strijskog razvoja i snabdevawa velikih
potro{a~a. Za gradwu krupnih objekata za
podr{ku privrednom razvoju tada{we
elektrodistribucije nisu imale novca i
samo su ujediwene mogle da ih naprave. Stvarawe “Elektrosr-
bije” je pravi primer ukrupwavawa iz ekonomskih interesa.

RODOQUB MARKOVI]
DIREKTOR JAVNOG PREDUZE}A "ELEKTROSRBIJA" KRAQEVO
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{wu i energetsku efika-
snost, a socijalni aspekt
treba re{avati nekim dru-
gim merama, napomiwe di-
rektor Markovi}.   

U “Elektrosrbiji” je ve}
mesecima mobilno stawe.
Na naplatu ra~una i na
smawewe gubitaka struje
koncentri{u se i oprema
i qudi. U prvih osam mese-
ci ove godine naplata na
podru~ju “Elektrosrbije”
kumulativno je prema{ila
97 procenata i stalno se
poboq{ava. Nastojawe je
da se naplatni zadaci u

ovoj godini ostvare stopo-
stotno ili ~ak iznad toga
i tom ciqu je sve podre|e-
no, ukqu~uju}i uvo|ewe
radnih subota da bi se po-
ja~ao rad {alterskih slu-
`bi, kao i broj inka-
sanata na terenu i
ekipa koje iskqu~uju
struju.

- Te aktivnosti su
vi{e od dnevne bri-
ge, jer je jasno da bez
stopostotne naplate
ni mi, ni EPS, ne
mo`emo da zavr{imo
ni najosnovne poslo-
ve, ka`e direktor Marko-
vi}. Iskqu~ewe struje po-
tro{a~ima, po wegovim
re~ima, primewuje se tek
kao krajwa mera, pri ~emu
je poboq{ana saradwa sa
policijom na za{titi rad-
nika “Elektrosrbije” koji

“seku” struju velikim du-
`nicima.

Za septembar su u “Elek-
trosrbiji” predvi|ene dve
radne subote. To je, tradi-
cionalno,  mesec sporije
naplate, izazvane pove}a-
nim tro{kovima doma}in-
stava zbog polaska dece u
{kolu, pripreme zimnice
i sli~nih sezonskih izda-
taka. U “Elektrosrbiji”
su, ipak, od 1. do 13. sep-
tembra  naplatni zadatak
za taj mesec ispunili sa
24,96 odsto, po ~emu su iz-
nad proseka u EPS-u.

Po pojedinim delovima
ovog javnog preduze}a na-
plata je neujedna~ena ~ak i
u sli~nim sredinama i to
ukazuje na organizacione
i li~ne propuste. U Elek-
trodistribuciji Sjenica,
recimo, naplata je stopo-
stotna, a na podru~ju Tuti-
na je nezadovoqavaju}a, ia-
ko su u oba slu~aja u pita-
wu nerazvijeni krajevi.

Smawewe ukupnih gubi-
taka elektri~ne energije
u “Elektrosrbiji” ide u
dobrom pravcu, ali brine
{to ne ide dovoqno brzo.

U pro{loj godini gubici
su bili 15,26 odsto, a u pr-
vih {est meseci ove godi-
ne 13,45 odsto, s tim {to su
velike razlike izra`ene
po distributivnim delo-
vima. Najvi{i su gubici u
Novom Pazaru i Loznici.

U novopazarskom “Elek-
trorasu” gubici struje su
prema{ivali i 27 odsto,
zbog ~ega je i direktor ne-
davno smewen.

U planu je da se ukupni
gubici struje snize do 11
odsto, kakvi su nekada bi-
li, ali }e za to biti po-
trebno vreme jer je promena
strukture potro{we i ovde
jedan od glavnih uzroka gu-
bitaka: sada 80 odsto elek-
tri~ne energije na terito-
riji “Elektrosrbije” ide
kroz niskonaponsku mre-
`u, za razliku od ranijeg

perioda kada su doma}in-
stva tro{ila 60, a indu-
strija 40 odsto struje. Pri-
li~ne probleme stvara i
neovla{}eno kori{}ewe
struje, utoliko pre {to
kradqivci pokazuju neve-
rovatnu dovitqivost. Poo-
{travawe kazni za kra|u
elektri~ne energije jo{
nije dalo ve}e rezultate jer
sudovi ne reaguju adekvatno
i ~ak donose ~udne odluke
na {tetu distributivnih
preduze}a. Pozitivan izu-
tetak je sud u [apcu koji
odlu~nije i o{trije reagu-

je na kra|u struje, na-
vodi Markovi}.

Veliki je problem
{to kolektiv “Elek-
trosrbije”, zbog van-
rednog anga`ovawa
na naplati i smawe-
wu gubitaka, ne sti-
`e da se vi{e bavi
osnovnom preokupa-
cijom - odr`avawem

objekata. Sre}om, veliku
pomo} u odr`avawu pru`a
nova oprema i tehnologija
na principu daqinskog
upravqawa, koja ~ini oko-
snicu svih teku}ih i inve-
sticionih programa.
“Elektrosrbija” je me|u

prvima po~ela da koristi
novu opremu za brzo otkri-
vawe kvarova - daqinski
upravqane linijske rasta-
vqa~e “reklouzere” koji
mogu da iskqu~e deonicu u
kvaru. Naro~ito u podru~-
jima sa ra{trkanim nase-
qima i slabijom mre`om
“reklouzeri” su se pokaza-
li kao veoma dobro re{e-
we. Na redu je uvo|ewe si-
stema daqinskog o~itava-
wa koji je zasad u eksperi-
mentalnoj fazi. 

Mada je “Elektrosrbija”
nastala iz ekonomskih raz-
loga, ona je u posledwih
15-tak godina postala i
kompletno zaokru`ena
tehnolo{ka celina. Sada
ima i dispe~erski centar,
objediwen informacioni
i sistem veza, centralizo-
vanu nabavku i razra|enu
kontrolu kvaliteta na ni-
vou javnog preduze}a. Od-
luka o pristupawu “Elek-
trosrbije” procesu uspo-
stavqawa menaxmenta kva-
litetom predstavqa krunu
zaokru`ivawa tog proce-
sa, ka`e direktor Marko-
vi}, nagla{avaju}i da je u
dosada{wem razvojnom pe-
riodu briga o qudima,
kroz adekvatnu primenu
sredstava za{tite, bila u
prvom planu. Po primeni
mera za{tite “Elektrosr-
bija” je na nivou evropskih
standarda.

Problem kadrova u
“Elektrosrbiji”, me|utim,
postaje sve izra`eniji.
Zbog osipawa stru~waka
nedostaju visoko{kolski
kadrovi svih profila - i
in`eweri, naro~ito elek-
troin`eweri i energeti-
~ari, i pravnici i ekono-
misti. Poseban je problem
smawewa broja kvalitet-
nih kadrova. Oni koji do-
sta znaju, odlaze ~im se ob-
u~e i specijalizuju, jer ne-
}e da rade za ovako niske
plate i tako se dobija ne-
gativna selekcija, isti~e
Markovi}. Samo do kraja
avgusta ove godine “Elek-
trosrbiju” je, sa otpremni-
nom, napustilo 149 zapo-
slenih, me|u kojima je bi-
lo i vrsnih stru~waka. �

Miodrag Filipovi}
Mladen Ba~li}

Umesto socijalne potrebna je 
realna cena struje jer samo ona 
donosi racionalnu potro{wu 

i energetsku efikasnost

“Elektrosrbija” je nastala 30. septembra 1970. godine udru-
`ivawem “Elektrokombinata” Kraqevo i “Elektro{umadije”
Kragujevac, kojima se  ubrzo prikqu~ila i “Elektrokolubara”
Vaqevo. Ovo javno preduze}e sa 3.000 zaposlenih snabdeva
strujom 1.853 naseqa na podru~ju ve}em od 19.000 kvadratnih
kilometara sa oko 1,8 miliona stanovnika. Godi{wa potro{wa
struje na tom podru~ju prema{uje 4,8 milijardi kilovat-sati. 

Paralelno sa jubilejom “Elektrosrbije” obele`eno je i 106 go-
dina od elektrifikacije prvog naseqa i izgradwe prve elek-
trane na wenom distributivnom podru~ju.

Struja za 1,8 miliona stanovnika

*

*

U prvih osam
meseci naplata
prema{ila 
87 odsto 
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FORUMI

UPRAVNI ODBOR EPS-A

Nastavak "velikog 
spremawa"
� Uskla|ivawe organizacije rada i poslovawa javnih preduze}a
treba da se zavr{i do po~etka 2006. � Saglasnost za osnivawe
jo{ ~etiri privredna dru{tva - “Juæna Ba~ka”, “EDB Javno osve-
tqewe”, “Elektrodistribucija Izgradwa” i “Kolubara-Metal”

N
a sednici Uprav-
nog odbora EPS-a,
odr`anoj 26. sep-
tembra (predseda-

vao prof. dr Jeroslav
@ivani}) najavqen je po-
~etak uskla|ivawa organi-
zacije rada i poslovawa
javnih elektroprivrednih
preduze}a u “novom” EPS-u
,  koji treba da bude zavr-
{en do po~etka 2006. godi-
ne. Za javna preduze}a sa
Kosmeta takvo uskla|iva-
we sprove{}e se za tri me-
seca,  ali od momenta kada
se za to steknu potrebni
uslovi.  Do kraja godine
done}e se osniva~ka i dru-
ga bitna akta za po~etak
rada novih privrednih
dru{tava, a potom }e se u

registar upisati promena
pravne forme javnih pred-
uze}a,  uz  uskla|ivawe wi-
hove organizacije rada i
poslovawa.   Razmatrani su
i prihva}eni izve{taji o
izvr{ewu elektroenerget-
skog bilansa Republike za
jul i avgust sa procenom za
septembar 2005. godine i o
poslovawu JP EPS za pe-
riod januar - jun 2005. go-
dine.

^lanovi UO EPS dali su
saglasnost na odluke uprav-
nih odbora javnih preduze}a
o osnivawu privrednih dru-
{tava za obavqawe neelek-
troprivrednih delatnosti
“Ju`na Ba~ka” Novi Sad,
“EDB Javno osvetqewe”,
“Elektrodistribucija Iz-

gradwa” Beograd i “Koluba-
ra-Metal” Vreoci.  Osni-
va~ke odluke za ova privred-
na dru{tva i procenu ne-
nov~anog uloga izvr{ila je
konsultantska firma “Fak-
tis”. Saglasnost je data i za
izmene odluka o osnivawu u
delu pove}awa osnovnog ka-
pitala za preduze}a koja su
JP osnovala za obavqawe
neelektroprivrednih de-
latnosti i to za : “Kolubara-
Univerzal”,  “Kolubara -
Gra|evinar” ,  “Kolubara -
Usluge” iz Lazarevca,
“Elektromonta`u” -Kraqe-
vo,  PRO-TENT - Obreno-
vac,  “Georad” -”Drmno I i za
“Autotransport”, “PRIM,
RIO,  i “Kostolac-Usluge”
iz Kostolca.   Doneta je,  ta-

ko|e,  i odluka o davawu sa-
glasnosti za prenos udela u
preduze}ima koja obavqaju
neelektroprivredne delat-
nosti,  a ~iji je osniva~ JP
EPS,  koja se isto tako od-
nosi na ve} navedene firme.
Donete su i odluke o smawe-
wu osnovnog kapitala Pri-
vrednog dru{tva za podvod-
nu eksploataciju ugqa “Rud-
nik” Kovin,  kao i o davawu
saglasnosti za prenos udela
koja javna preduze}a (EDB,
“Elektrovojvodina”,  “Drin-
ske HE”,  “\erdap”,  RB “Ko-
lubara” i TENT imaju u

Na sednici Upravnog odbora
EPS-a najavqen je po~etak realiza-
cije postupka uskla|ivawa organi-
zacije rada i poslovawa javnih
preduze}a.  Odlukom o osnivawu
Javnog preduze}a za proizvodwu,
distribuciju i trgovinu elektri~ne
energije u odredbi ~lana 33. odre-
|eno je da ono preuzima osniva~ka
prava u zavisnim preduze}ima.    

Rok za obavezno uskla|ivawe or-
ganizacije,  rada i poslovawa JP na
kojima su preuzeta osniva~ka prava
te~e od 1. jula 2005. godine,  kada je
u Agenciji za privredne registre
upisano osnivawe JP EPS,  {to zna-
~i i da isti~e krajem godine.  U tih
{est meseci treba da se donesu  po-
trebna akta,  kao i da se  izvr{i
upis promene pravne forme javnih
preduze}a i uskla|ivawe  organiza-
cije rada i poslovawa,  odnosno do-
no{ewe osniva~kih akata u Regi-
star privrednih subjekata.

Uskla|ivawe organizacije,  upra-
vqawa,  rada i poslovawa javnih
preduze}a treba da se sprovede u
skladu sa propisima kojima se ure-
|uje pravni polo`aj privrednih
dru{tava,  kao i uslovi i na~in oba-
vqawa energetskih delatnosti od
op{teg interesa,  odnosno raspola-
gawa i kori{}ewa imovinom u dr-
`avnoj svojini.  U tom postupku tre-
ba da se donesu i akti koji su Zako-
nom o privrednim dru{tvima propi-
sani za sprovo|ewe odre|ene vrste
statusne promene.

JP EPS kao mati~no preduze}e,  u
skladu sa postoje}im zakonskim
propisima,  osnova}e i uskladi}e
organizaciju,  rad i poslovawe no-
vih 11 zavisnih privrednih dru-
{tava i to za {est proizvodnih i
pet distributivnih kompanija.  U
wima }e biti promewena samo prav-
na forma,  izuzev u slu~ajevima ka-
da }e se izvr{iti spajawe ili odva-

jawe dosada{wih JP ili delova
preduze}a.

U novom EPS-u dva zavisna pri-
vredna dru{tva bi}e osnovana za
proizvodwu hidroelektri~ne ener-
gije sa sedi{tem u Kladovu (JP
“\erdap”) i sa sedi{tem u Bajinoj
Ba{ti (koje }e se osnovati spajawem
“Drinskih HE” i “Limskih HE”).  Za
proizvodwu termoelektri~ne ener-
gije zavisno privredno dru{tvo bi-
}e sa sedi{tem u Obrenovcu (JP
TENT ),  za proizvodwu ugqa u Laza-
revcu (JP RB “Kolubara”) i za proiz-
vodwu ugqa i termoelektri~ne
energije u Kostolcu ( osnova}e se
spajawem javnih preduze}a PK “Ko-
stolac” i TE “Kostolac”).  Za proiz-
vodwu termoelektri~ne i toplotne
energije u kombinovanim procesima
osnova}e se sa sedi{tem u Novom
Sadu {esto proizvodno zavisno
privredno dru{tvo (JP “Panonske
elektrane”).

Pet zavisnih privrednih dru-
{tava za distribuciju elektri~ne
energije bi}e sa sedi{tem u Novom
Sadu (JP “Elektrovojvodina”),  Beo-
gradu (JP “Elektrodistribucija Be-
ograd”,  uz pripajawe konzumnog pod-
ru~ja op{tine Lazarevac,  koji }e se
odvojiti od JP “Elektrosrbija”),  Ni-
{u ( spajawem javnih preduze}a ED
Ni{,  “Elektrotimok”, ED Leskovac
i ED Vrawe),  Kragujevcu (spajawem
javnih preduze}a “Elektro{umadi-
ja” i “Elektromorava”,  uz pripajawe

Predstoji spajawe
“Drinskih HE” 

i “Limskih HE”, 
sa sedi{tem u 
Bajinoj Ba{ti

^lanovi upravnog 
odbora EPS-a

KAKO ]E BITI ORGANIYOVANA JAVNA EP PREDUZE]A

Proizvodwa - distribucija 6:5
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Dru{tvu za promet roba i
usluga “Rekreaturs”.  Pre-
nos udela i sva osniva~ka
prava po tom osnovu ovom
odlukom u celosti se preno-
se na Republiku Srbiju.
^lanovi UO EPS-a doneli
su jo{ i odluke o davawu sa-
glasnosti za dopunu Statu-
ta Epstursa,  o projektu za-
vr{etka izgradwe povr-
{inskog kopa “Drmno”,  kao
i o unapre|ewu upravqawa
sistemom kvaliteta i za-
{titom ̀ ivotne sredine. �

M.F.

delova konzumnog podru~ja koji }e
se odvojiti od JP “Elektrosrbije”)
i u Kraqevu (spajawem javnih pred-
uze}a “Elektrosrbija” i ED U`ice,
uz odvajawe odgovaraju}ih delova
konzumnog podru~ja JP “Elektrosr-
bija”).   Sva zavisna dru{tva koja
se osnivaju spajawem,  odnosno me-
waju pravnu formu,  organizova}e
se kao dru{tva sa ograni~enom od-
govorno{}u. �

M. Filipovi}
str 10 dole

PROCENE ELEKTROENERGETSKE SITUACIJE U SEPTEMBRU

Po meri potro{a~a
Prema procewenoj realizaciji elektroe-

nergetskog bilansa za septembar ukupne po-
trebe za elektri~nom energijom iznosi}e
2.830 gigavat-~asova. Gotovo isto toliko,  ta-
~nije 2.822 gigavat- ~asova, o~ekuje se da }e se
i proizvesti u rapolo`ivim kapacitetima.
Kako je istakao Zoran Manasijevi},  zamenik
generalnog direktora EPS-a, iz proto~nih HE
ra~una se na proizvodwu 680 gigavat-~asova
(188 GWh ili za 38 odsto vi{e od bilansa), iz
akumulacionih HE 125 (jedan odsto vi{e ), iz
TE na ugaq,  bez postrojewa na Kosmetu,  157
GWh (10 odsto vi{e) i iz kosmetskih TE - 273

gigavat-~asova .Za takav rad termoelektrana
potrebno je da se obezbedi 2,95 miliona tona
ugqa,  kao i 479.000 tona za rad TE na Kosme-
tu.  Sa tim koli~inama dostigao bi se i sadr-
`aj zaliha ugqa na deponijama TE na kraju me-
seca od preko dva miliona tona ugqa,  {to je
i za 13 odsto vi{e od bilansiranih koli~ina.
Uprkos zna~ajnom anga`ovawu akumulacionih
hidroelektrana, stawe akumulacija na kraju
septembra iznosi}e 1.148 gigavat-~asova, {to
je za 119 GWh vi{e  od bilansa,  odnosno pre-
ko 90 odsto maksimalnog sadr`aja.  �

M. F.

Proslavama u Bawi Koviqa-
~i i Malom Zvorniku obele`en
je zna~ajan jubilej - 50 godina od
po~etka rada Hidroelektrane
“Zvornik”. Jubileju su prisu-
stvovali republi~ki ministar
energetike Radomir Naumov,
~elni qudi i radnici EPS-a,
sve{tenstvo i nekada{wi nei-
mari, a na samoj brani bio je
odr`an parastos za 39 qudi ko-
ji su izgubili `ivot na gradili-
{tu prve drinske hidroelek-
trane. 

- Pedeset godina je jedan
ozbiqan period u qudskom `i-
votu, a u  sebi  sadr`i detiw-
stvo, devoja{tvo, mladost i
zrelo doba jedne “dame”. To je
`ivot isprepletan sa mnogim
`eqama i htewima. Takva “da-
ma” je Hidroelektrana “Zvor-
nik”. Zauzdati Drinu je veliki
podvig, a uspe{an rad dugi niz
godina jo{ ve}i. To dokazuje da
je Elektroprivreda Srbije
brend, a sa reformskim prome-
nama je daleko oti{ao i ostao
gigant Balkana i sto`er dr`a-
ve, ka`e ministar Naumov.

Pri~a o HE “Zvornik”, najsta-
rijoj hidroelektrani na Drini,
po~iwe krajem 1947. godine,
kada su po~ele pripreme za
gradwu brane da bi  26. septem-
bra 1955. godine u pogon agrega-

te pustio Josip Broz Tito,
predsednik SFRJ. Od tada do
danas HE “Zvornik”, pribran-
sko-proto~no postrojewe, sa
ma{inskim zgradama duga~ko
267 metara i visoko 42 metra, i
sa osam prelivnih poqa, radi
punom parom.

- Ispraviti krivu Drinu i iz-
graditi branu je nat~ove~anska
borba i nada, jer je gradwa li~i-
la na zidawe Skadra na Bojani.
Sve {to se preko dana uradi,
uve~e Drina - nepredvidiva,
hladna, valovita - poru{i. Sva-
ka velika gra|evina tra`i i
svoje `rtve, a HE “Zvornik” je
uzela `ivote 39 neimara, ka`e
Milorad Dragi}, direktor HE
“Zvornik”.

Vasilije Pavi}evi}, direk-
tor Drinskih hidroelektrana,
za prvenac na Drini je istakao
da je  mnogo vi{e od betonske
brane koja je ukrotila divqu
Drinu, i da je postao jedan od
temeqnih stubova modernog
EPS-a.  Generalni direktor
ESP-a Vladimir \or|evi} u pi-
smu je istakao da je takav jubi-
lej ponos za sve koji rade u
Elektroprivredi Srbije. 

Za pola veka rada  HE “Zvor-
nika” simboli~no su nagra|eni
radnici za 30, 20 i deset godi-
na predanog rada, a zatim su

doajeni na{e glume Svetlana
Bojkovi} i Petar Kraq inter-
pretirali recital o Drini, uz
maestralnu muziku Predraga
Cuneta Gojkovi}a i Merime We-
gomir.

U gradwu HE “Zvornik”, sme-
{tenu na 93. kilometru od u{}a
Drine u Savu, bilo je ugra|eno
314.190 kubika betona. Stru~-
waci su izra~unali:  od utro-
{enog materijala cementa, be-
tonskog gvo`|a i drveta moglo
je da se sagradi 8.300 porodi~-
nih ku}a za oko 30.000 stanovni-
ka. Hidroelektrana,  snage 92
megavata, u proseku godi{we
proizvede oko 500 miliona ki-
lovat-sati. U posledwe vreme
obara nove rekorde i kao da se
tek sada “razradila”.

- U pro{loj godini plan je pre-
ma{en za 21 procenat, {to je i
najboqi rezultat od 1955.godi-
ne. U proteklih pet decenija ra-
da godi{wa proizvodwa elek-
tri~ne energije  samo je pet puta
bila iznad 500 miliona kilo-
vat-sati, ka`e Dragi}. I u godi-
ni jubileja postignut je rekord -
u aprilu preba~en je plan za
19,3 odsto, {to je apsolutna re-
kordna mese~na proizvodwa od
po~etka rada. �

V. Petrovi}

POLA VEKA HE “ZVORNIK”

Brend 
na Drini
� Prvenac na Drini - jedan
od temeqnih stubova moder-
nog EPS-a � Od utro{enog ma-
terijala cementa, betonskog
gvoæ|a i drveta moglo da se
sagradi 8.300 porodi~nih ku-
}a za oko 30.000 stanovnika.

HE "Zvornik" ru{i 
rekorde i posle 
pola veka rada
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Sobzirom da radna
grupa, koju je form-
irala Vlada Repu-
blike Srbije, sa za-

datkom da predlo`i na~in
obezbe|ewa 2,7 milijardi di-
nara  koji }e nedostajati
Elektroprivredi Srbije  do
kraja godine, nije obavila po-
sao, EPS je  predsedniku Vla-
de  Vojislavu Ko{tunici,
uputio pismeni predlog za
re{avawe ili ubla`avawe
ovog problema. S tim predlo-
gom upoznati su i svi prisut-
ni na sastanku generalnog
direktora EPS-a dr Vladi-
mira \or|evi}a, sa direkto-
rima, direkcija, sektora i
javnih preduze}a, koji je 7.
septembra odr`an u Beogradu.

U tom pismu, pored osta-
log, predla`e se model regu-
lisawa tro{kova zaposle-
nih iz tri kosmetska javna
preduze}a, zatim da sredstva
od privatizacije biv{ih za-
visnih preduze}a budu prene-
ta Elektroprivredi Srbije,
da se za potro{wu iznad pro-
{logodi{we, kilovat-~as
pla}a po osetno vi{im - tr-
`i{nim cenama.

Posebno se ra~una na sma-
wewe PDV-a sa 18 na osam
odsto od 1. oktobra, ~ime bi

EPS obezbedio prakti~no
pove}awe cene od 10 odsto
(oko 1,9 milijardi dinara do
kraja godine), a da to ne bi
imalo odraza na pove}awe
inflacije.

Na ovom sastanku je nadaqe
re~eno da do sada nije razja-
{wen na~in primene ~lana
108. novog Zakona o radu, gde

bi za smenski rad trebalo da
se izdvoji 26 odsto dodatnih
sredstava kojih EPS nema.
Tako|e je navedeno da bi uvo-
|ewe TV pretplate na ra~un
EPS-a, prema dosada{wim
iskustvima znatno uticalo
na smawewe procenta napla-
te elektri~ne energije - za
oko 280 miliona dinara me-
se~no.  S obzirom na ~iweni-
cu da je ve} stvorena zakonska
obaveza da se ova naplata
obavqa preko ra~una za stru-
ju, i}i }e se na odvojene ra~u-
ne i to samo prema onim po-
tro{a~ima elektri~ne ener-
gije, koji se nalaze na spisku
obveznika RTS-a.

Planirani nivo zarada po
kolektivnom ugovoru  probi-
jen je za oko 76 miliona dina-
ra, po sagledavawima do 31.
avgusta i to najvi{e u “Kolu-
bari” i sada se razmatraju
uzroci ovog probijawa. Kada
je re~ o Planu radne snage,
prema podacima koji su izne-
ti, neka javna preduze}a su
broj zaposlenih spustila is-
pod planiranog nivoa, ali
“prekobrojni” postoje, najvi-
{e u “Kolubari”, TE “Kosto-
lac”, “Elektro{umadiji”,
“Elektromoravi”, “Elektro-
distribuciji Beograd”  i Di-

rekciji. Posle izdvajawa
“Kolubara - Metala” u JP RB
“Kolubara” bi trebalo da bu-
de 569 zaposlenih mawe u od-
nosu na sada{we stawe. 

Prisutni su upoznati i sa
pismom koje je EPS-u uputio
ministar za rudarstvo i
energetiku Radomir Naumov,
u kome se posebno apostro-
fira da je zbog obaveza Vla-
de prema MMF potrebno da
EPS okon~a postupak izdva-
jawa svih preduze}a neelek-
troprivrednih delatnosti.
Re~ je o veoma va`nom dr-
`avnom poslu koji je u di-
rektnoj vezi sa smawewem du-
ga Pariskom klubu za oko
700 miliona dolara, kao i za
dobijawe nekih novih kredi-
ta. Svi rokovi moraju da se
ispo{tuju.  

Planom za ovu godinu, sa
izdvajawem rudnika “Ko-
vin”, bi}e osamostaqeno 13
zavisnih preduze}a. Objekti
dru{tvenog standarda pode-
qeni su u tri grupe. Neki }e
uskoro biti preneti Agen-
ciji za privatizaciju, a ne-
ki }e sa~ekati dono{ewe
odluke o osnivawu preduze-
}a za turizam. �

D. Ob.

SASTANAK SA DIREKTORIMA DIREKCIJA, SEKTORA I JAVNIH PREDUZE]A

EPS pi{e premijeru
� Upu}en predlog predsedniku Vlade Srbije Vojislavu Ko{tunici kako da se obez-
bedu 2,7 milijardi dinara, koji }e do kraja godine nedostajati EPS-u � O~ekuje se
smawewe PDV-a za 10 odsto � RTS pretplata na posebnom ra~unu

Tre}a godi{wa Konferencija o energeti-
ci, na temu “Nove strategije za razvoj i fi-
nansirawe energetike u centralnoj i jugoi-
sto~noj Evropi (CSEE)”,  odr`ana je 14. i 15.
septembra ove godine u bugarskoj prestonici
Sofiji. Ovaj me|unarodni sastanak, koji je
okupio visoke vladine zvani~nike iz ovog
regiona i predstavnike kompanija i investi-
tore, organizovala je londonska “East Euro
Link”, specijalizovana za pripremu ovakvih
konferencija koje doprinose regionalnom
povezivawu i ubrzavawu procesa tranzicije.

Na ovom “diskusionom forumu” u centru
pa`we bilo je pet regionalnih tema: razvoj
naftne i gasne infrastrukturne mre`e; nu-
klearna postrojewa za proizvodwu struje;

proizvodwa i uloga hidroenergije u regionu;
mogu}nosti u trgovini elektri~nom energi-
jom na regionalnom tr`i{tu energije; poten-
cijali i razvoj obnovqivih izvora u cen-
tralnoj i jugoisto~noj Evropi.

Posebna pa`wa posve}ena je ukupnom raz-
voju energetike u ovom regionu, politici i re-
formama u tom sektoru i narednim koracima
u saradwi sa Evropskom unijom. Dosta se raz-
govaralo i o uspostavqawu i budu}em funk-
cionisawu Energetske zajednice jugoisto~ne
Evrope. 

Zapa`ena izlagawa na Konferenciji imali
su rumunski ministar privrede i trgovine Jo-
an-Kodrut Seres i zamenik srpskog ministra
energetike i rudarstva \or|e Mihajlovi},

kao i visoki zvani~nici iz resornih mini-
starstava Gr~ke, Poqske, Hrvatske, Makedo-
nije i Bugarske. O aktuelnim temama govorili
su i predsednik Ameri~ke privredne komore
u Bugarskoj i predstavnici kompanija iz Veli-
ke Britanije, Austrije, Slovenije, Gr~ke i Bu-
garske.   

U Sofiji je odr`ana i prethodna, Druga go-
di{wa konferencija o energetici, tako|e u
organizaciji “EastEuro Link”. Na tom skupu
21. i 22. septembra  pro{le godine okvirna
tema bila je “Liberalizacija i sigurnost na
novim energetskim tr`i{tima u jugoisto~noj
i centralnoj Evropi”.  �

M. B.

ODRÆANA KONFERENCIJA O ENERGETICI U CENTRALNOJ I JUGOISTO^NOJ EVROPI 

Podsticaj regionalnoj saradwi
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Kada je o RTV pret-
plati re~, jedino
{to je krajem sep-
tembra bilo izve-

sno  jeste da gra|ani ne}e
po~eti da je pla}aju od ovog
meseca, jer je to tehni~ki
neizvodqivo  i da }e kona~-
nu re~ o tome, da li }e biti
na posebnom ra~unu ili }e
se na}i me|u stavkama obra-
~una za utro{enu elektri~-
nu energiju, morati da da
Republi~ka vlada. Razgovo-
ri nadle`nih iz EPS-a i
RTS-a, naime, nisu doveli
do re{ewa. Zastupaju}i svo-
ju ra~unicu - da bi zajedni~-
ki ra~un za struju i RTV
pretplatu doneo samo {tetu
i znatno smawio stepen na-
plate, u EPS-u ne odustraju
od stava da pretplata za Ra-
dio- televiziju mora da bu-
de izdvojena. Na drugoj
strani, RTS tra`i druga-
~ije re{ewe - jedinstveni
ra~un koji bi, lako je za-
kqu~iti, obezbedio isti
stepen naplate pretplate i
zadu`ewa za utro{ene ki-
lovat- sate. Ovakav
stav nadle`nih u
RTS-u ne ~udi, jer
je naplata ra~una u
distribucijama
EPS-a dostigla za-
vidan nivo.

U me|uvremenu se
oglasila i Repu-
bli~ka radiodifu-
zna agencija. Wen
Savet je, naime, na
sednici odr`anoj
sredinom septembra, podr-
`ao sistem objediwene na-
plate, obja{wavaju}i da je
to najefikasniji na~in za
naplatu RTV pretplate i
garant da }e se RTS zaista
transformisati u javni
servis . Prema ovakvom si-
stemu naplate RTV pretpla-
ta bi trebalo da bude jedna
od stavki na EPS-ovom ra-
~unu. Zbog toga, bar kako

tvrde u Agenciji, EPS ne
bi bio “u minusu” jer bi se,
po izvr{enoj naplati , no-
vac slivao na dva posebna
teku}a ra~una i to tako da
se najpre podmiri EPS, a
tek potom javni servis.

Rukovode}i se ne tako
davnim iskustvom sa TV
taksom u EPS-u, me|utim,
tvrde druga~ije: zajedni~-
ki ra~un umawio bi posto-
je}i procenat naplate
struje za oko sedam odsto,
odnosno, u tom slu~aju bi
mese~ni prihod kompanije
bio “tawi” za oko 280 mi-
liona dinara. Uz to, kako
isti~u na{i sagovornici,
naplata ove dve “stavke”
preko istog ra~una zahte-
vala bi velike i slo`ene
izmene u postoje}im pro-
gramima za obra~un elek-
tri~ne energije. Vaqa ima-
ti u vidu i ~iwenicu da ne-
ke od distribucija nemaju
kadrovske ni tehni~ke mo-
gu}nosti da sprovedu si-
stem naplate koji `eli
RTS. Uostalom, ve} i na

prvi pogled se vidi da ne
mo`e da se “preslikava”
sistem naplate koji je bio
na snazi kada je va`ila TV
taksa. Ona je mogla da bude
u istom ra~unu, jer se vezi-
vala za brojilo. Sada se TV
pretplata, me|utim, ne ve-
zuje ni za jedan element za
obra~un i pla}awe utro{e-
ne elektri~ne energije. 

Izmeweni Zakon o radio-

difuziji, kojim se u EPS-
ovu nadle`nost stavqa na-
plata pretplate za Radio-
televiziju, mewan je na br-
zinu, bez znawa EPS- a,  i
ulazi u ingerencije Zakona
o energetici, suprotan je
odluci Republi~ke vlade o
osnivawu EPS-a kao i sta-
tutu kompanije. Zato je na-
plata pretplate ~ak i preko

dva ra~una, pravno
neodr`iva, isti~u u
Elektroprivredi
Srbije. EPS je, me-
|utim, spreman da
ispo{tuje zakon, uz,
naravno, naplatu
pretplate preko iz-
dvojenog ra~una  i
zato u ovoj kompani-
ji o~ekuju da nadle-
`ni usklade sva
pravna akta koja re-

guli{u ovu oblast i pro{i-
re delatnost EPS-a na oba-
vqawe odre|enih usluga za
tre}a lica koja nemaju nika-
kve veze sa energetskom de-
latno{}u.

Na{i sagovornici isti~u
da sistem objediwene napla-
te nije prihvatqiv za EPS i
da nije u saglasnosti sa od-
redbom ~lana 43. Zakona o
energetici. Wim se, naime,

defini{e da su energetski
subjekti du`ni da u svojim
internim obra~unima vode
zasebne ra~une za svaku od
energetskih delatnosti koju
obavqaju. Dakle, po logici
stvari, ~ak i da je RTV pret-
plata energetska delatnost,
za wu bi morao da se vodi po-
seban ra~un.

Rukovode}i se odlukom
republi~ke vlade o osniva-
wu EPS-a, Upravni odbor
kompanije utvrdio je na~in
izvr{ewa zakonske obave-
ze kad je re~ o RTV pretpla-
ti. Wom je odre|eno da }e
Elektroprivreda Srbije
dostavqati poseban ra~un
za pretplatu obveznicima
prema podacima koje o wi-
ma dostavi RTS.

Sada je na redu Republi~-
ka vlada. Na woj je da “pre-
se~e” i odlu~i ko je u pravu.
Pri tome,  vaqa misliti i
na gra|ane. Sada{wi ra-
~un je, ve} samo po sebi, za
ve}inu izuzetno slo`en i
te{ko se snazale u wego-
vim stavkama. Sa “ugra|e-
nom” RTV pretplatom sve
bi bilo samo jo{ kompli-
kovanije. �

P. M. P.

JO[ BEZ DOGOVORA KAKO OBRA^UNATI RTV PRETPLATU 

Vlada odlu~uje o ra~unu 
� Po{to bi zajedni~ki ra~un za elektri~nu energiju  i RTV pretplatu doneo {tetu i
znatno smawio stepen naplate, u EPS-u ne odustaju od stava da pretplata za Radio te-
leviziju Srbije mora da bude izdvojena

AKTUELNE TEME

Izmeweni Zakon o radiodifuziji, 
kojim se u EPS-ovu nadle`nost 
stavqa naplata pretplate za 
Radio-televiziju, suprotan je 

odluci Republi~ke vlade o osnivawu
EPS-a kao i statutu kompanije
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CENE ELEKTRI^NE ENERGIJE ZA INDUSTRIJU U OKRU@EWU I EVROPI

Struja u Srbiji 
na rasprodaji 
� Najjeftiniji kilovat-~as u Evropi � Gro industrijskih potro{a~a u
Srbiji pla}a niæu cenu struje od one koja je do nedavno vaæila na berzi
elektri~ne energije u Lajpcigu, govore podaci koje prikupqa i objavqu-
je Union of Elektricity Industry Eurelectric 

Na berzi elektri~-
ne energije u Laj-
pcigu cena jednog
kilovat-~asa bila

je  od tri do 3,5 centa a na
listi Eurelectrica ni`u ce-
nu, sa ili bez zara~unatih
poreza i taksi, nije pla}a-
la ni jedna kategorija in-
dustrijskih potro{a~a
osim u Srbiji. Konkretno,
industrijski potro{a~i
koji tro{e vi{e od 4.000
MWh godi{we pla}ali su
3,11 evro centi po kWh sa
porezom, odnosno, 2,94 cen-
ta bez poreza.

U ovoj kategoriji potro-
{a~a, kojoj se, ina~e, struja
isporu~uje na naponu od 10
kV najskupqu struju u Evro-
pi tro{e industrijski po-
tro{a~i u Italiji, gde je-
dan kilovat-~as ko{ta sa
porezom 11,23 cenata a bez
poreza i taksi 9,11 centi.
Po ceni najbli`i Srbiji
u ovoj kategoriji su potro-
{a~i u Bugarskoj, koji ga
pla}aju 5,05 centi sa pore-
zom (4,21 cent bez poreza).

Eurelectric, ina~e, prati
podatke u 11 grupa indu-
strijskih potro{a~a. U
grupi “A” su potro{a~i na
0,4 kV naponu, koji godi-
{we potro{e 160 MWh,
maksimalno anga`uju}i
snagu od 100 kW. Kategori-
je “C” i “D” tro{e struju na
naponu od 10 kV (maksimum
do 15.000 MWh godi{we),
kategorija “E” je na 35 ki-
lovoltnom naponu (16.000
do 24.000 MWh) a takozva-
ni direktni potro{a~i na
110 kV tro{e od 50.000
MWh navi{e.

Interesantno je da je
struja u Bugarskoj za indu-
strijske potro{a~e iz ka-

tegorije “A” ni`a nego u
Srbiji. Dok u Bugarskoj je-
dan kWh ko{ta 6,34 cenat
(5,29 bez poreza) u Srbiji
je  6,49 centi (5,77 bez po-
reza). Direktni potro{a-
~i, me|utim, u Bugarskoj ga
pla}aju 4,14 centi (3,45 bez
poreza) a u Srbiji 2,36 cen-
ti (2,35 bez poreza).

Najskupqu “industrij-
sku” struju pla}aju potro-
{a~i iz kategori-
je “A” u Ma|ar-
skoj: 15,52 centa
kWh (12,42 bez po-
reza). Zanimqivo
je da je ova cena
“paprenija” nego
i u razvijenim, za-
padnoevropskim
zemqama gde naj-
vi{u cenu, tako|e
u ovoj kategoriji, pla}aju
potro{a~i u Velikoj Bri-
taniji: 14,41 cent (13,78
bez poreza).

Kod najve}ih potro{a~a
struje najvi{u cenu od ze-
maqa u tranziciji pla}aju
opet Ma|ari: 7,08 centi
(5,67 bez poreza), a u razvi-
jenim zemqama najve}i ra-
~un se ispostavqa Britan-
cima: 8,74 centa (8,10 bez
poreza).

Govore}i za “kWh” o ce-
nama elektri~ne energije

za industrijske potro{a-
~e, Gordan Tani}, rukovo-
dilac slu`be u Direkciji
za ekonomsko - finanskij-
ske poslove EPS-a, obja-
{wava za{to je  cena za in-
dustriju povoqnija od cena
za tzv. {iroku potro{wu:

-Cene za industriju ni`e
su od cena za {iroku potro-
{wu (doma}instva), jer ona
preuzima elektri~nu ener-

giju na vi{im naponskim
nivoima. Najve}i industrij-
ski potro{a~i preuzimaju
na 110 kV, mawi na 35 i naj-
mawi na 10 kV. Normalno je
da {to je ve}i naponski ni-
vo cena elektri~ne energije
bude ni`a, jer su i ukupni
tro{kovi prenosa i distri-
bucije  ni`i.”  Podse}aju}i
da je neophodno napraviti
razliku izme|u cene elek-
tri~ne energije i tarife i
tarifnog sistema, Tani}
ka`e da je “ve} 50 godina na-

{a boqka to {to imamo izu-
zetno veliko nerazumevawe
ovih pojmova. Odr`avani su
kongresi na kojima se ras-
pravqalo da li je struja ro-
ba. A to pitawe je nastajalo
ba{ iz ovog nerazumevawa,
ina~e, dva potpuno razli~i-
ta pojma. Procesom libera-
lizacije ta dva pojma su sada
jasnija. Cena je ekonomska
kategorija i ona opredequje

struju kao robu, a po
Vujakliji, recimo, ta-
rifa se defini{e
kao administrativni
na~in utvr|ivawa ce-
ne elektri~ne energi-
je.”

U svakom slu~aju,
elektri~na energija
je specifi~na roba:
koristi  je veliki

broj potro{a~a i nemogu}e
je svakome ustanoviti “pra-
vu” cenu. Zato se pribegava
tarifnim sistemima, koji
predstavqaju jedan skup
pravila kako se ta cene
elektri~ne energije ras-
podequje na odre|ene kate-
gorije. Rezultat svega su
tarifni stavovi.

-Nije svejedno da li se
ona kupuje na 110 ili 35, 10
ili 0,4 kV. Gubici u pre-
nosu zavise od toga koliko
je transformacija i koli-
ki je prenos. ^im je ni`i
naponski nivo gubici u
mre`i rastu, pove}avaju se
i tro{kovi i logi~no je i
da je cena kod krajweg kup-
ca ve}a nego kod direktnog
potro{a~a,”  isti~e  Ta-
ni}, obja{wavaju}i da je u
skladu sa me|unarodnim
principima i sa ekonom-
skom logikom da su cene za
industriju ni`e, jer su ma-
wi  i tro{kovi. 

Razli~iti ar{ini
-Ekonomisti ukazuju da su u nekim isto~noevropskim zemqa-

ma cene za doma}instva bile, a i sada su, ni`e nego cena za in-
dustriju. Takvo je stawe i sada  u Bugarskoj, na primer, {to ni-
je logi~no po ekonomskim parametrima. Industrijski potro{a-
~i na 0,4 kV pla}aju 6,34 centa, a doma}instva 5,03 centa za je-
dan kilovat-~as.

“Tako se vr{i me|usobno subvencionisawe izme|u potro{a-
~a. Industrija pla}a tro{kove potro{a~a na ni`em naponu.
Kod nas cene za doma}instva nisu nikada bile ni`e nego  za
industriju. Mewali su se samo odnosi, ali  uvek su bile ve}e
cene na 0, 4 kV nego za industriju - isti~e Tani}.

Industrijski potro{a~i u 
Srbiji, koji tro{e vi{e od 4.000
megavat-~asova godi{we pla}ali
su elektri~nu energiju 3,11 evro

centi  po kilovat-~asu.

*

*
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Praksa pokazuje da se u
raznim dr`avama za indu-
striju cena razlikuje u za-
visnosti od tipa proizvod-
we, od toga kako ta indu-
strija radi: u sve tri sme-
ne, na primer, ili samo
jednu. Uz to, na~in formi-
rawa cene umnogome zavi-
si i od toga koliko snage
tro{i. 

Veliki potro{a~i, nai-
me, imaju tzv. maksigrafe i
na osnovu 15-minutnog
maksimalnog optere}ewa
obra~unava se utro{ena
snaga.

-Boqe je ako se radi u tri

smene, jer  je snaga raspore-
|ena na 24 ~asa i bi}e, sa-
mim tim, ni`a. Dakle, u za-
visnosti od ekonomi~no-
sti rada industrijskih
preduze}a u velikoj meri
zavisi i wegova cena. To je
jedan od kriterijuma koji
uti~e na cenu koju odre|uje
elektroprivreda, odnosno
prodavac - navodi Tani},
isti~u}i i da cena za indu-
striju zavisi od kategorije
poreza i taksi.

Re~ je o makroekonomskoj
politici jedne dr`ave: da
li stimuli{e odre|ene in-
dustrijske grane, da li su

to novi potro{a~i, da li
je to industrija koju dr`a-
va `eli da razvija,.. Zato je
u nekim zemqama, poput
Gr~ke i Portugalije, bar
za neke, ako ne i za sve po-
tro{a~e porez za indu-
striju na nuli. I u Srbiji
je, dodu{e, za najve}e indu-
strijske potro{a~e porez
jedan odsto, ali najmawi
pla}aju ~ak 13 odsto.

-Ve} godinama poku{a-
vam da u ekonomskoj nauci
doka`em da je i tarifni
sistem makoroekonomski
agregat, preko koga dr`ava
mo`e da vodi svoju politi-

ku: i komericijalnu i raz-
vojnu .  Kod nas se smatra da
su samo kamatne stope i de-
vizni kursevi makroeko-
nomski agregati preko ko-
jih dr`ava vodi makroeko-
nomsku politiku. Ekonom-
ska cena je  conditio sine qua
non opstanka firme na tr-
`i{tu, kao i pouzdanog
snabdevawa ove zemqe stru-
jom. Kod nas porez u su{ti-
ni nije stavka preko koje
dr`ava vodi politiku ali,
u ve}ini drugih zemaqa je-
ste. U Francuskoj su, na
primer, potro{a~i koji se
nalaze u blizini nuklear-
ne elektrane subvenconi-
sani. Sada se razvijaju no-
ve tehnologije pa Danska,
na primer, stimuli{e pro-
izvodwu elektri~ne ener-
gije iz alternativnih iz-
vora cenom struje a u Ne-
ma~koj stimuli{u indu-
striju koja proizvodi po-
strojewa za proizvodwu
elektri~ne energije iz ve-
trewa~e. Sve zavisi od
strategije energetske po-
litike jedne dr`ave, za-
kqu~uje Tani}. �

Jelica Putnikovi}

- S obzirom da je od 1. ju-
la po~elo s radom novo
preduze}e JP Elektropri-
vreda Srbije, formirana
je Radna grupa koja treba
da donese dva dokumenta i
to: Odluku o osnovama unu-
tra{weg organizovawa
EPS-a i Pravilnik o or-
ganizaciji i sistematiza-
ciji poslova u JP EPS.
Dat je rok od tri meseca za
dono{ewe ovih akata, ko-
ji je utvr|en odlukom Vla-
de Republike Srbije u
okviru programa restuktu-
risawa EPS-a. Za to vre-
me akta treba uskladiti sa
Zakonom o energetici, Za-
konom o javnim preduze}i-
ma, Odlukom o osnivawu
JP EPS i Statutom  ove

kompanije - ka`e Milan
Vu~eti}, pomo}nik direk-
tora Direkcije za pravne
poslove i qudske resurse. 

Formirawem EPS-a i
EMS-a odre|ene organi-
zacione celine su iz
Elektroprivrede Srbije
pre{le u Elektromre`u
Srbije, kao {to to je re-
cimo Direkcija za upra-
vqawe elektroenerget-
skim sistemom, a od 1. jula
osnovano je i preduze}e
Rudnik “Kovin”. Nova or-
ganizacija donela je i no-
ve poslove koje treba si-
stematizovati. Najzna~aj-
nije izmene su u okviru
Direkcije za trgovinu i
distribuciju elektri~ne
energije. Osnovni zadatak

ove direkcije je snabdeva-
we tarifnih potro{a~a,
a pored toga obavqa se i
sagledavawe potrebnih
koli~ina elektri~ne
energije na dnevnom, ne-
deqnom i mese~nom nivou
i predla`u na~ini anga-
`ovawa proizvodnih ka-
paciteta da bi se one za-
dovoqile. Tako|e, pored
poslova kojima se nekada
bavila Direkcija za di-
stribuciju, ova direkcija
se bavi i ugovarawem po-
slova nabavke i prodaje
elektri~ne energije.  

Kako navodi Vu~eti},
Radna grupa je na sastanku
odr`anom 22. septembra
definisala podelu poslo-
va izme|u direkcija, a ti~u

se spoqnotrgovinskog po-
slovawa. Osnovna ideja je
da se ekonomsko-pravni po-
slovi koncentri{u na jed-
nom mestu, ta~nije u Direk-
ciji za ekonomsko-finan-
sijske poslove, a tehni~ki
deo u direkcijama za stra-
tegiju i investicije i za
proizvodwu energije. 

- Va`no je napomenuti
da nova sistematizacija
ne podrazumeva  formira-
we novih organizacionih
celina, kao i da je prema
Zakonu o radu, donetom u
martu 2005. godine, direk-
tor preduze}a ponovo or-
gan  koji donosi odluku o
sistematizaciji - ka`e
na{ sagovornik. �

A. ^oli}

NOVA SISTEMATIZACIJA

I direkcije po novom
� Donose se akti o unutra{wem organizovawu i o organizacij i sistematizaciji 

Jeftino do struje: 
Rafinerija nafte Pan~evo
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Uz poqoprivredu,
energetika u ce-
lini, a elektro-
privreda posebno

je vi{edecenijski ~uvar so-
cijalnog mira. Posledica
je nepovoqan ekonomski po-
lo`aj obe privredne obla-
sti. Obja{wewe je jedno-
stavno-izostaje realno
vrednovawe i hrana, a naro-
~ito elektri~ne energije,
ili kako se to obi~no sva-
kodnevnim jezikom ka`e,
struje. U prvim godinama,
posle zavr{etka Drugog
svetskog rata, proizvodwa
elektri~ne energije nije
dostizala ni punih dve mi-
lijarde kilovat-~asova. Iz-
razito agrarna zemqa kre-
nula je putevima industrti-
jalizacije i elektrifika-
cije. Tako se postepeno po-
ve}avala i proizvodwa i po-
tro{wa struje, uz prethodnu
u pojedninim periodima
~ak intenzivnu izgradwu
elektroenergetskih objeka-
ta i otvarawe ugqenokopa.
Srbiji je pripalo mesto
~elnog proizvo|a~a struje i
potro{we ugqa na licu me-
sta - u termoelektranama.
Naravno, cene ugqa i elek-
tri~ne energije bile su pod
kontrolom. U me|uvremenu ,
tragalo se za dugoro~nom
energetskom politikom ko-
ja u su{tini u SFRJ nikada
nije bila usvojena. 

Gotovo uvek su nedostaja-
la sredstva za pro{irenu
repodukciju, a kada je o pro-
stoj re~ , jedva je sastavqan
kraj sa krajem. Razgradwa
SFRJ i osnivawe SRJ nije
dovelo do bilo kakvih pro-
mena. Naprotiv, stalno su

se uve}avala nenapla}ena
potra`ivana od gra|ana i
privrede. Sli~an proces
nastavqan je i posle petok-
tobarskih doga|aja. Polugo-
di{ni finansijski rezul-
tati za ovu godinu opomiwu
da je u tom momentu samo be-
ogradska privreda dugovala
3,1, a gra|ani 3,75 milijar-
di dinara. Ako se Srbija
stavi pod lupu, onda je to
bar pet puta ve}a ci-
fra. Gra|anima se
preti iskqu~ewima,
omogu}ava isplata du-
ga na rate, a popustom
od pet odsto, nagra|u-
ju se uredne plati{e.
Milom ili silom od
gra|ana }e se mo`da i
naplatiti ve}i deo
potra`ivawa, ali od
privrede to je mawe
verovatno po{to se , pored
ostalog, brojna preduze}a
nalaze u ste~aju. Prema slo-
vu zakona, naplata potra`i-
vawa miruje. Ima li se u vi-
du da ste~ajni postupci tra-
ju godinama, a da na kraju
poverioci dobijaju kada se
stvar privede kraju, jedva 25
odsto iz raspolo`ive mase?

U me|uvremenu, inflacija
ne miruje, novac se obezvr-
|uje, a problemi u elektro-
privredi se gase donacija-
ma, doma}im ili inostra-
nim kreditima. Ogrezla u
dugove i suo~ena stalno sa
ote`anom naplatom isporu-
~ene elektri~ne energije,
elektroprivreda nastavqa
hod po mukama u stalnoj bi-
ci makar za realnije vred-

novawe struje. Cenkawe sa
vladom traje neprestano, a
istovremeno od elektro-
privrede se tra`i urednio
ili ~ak besprekorno snab-
devawe elektri~nom ener-
gijom tokom cele godine. U
jeku rastu}e inflacije i ,
reklo bi se, tihe devalvaci-
je dinara, kroji se bli`a i

daqa sutra{wica elektro-
privrede. 

Predstavnici dr`ave, od-
nosno resornih ministar-
stava uporno tvrde da zemqa
Srbija nije prezadu`ena i
da se bli`a i daqa budu}-
nost mo`e bez ve}e brige za-
snivati na novim pozama-
{nim zajmovima. Sigurno je,
me|utim, da }e makar i du`i
grejs periodi brzo prote}i

i da }e otplate kre-
dita sti}i na dnev-
ni red. Malaksala
privreda i izraubo-
vana infrastruktu-
ra zahtevaju ubrizga-
vawe velikih sred-
stava. Ukratko, svi
tra`e novac. Nesta-
bilizovane politi~-
ke i ekonomske pri-
like ne privla~e u

`eqenoj meri strane inve-
stitore, a zbog tanke akumu-
lacije zavr}u se slavine na
sve strane. Jedno od mogu}ih
re{ewa je da se cena elek-
tri~ne energije mnogo real-
nije odmerava, jer je o~igled-
no da ukupna energetika, a
time i elektroprivreda, ne
mogu u nedogled opstajati
kao javna preduze}a. 

U sklopu svega,  postoji
jo{ nekoliko aktuelnih mo-
menata. Neizvesnost kosov-
skog ugqa, ~ija se vrednost
procewuje na oko 400 mili-
jardi dolara, name}e neop-
hodnost novih osnovnih i
detaqnih geolo{kih istra-
`ivawa, na Pe{teru i jo{
nekim lokacijama, na pri-
mer, mo`da otvarawe pone-
ke jame, ve}e oslawawe na
geotermalnu energiju i ob-
novqive izvore, {to bi do-
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AKTUELNI TRENUTAK EPS-a: IZME\U STRANPUTICE I PRAVOG PUTA 

Pouzdan ~uvar 
socijalnog mira 
� I daqe izostaje realnije vrednovawe
elektri~ne energije � Materijalno ne-
potkrepqene vizije dugoro~nog razvoja
elektroprivrede � Sve ve}a uvoyna
energetska zavisnost

Cenkawe sa vladom oko cene 
elektri~ne energije traje 

neprestano, a istovremeno od 
elektroprivrede se tra`i uredno

snabdevawe potro{a~a

-Razgradwom SFRJ, uvo|ewem sankcija, sedamdesetosmo-
dnevnim ratom, propadawem dru{tvenog sektora privrede, i
neizbe`nom tranzicijom i svakovrsnim drugim prestrojavawi-
ma zamrla je investiciona aktivnost u elektroprivredi, mada
ni u ostalim granama energetike nije do{lo do procvata. Tran-
zicija utire put novom na~inu rada i poslovawa, a prespor
privredni oporavak zemqe onemogu}ava ve}e investicione po-
duhvate. Zna se strategija razvoja do 2015., donet je novi zakon
o energetici, nedostaju, dodu{e, podzakonska akta i jo{ pone-
{to, ali je otvoreno pitawe odakle nama}i deset od petnaest
milijardi dolara za nova i neizbe`na ulagawa u izgradwu
elektroenergetskih objekata, prenosne i distributivne mre`e

Nedostaje 10-15 milijardi dolara

Klima-
ure|aji - novi

potro{a~i
elektri~ne

energije  
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nekle moglo da ubla`i sve
ve}e potrebe za uvozom. Pre
svega, sirove nafte i deri-
vata, prirodnog gasa i kva-
litetnog ugqa. Iako posto-
je}e rezerve u kolubarskom
i kostola~kom basenu mogu
biti dovoqne za sada{we
elektrane i jo{ jednu novu
snage do 800 MW i to za na-
rednih ~etiri do pet dece-
nija, vaqa se pobrinuti da
se osiguraju nova le`i{ta. 

Izostanu li nova ulagawa
u pro{irivawe i ostvariva-
we novih kopova, a pogotovo
u izgradwu elektrana, ukqu-
~uju}i i one na prirodni gas,
a pod pretpostavkom da }e
privredna aktivnost o`ive-
ti i stanovni{tvo dosti}i
kakav-takav standard, stru~-
waci upozoravaju i na mogu-
}i mawak elektri~ne ener-
gije. Takve prognoze izrica-
ne su i pre raspada SRFJ.
Pred sam raspad velike Jugo-
slavije, proizvodwa elek-
tri~ne energije, a to zna~i i
potro{wa, dostigla je blizu
90 milijardi kilovat-~aso-
va. Dakle, nevi|eni raspon
od nepune dve milijade kWh
do pomenutih skoro 90 mili-
jardi za razdobqe od oko 40
godina. Nije te{ko izra~u-
nati kolika je sredstva izgu-
bila elektroprivreda u Sr-
biji za taj period zbog kon-
trolisanih cena, {to je stal-
no slabilo wenu reproduk-
tivnu sposobnost. Ako se
ovakva praksa nastavi i ubu-
du}e, jo{ je te`e razmi{qa-
ti o razdobqu posle 2020. ka-
da treba stvoriti mesto i za
druge vrste energije, osim
klasi~nih sada{wih izvora.
Danas blizu dve tre}ine, oko
55 odsto ukupne energije za-
sniva se prete`no na doma-
}im resursima. Posle 2020.
izgleda da }e stvari stajati
sasvim druga~ije i da se za to
vreme treba dobro materi-
jalno pripremiti.

U sada{wim prilikama

i ubudu}e, sredstva za in-
vesticije predstavqa}e
najosetqiviju ta~ku. Uz
pomo} donacija, kredita i
novca za isporu~enu elek-
tri~nu energiju te{ko se
sastavqa kraj s krajem i to
kada je u pitawu samo pro-
sta reprodukcija. Na su-
protnoj strani, stoji oro-
nula privreda u tranzici-
ji i stanovni{tvo od koga
se oko 20 procenata svr-
stava u mawe ili vi{e si-
roma{ne. Procene da }e
zarade kroz nekoliko go-
dina biti za tre}inu ve}e,
dok }e penzije dosti}i oko
170 evra, pokazuju da se
prednost u razvoju mora da-
ti privredi koja bi treba-
lo da ima bar dvostruka ve-
}i broj izvoznika i to ve-
likih. Pitawe je samo ka-
ko proizvesti vi{e robe
za izvoz u skaldu sa evrop-
skim i svetskim standar-
dima. 

Pada u o~i da se smawuje
razlika u potro{wi struje
leti i zimi. Javili su se no-
vi potro{a~i -  klima-ure-
|aji. Elektroprivreda Sr-
bije je u stawu da proizvede
oko 30 milijardi kilovat-
~asova. Ne retko ni to nije
dovoqno . Preostaje da se
utvrdi na koji na~in upozo-
riti gra|anstvo, a ne samo
nadle`ne da nerealno vred-
novawe struje i energije
uop{te vodi u neizvesnost.
Gradwa elektrane ili rud-
nika ugqa traje pet do sedam
godina, pod uslovom da ima
novca. Prodaja elektroe-
nergetskih objekata stran-
cima nije dobro re{ewe.
Po svaku cenu neophodno je
izboriti se za wihov opsta-
nak. [tedwi i racionalnoj
potro{wi elektri~ne ene-
rgije apeli malo mogu do-
prineti. Jedini izlaz je -
realno vrednovawe struje.�

Milo{ Petkovi}

Ulazak u Evropsku uniju, ~ak i i 2012. godine, name}e ener-
getskim granama, pa i elektroprivredi, neizbe`no su~eqava-
we sa ekologijom. Jo{ pre dvadesetak godina u Saveznom komi-
tetu za energetiku i industriju do{lo se do saznawa da ugra-
|ivawe potrebne opreme u skladu sa ekolo{kim principima
name}e dodatna ulagawa od 12 do 42 odsto na postoje}e ener-
getske objekte. Novije ra~unice tek treba precizno utvrditi.

Neizbe`no su~eqavawe sa ekologijom BEOGRADSKI  “GLOBMARK B.R.” OBJAVIO 

LISTU POSLOVNOG REJTINGA U SRBIJI

Najuspe{niji 
“\erdap” i 

“Elektrovojvodina”
HEPS “\erdap” iz Kladova i “Elektrovojvodina” iz

Novog Sada, obe firme  u sastavu JP Elektroprivreda Sr-
bije, plasirali su se na prvo, odnosno drugo mesto  po
ukupnom, tzv. ekstra poslovnom rejtingu, me|u najuspe{ni-
jim preduze}ima u Srbiji.  Novo rejtingovawe, kao i u ne-
koliko prethodnih godina, sproveo je  beogradski “Glob-
mark B. R." - Business Research, pozicioniraju}i privredne
subjekte na osnovu zvani~no iskazanih finansijsko-kwi-
govodstvenih rezultata 75.300 rangiranih preduze}a. 

-Zahvaquju}i iskazanim rezultatima poslovawa, va{e
preduze}e se plasiralo u krug preduze}a sa pozitivnim
poslovnim rejtingom u privredi Srbije. ^estitamo vam
ulazak u krug najuspe{nijih preduze}a u Srbiji, po osno-
vu ostvarenih rezultata Uspeh nije zanemarqiv, po{to
preduze}a sa pozitivnim poslovnim rejtingom ostvaruju
najve}i uticaj na ukupna privredna kretawa u Srbiji, is-
ti~e se u ovom obave{tewu  Centra za razvoj marketinga
i menaxmenta “Globmarka”, koje je upu}eno zameniku di-
rektora Elektrovojvodine, Tomislavu Papi}u. Detaqi o
ovogodi{wem poslovnom rejtingu najuspe{nijih predu-
ze}a u Srbiji nalaze se i na sajtu www.rejting.com.

Po osnovu ekstra poslovnog rejtinga,  “Elektrovojvo-
dina” je i u prethodne dve-tri godine zauzimala vode}a
mesta u privredi Republike (osmo, odnosno peto mesto).
Ove godine je zauzela drugo, dok je po rangu u delatnosti
- na prvom mestu. “\erdap” je, kao {to je pomenuto, na pr-
vom mestu po ekstra poslovnom rejtingu, a “Limske HE”
su na osmom mestu.

Rezultat rejtingovawa preduze}a su ~etiri tipa osnovnih
rejting lista (ekstra poslovni rejting, rejting liste renta-
biliteta, kredibiliteta i veli~ine), kao i jedanaest para-
metarskih rejting lista, formiranih na osnovu najva`nijih
poslovnih indikatora. Dakle, uzima se u obzir i upore|uje:
likvidnost, produktivnost, efikasnost, rentabilnost, eko-
nomi~nost preduze}a, struktura aktive i pasive...

U okviru ovog projekta obelodaweni su, stoga, posebno:
rejting kredibiliteta (po tom osnovu “\erdap” je na pr-
vom, “Limske HE” na tre}em, “Drinske HE” na sedmom, a
“Elektrovojvodina” na osmom mestu). Po rejtingu renta-
biliteta na prvom mestu je - Naftna industrija Srbije ;
“Elektrovojvodina” je {esta, a “\erdap” sedmi. Po rej-
tingu veli~ine, Elektrovojvodina je na osmom mestu u
ukupnoj privredi Srbije.

Stru~waci “Globmarka B.R.” posebno nagla{avaju da
“rejting liste ne ispisuju nikakvi `iriji, niti komisi-
je. Subjektivizam i arbitrarnost u odlu~ivawu su potpu-
no iskqu~eni. Zvani~no iskazani finansijsko-kwigo-
vodstveni rezultati preduze}a su filtrirani i objekti-
vizirani kroz odgovaraju}i metodolo{ki postupak, koji
se sprovodi putem ra~unarskog softvera”.

Na osnovu ovih analiza, preduze}ima se izdaju - poslov-
no vi{estruko korisni - biznis rejting sertifikati;
formira se elektronska baza podataka na Internetu; iz-
ra|uje se studija ekonomskih kretawa i CD.  �

M. ^oli}
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UMinistarstvu ru-
darstva i energe-
tike Srbije pot-
pisan je pro{log

meseca ugovor za izradu
studije izvodqivosti, ko-
jom treba da se poka`e da
li je opravdano graditi ve-
liku kogeneraciju na gas za
kombinovanu proizvodwu
elektri~ne i toplotne
energije na Novom Beogra-
du. Kako je saop{teno, mi-
nistar Radomir M. Naumov
potpisao je ugovor s pred-
stavnikom Parsons Enerxi
i Kemikal Grupe u Beogra-
du \uricom Tankosi}em.

Potpisivawem ovog ugo-
vora ozna~en je po~etak ra-
da na studiji ~ija se izrada
finansira iz donacije
ameri~ke vlade, odnosno
Agencije za trgovinu i raz-
voj SAD. Jo{ pre dve godi-
ne, naime, na{e Ministar-
stvo potpisalo je sa ame-
ri~kom Agencijom spora-

zum o prihvatawu donacije
u iznosu 757.245 dolara za
izradu ove studije izvodqi-
vosti, a u me|uvremenu je na
tenderu izabran Parsons,
kao naboqi ponu|a~, i s
wim je podu`e pripreman
ovaj ugovor, na koji je mi-
{qewe dala i ameri~ka
Agencija. 

Prema projektnom zadat-
ku, koji je Ministarstvo
jo{ tenderom postavilo,
Parsons treba da proceni
da li je isplativo i po vi-
{e osnova opravdano da se
na Novom Beogradu gradi
novo postrojewe na gas, na
mestu gde su sada tri gasne
turbine, koje su pre gotovo
40 godina gra|ene prevas-
hodno za “pokrivawe” vr-
{nog optere}ewa elektro-
energetskog sistema, ali su
radni vek uglavnom ispu-
nile proizvode}i toplotnu
energiju, i to sagorevawem
mazuta.

Sama ideja o gradwi ve-
like kogeneracije na gas
na Novom Beogradu nai-
{la je u stru~noj javnosti
(i ne samo tu) na podeqena
mi{qewa. Uglavnom je
sporewe po liniji da li se
oslawati na gas kao uvo-
zni energent, kome cena i

sada raste, a kako }e u bu-
du}nosti biti, ne mo`e ni
da se pretpostavqa, ili je
ipak boqe uzdati se u do-
ma}i ugaq, i za proizvod-
wu elektri~ne energije i
daqinsko centralno greja-
we Beograda, kome je kolu-
barski basen na dohvat ru-

DA LI JE OPRAVDANO GRADITI KOGENERACIJU NA GAS NA NOVOM BEOGRADU

Elektrana preko puta Ade
� Studiju iyvodqivosti radi Parsons � Ukoliko se pokaæe isplativo, novo gasno
postrojewe bilo bi najve}a “fabrika” za kombinovanu proizvodwu elektri~ne i
toplotne energije u Srbiji  

SARADWA EPCG I NORVE[KE ELEKTROPRIVREDE

Pilot projekti za gradwu      
velike i mini hidroelektrane

Ispita}e se da li je
lokacija TE-TO povoqna
za gradwu nove, velike
elektrane-toplane

Norve{ka elektroprivreda za-
interesovana je za realiziju pilot
projekta izgradwe velike hidroe-
lektrane na reci Mora~i i mini
hidrolektrane na ]ehotini u
Otilovi}ima kod Pqevaqa.  Ve}
je pokrenuta inicijativa za form-
irawe me{ovitog crnogorsko  -
norve{kog akcionarskog dru{tva
za izgradwu hidroelektrana, a o
realizaciji projekta vi{e }e se
znati tek posle zajedni~ke sednice
odbora direktora norve{ke i cr-
nogorske elektroprivrede,  zaka-
zane za 28. oktobar u Crnoj Gori  U
Elektroprivredi Crne Gore sma-
traju da su stvoreni svi uslovi za

prvi zajedni~ki projekat sa norve-
{kom elektroprivredom. Izvr{ni
direktor EPCG Sr|an Kova~evi}
izjavio je da je jezero u Otilovi}i-
ma deo sistema Termoelektrane
“Pqevqa” i da se ne nalazi u ten-
derskoj dokumentaciji, po{to nije
predvi|eno za prodaju. Podsetio
je, pritom, da je tender za prodaju
TE “Pqevqa” i 31 odsto dr`avnog
kapitala u pqevaqskom Rudniku
ugqa otvoren do 30. septembra. 

Jezero u Otilovi}ima, koje snab-
deva rashladnom vodom TE “Pqe-
vqa” i brana na ]ehotini, izuzeti
su iz privatizacije da bi se na wi-
ma sagradila mala hidrocentrala,

{to }e biti preduslov za gradwu
velike elektrane, objasnio je Ko-
va~evi}. Nakon izgradwe male
elektrane u Otilovi}ima, Norve-
`ani bi mogli da zapo~nu gradwu
velike hidroelektrane, najvero-
vatnije na reci Mora~i, koja, za-
jedno sa Tarom, ima najve}i hidro-
energetski potencijal, dodao je
Kova~evi}. Ina~e, norve{ka elek-
troprivreda je najve}i donator
Elektroprivrede Crne Gore i u
posledwih pet godina dosta joj je
pomogla u tehni~kom i finansij-
skom pogledu. �

P. M. P.



ke. Ozbiqnost ovih su~e-
qavawa je tim ve}a {to bi
ova beogradska TE-TO bi-
la najve}a kogeneracija u
Srbiji, kojom bi se otvo-
rio put dominaciji gasa
kao energenta.

Ne treba sumwati da }e
studija izvodqivosti raz-
re{iti ove dileme, kao i
to da li na ponu|enoj loka-
ciji, budu}i da je re~ o ur-
banizovanom delu grada,
mo`e da se gradi kogene-
racija snage najmawe 250,
pa eventualno do 600 mega-
vata. Tako|e, pitawe je i
da li postoje}a gasna in-
frastruktura mo`e da “op-
slu`i” ovako veliko po-
strojewe. Stru~waci ka`u
da je, u stvari, prvo pitawe
da li je lokacija TE-TO na
Novom Beogradu dovoqan
prostor za veliku gasnu
elektranu, te, ako nije, mo-
ra}e da se tra`i neko dru-
go re{ewe. Ukoliko bi,
pak, ova lokacija mogla da
odgovori zahtevima, onda
je pitawe kako obezbediti
dovoqan pritisak gasa, bu-
du}i da sada{wi naj~e{}e
ne zadovoqava ni potrebe
postoje}ih kotlova, te zato
mora da se koristi mazut
kao gorivo.

Pored toga, ukoliko bi
se predvidelo da gradwu
ove nove elektrane-topla-
ne prati gradwa nekog ve-
}eg kompresorskog po-
strojewa, koje bi podiglo
pritisak gasa, onda bi
tro{ak izgradwe ovog
objekta za gas optere}ivao
cenu ko{tawa gradwe TE-
TO, pa je pitawe ko bi se
odlu~io da bude finansi-
jer takve jedne gradwe. U
svakom slu~aju, u stru~noj
javnosti se ra~una na re-
ferentnost Parsonsa, kao
u me|unarodnim okvirima
renomiranog autora mno-
gih studija, koji }e sagle-
dati sve uslove gradwe i
dobro izmeriti sve vari-
jante isplativosti. Na-
ravno, ako rezultat bude
pozitivan, tek sledi pro-
jektovawe i sve ostalo,
{to }e umnogome zavisiti
od mogu}nosti da se fi-
nansira gradwa nove, ve-
like TE-TO. �

A. Cvijanovi}

U svim zemqama sveta, bar u principu,
vlast nastoji da poma`e privredi, obezbe-
|uje optimalne uslove poslovawa, povoqne
razvojne kredite, stimulativno oporeziva-
we, stimulativan izlazak na strana tr`i-
sta...  I na{a vlast isti~e te svoje namere,
`eqe...ali nas delima ne uverava da to za-
ista i ~ini. Sve` primer je potpisani ugo-
vor o kreditu nema~kog  investicionog fon-
da od 30 miliona evra za obnavqawe agre-
gata hidroelektrane “Bajina Ba{ta”. Za taj
kredit  nema kamata, jer je nema~ka vlada
preuzela sav tro{ak, ali je doma}a vlada
uvela  2,5 odsto kamate na nepovu~ena sred-
stva. Za EPS, kao korisnika kredita, uslo-
vi su vrlo povoqni, mada nikome nije jasno
za{to je doma}a vlada uvela kamatu. Posto-
ji, istina, neko obja{wewe o nekim buxet-
skim fondovima i miksovawu kamate sa
drugim kreditima, ali ostaje ~iwenica  da
je korisnik kredita, koji radi va`an dr`av-
ni posao, od te iste dr`ave optere}en, dok
ga nema~ka banka nije opteretila.  

Otvoreno je i pitawe (u momentu pisawa
ovog teksta)  cene elektri~ne energije, od-
nosno predloga UO EPS-a da  novu, vi{u ce-
nu, prati i sni`avawe poreza na dodatu
vrednost. Prihod elektroprivrede bi se
pove}ao bez promena maloprodajnih cena i
tarifa. Javnost jo{ ne zna da li se iko ba-
vi zahtevom EPS-a. Dileme nema - EPS i Sr-
bija i daqe ostaju jedina kompanija i jedina
zemqa Evrope u kojoj elektroprivreda mora
da posluje sa gubicima, uz   tri, ~etiri i vi-
{e puta ni`e cene od ekonomskih. Bez  obzi-
ra na politi~ke interese i odnose u vlasti,
elektroprivreda i pored velike borbe,
ovoga puta i podr{ke resornog ministar-
stva, ne uspeva  nijednu vlast da ubedi da
se ide u propast EPS-a. Struka i etika za-
poslenih u EPS-u se direktno vre|aju, gasi
se svaka nada da }e za EPS do}i boqi dani..
Direktna posledica takvog tretmana EPS-a
je sve ve}i odlazak stru~waka, pre svega
mladih, koji vi{e ne}e da rade za plate od
30-ak hiqada dinara, bez ikakve nade da }e
im firma dati bar neku podr{ku za dobija-
we bankarskih stambenih kredita.

U  taj ko{ odnosa elektroprivrede  i ne-

kih qudi iz vlasti, moramo svrstati i ne-
primerenu akciju  “EPS inkasant RTS-a”.
Uprkos  iskazanoj voqi i spremnosti da
EPS pomogne, ~ak delimi~no u~estvuje u na-
plati, ali uz odvojen ra~un RTS-a od ra~una
za elektri~nu energiju, pritisak ne presta-
je. Koriste se sva mogu}a sredstva da se
EPS primora da radi ono {to mu nije posao!

Nekako uporedo sti`u vesti i pritisci
da MMF i Svetska banka nisu zadovoqni
nekim institucionalnim  re{ewima  u Za-
konu o energetici. To se iskqu~ivo odnosi
na  zadr`avawe delatnosti proizvodwe i
distribucije u jednoj kompaniji, dok se iz-
dvajawe prenosa u posebnu dr`avnu kompa-
niju, podrazumeva. ^esto se u razgovorima o
kreditima, nekim donacijama, konsultant-
skim uslugama...baci na sto upravo ta zajed-
nica elektrana i distributivnog {altera.
Re{avawe suptilnih veza energetike i po-
tro{a~a kroz jedan zakon, nije mogu}e, naro-
~ito ne za malo vi{e od godinu dana koliko
va`i zakon. Nema zemqe, pogotovo u tranzi-
ciji, koja je jednim propisom uspela da regu-
li{e sve. Ve}ina zemaqa donela je po ~eti-
ri-pet zakona, neke su dopuwavali i mewa-
li, a Srbija se, sticajem okolnosti, me|u po-
sledwima ukqu~ila u taj proces deregula-
cije i poku{ala jednim udarcem da pobije
sve muve i, naravno sti`u problemi. Dok
EPS i EMS polako idu u novo energetsko
vreme, paze}i na iskustva drugih, nije malo
ni onih kojima je sve to sporo.

Na sve ovo sti`e i najava generalnog
{trajka u EPS-u. Sindikat je nezadovoqan
zato {to se sve br`e ide u prodaju izdvoje-
nih preduze}a, iako je radnicima tih  pred-
uze}a, obe}avano da toga ne}e biti u nared-
nih nekoliko godina. Istina, poslovodstvo,
kao i sindikat, tada su imali obe}awe vla-
de, da }e tako i biti. U me|uvremenu, neko je
sve te firme stavio na spisak za privatiza-
ciju i sada je u toku izrada novog doma}eg
zadatka, koji se, s obzirom na ranija obe}a-
wa, ne dopada ni mnogim rukovodiocima.
Ipak, ka`u u EPS-u, odstupawa nema. Drugi
razlog za nezadovoqstvo je ignorisawe zah-
teva sindikata da odmarali{ta, gra|ena
delom zarada radnika, postanu vlasni{tvo

sindikata, a ne da odu u Agenciju
za privatizaciju.

Ovih nekoliko kadrova iz sa-
da{we slike EPS-a jasno pokazu-
je sa kakvim je problemima suo~e-
na elektroprivreda. Hitni i ko-
reniti rezovi su potrebni da bi
se spre~ile ne`eqene posledi-
ce. U EPS-u ka`u da snage i hra-
brosti imaju da krenu u nove zna-
~ajne poslove, ali ne znaju da li
tamo gde se odlu~uje ima voqe da
pomognu tom ozdravqewu najzna-
~ajnije srpske firme. Sude}i po
spisku problema, nepoznanica je
velika. �

Dragan Nedeqkovi}

ENERGETSKA RASKR[]A 
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Posle uspe{nog postavqawa
OPGW kabla na dalekovodima
276/A/B, koji povezuje TS “Be-
ograd 8” i TS “Beograd 17”  i

405 koji spaja HE “\erdap I” sa rumun-
skom granicom, privedeni su kraju i
radovi na deonicama izme|u TS “Kra-
gujevac 2” i TS “Ni{ 2“. Opti~ki ka-
blovi stigli su i od TS “Ni{ 2“ do bu-
garske granice, {to je ukupno 233,6 ki-
lometara postavqenih OPGW kablova
- ka`e Miroslav Beleslin, rukovodi-
lac OPGW projekta u Direkciji za
strategiju i investicije. 

Prema re~ima Beleslina, svi rado-
vi na telekomunikacionoj mre`i za-
vr{eni su u predvi|enom vremenskom
roku i bez ve}ih problema. Do po~et-
ka oktobra se o~ekuje da }e biti zavr-
{eno i postavqawe opti~kih kablova
na dalekovodu 401/2 od RP “Drmno” do
HE “\erdap I”, du`ine 154,1 kilome-

tar i DV 291 koji povezuje TS “Bajina
Ba{ta” i TS “Po`ega”, du`ine 48,9
kilometara. 

Kako je planom za 2005. predvi|eno,
do kraja godine trebalo bi da budu za-
vr{eni radovi i na dalekovodima ko-
ji povezuju TS “Beograd 8” i RP “Drm-
no” - DV 401/1, zatim TS “Obrenovac
A” i RP “Mladost” - DV 409/1 i TS
“Obrenovac” A i TS “Kragujevac 2” -
DV 436, {to zna~i da }e opti~kim ka-
blovima biti “premo{}eno” ukupno
193,4 kilometra. 

Treba naglasiti da }e na daleko-
vodima 401/1, 401/2 i 402 uporedo sa
postavqawem OPGW kabla biti za-
meweno drugo za{titno u`e AWG

u`etom, kao {to je ve} i ura|eno na
delu mre`e od Ni{a do granice sa
Bugarskom. �

A. ^oli}

NOVI TELEKOMUNIKACIONI SISTEM EPS-a

[iri se OPGW mre`a
� Postavqeni opti~ki kablovi i na dalekovodima od 
TS “Ni{ 2“ do TS “Kragujevac 2” i prema bugarskoj granici

Posle sprovedenih ak-
tivnosti na uspostavqawu
QMS u JP TENT a koje su
obuhvatile niz poslova, JP
TENT je od me|unarodne
organizacije SGS dobio
sertifikat o sistemu kva-
liteta. Sertifikat je uru-
~io Marinko Ukropina,
predstavnik {vajcarske
organizacije SGS i tom
prilikom naglasio da je
sticawem sertifikata o
sistemu kvaliteta  TENT
stao rame uz rame sa vode-
}im svetskim firmama i
dokazao da se mo`e proiz-
voditi kvalitetna elek-
tri~na energija.

^inom sve~anog uru~iva-
wa sertifikata, okon~an
je veoma zna~ajan posao na
uvo|ewu sistema kvaliteta.
Kako je naglasio Neboj{a
]eran, pomo}nik direkto-
ra JP TENT za kvalitet,
ocewivawe QMS u JP
TENT u odnosu na zahteve

standarda JUS ISO
9001:2001 ugovoreno je sa
vode}im svetskim sertifi-
kacionim telom SGS. Oce-
wivawe je obavqeno u junu
ove godine u svim delovima
preduze}a, a po obavqenoj
sertifikacionoj proveri
SGS je dostavio pozitivan
izve{taj, odnosno serti-
fikat za QMS prema JUS
ISO 9001:2001. Sertifi-
kat se odnosi na proizvod-
wu elektri~ne energije,
tehnolo{ke pare i tran-
sport `eleznicom.

Od uspostavqawa QMS u
JP TENT o~ekuju olak{a-
no upravqawe i rukovo|e-
we, uspostavqawe efika-
sne kontrole procesa, do-
kumentovawe sopstvene
prakse, pove}awe iskori-
{}enosti resursa, uz sma-
wewe tro{kova poslova-
wa. Sistem preduze}a bi}e
boqe ure|en a, o~ekuje se,
da }e se znatno unaprediti
celokupno poslovawe. Us-
postavqawe QMS je dobra
osnova za stalno poboq{a-
we, {to zna~ajno doprino-

si sposobnosti organiza-
cije da se br`e i la{ke
priprema i prilagodi zah-
tevima koje donosi reorga-
nizacija, naglasio je ]e-
ran.

Dobijawe sertifikata
uslovqava daqe korake
usmerene ka poboq{awu
QMS,  uz ve}u primenu me-
toda i tehnika za poboq-
{awe kvaliteta.  Jedan od
narednih koraka je povezi-
vawe i izgradwa informa-
cionog sistema JP TENT.
U toku je i priprema za
akreditaciju laboratorije
za termotehni~ka ispiti-
vawa prema standardu ISO
17025. Na niovu EPS-a, JP
TENT je ukqu~en u proje-
kat uspostavqawa EMS

prema zahtevima standarda
ISO 14001, za koji se kroz
dve godine o~ekuje serti-
fikacija. �

K. J.

TENT-u URU^EN SERTIFIKAT O SISTEMU KVALITETA

U korak sa svetskim firmama

Opti~ki kablovi 
stigli i do 

bugarske granice 

Sa sve~anog 
uru~ivawa 

sertifikata
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O
no {to Elektro-
privredu Srbije
o~ekuje u pogle-
du unapre|ewa

na~ina upravqawa resur-
sima i ispuwewa zahteva
prema tr`i{tu i okru-
`ewu definisano je go-
tovo u svim dokumentima
kojima se reguli{e sta-
tus i delatnost EPS-a,
ali da bi se ti zadaci i
ostvarivali neophodno
je da se preduzmu odgova-
raju}e aktivnosti i uspo-
stavi neophodan kvali-
tet u radu. Toga radi, u
posledwe dve-tri godine
ozbiqnije se pristupilo
uvo|ewu me|una-
rodnih standarda
ISO 9001, kojima su
propisani na~ini
za efikasno upra-
vqawe resursima
i poslovima, a od-
nedavno aktueli-
zovana je i prime-
na standarda u
oblasti za{tite
`ivotne sredine
(ISO 14001) i u
oblasti za{tite zdravqa
i bezbednosti zaposle-
nih (OHSAS 18001).

Da bi se ukupna ova ak-
tivnost {to efikasnije
vodila, i na {to ve}em
nivou kvaliteta, Sektor
EPS-a za sistem upra-
vqawa kvalitetom (QMS)
i za{titom `ivotne sre-
dine (EMS) ponudio je
projekat integrisanog
sistema menaxmenta kva-
litetom (EMS), koji bi

se uvodio na nivou di-
rekcija i sektora EPS-a,
kao i u javnim preduze}i-
ma EPS-a. Kako je obja-
{weno, ciq je da se stvo-
ri tako dobro definisan
i dokumentovan sistem
upravqawa koji rukovod-
stvu omogu}ava efikasan
i efektivan uvid u sve
zahteve zainteresovanih
strana (tr`i{ta, dr`a-
ve, zaposlenih, poslov-
nih partnera, okru`ewa
u celini), kao i u funk-
cionisawe svih delova
poslovnog sistema.

Kqu~ni zadatak u rea-
lizaciji IMS je izrada i

usvajawe dokumenata ko-
jima se defini{e svaki
postupak i proces rada,
kako bi se u svakom tre-
nutku i na svakom mestu
delovalo u skladu s naj-
vi{im standardima kva-
liteta.

U JP TENT, koje je ne-
davno dobilo sertfikat
o uvo|ewu standrada 
ISO 9001, kao i u nekoli-
ko ostalih proizvodnih
preduze}a koja su pred

dobijawem sertifikata,
pripremqeno je izme|u
trista i petsto ovakvih
dokumenata. I, {to je
posebno zna~ajno, tek
kada se primena svakog
od tih dokumenata pro-
veri u praksi, mogu}e je
o~ekivati dobijawe se-
tifikata. Naravno, pro-
veru kontroli{e nadle-

`na sertifikaci-
ona institucija.

U Sektoru za
QMS i EMS obja-
{weno je da }e rad
na realizaciji
projekta za uvo|e-
we integrisanog
sistema menaxmen-
ta kvalitetom te}i
koordinirano, s
tim {to }e ona
preduze}a koja su

ve} napravila odre|ene
korake nastaviti daqe, a
ostala }e se prikqu~iti
ovoj aktivnosti. Na ni-
vou direkcija i sektora
EPS-a projekat }e se je-
dinstveno realizovati i
radi toga su ve} preduze-
ti odgovaraju}i koraci.
Posle definisawa kon-
kretnih zadataka i ime-
novawa odgovaraju}ih
tela za koordinaciju,
pristupa se izradi doku-

menta, {to ne}e biti ni-
malo jednostavno budu}i
da je potrebno svaki po-
stupak jasno definisa-
ti, a pri tome posti}i
{to je mogu}e ve}u efi-
kasnost i efektivnost
rada, sve s ciqem da se
ispuni misija koju EPS
ima u energetskom i
ukupnom okru`ewu.

U kona~nom, svrha uvo-
|ewa IMS je da se ukupna
organizacija i kvalitet
obavqawa svakog od po-
slovnih procesa dovedu
na nivo najnovijih me|u-
narodnih standarda.
Pri tome, kre}e se sa
standardima ISO 9001,
kojima se reguli{e ko-
ri{}ewe resursa u skla-
du sa propisanim proce-
durama i uputstvima,
{to je na~in da upra-
vqawe dovodi do stvara-
wa nove vrednosti. To
zna~i, izme|u ostalog, i
smawivawe tro{kova
poslovawa i racionali-
zaciju postupaka, ali ve-
likim delom i odgovara-
ju}e delovawe ekonom-
ske logike u svakom seg-
mentu organizacione
celine. �

A. Cvijanovi}
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U posledwe dve-tri godine 
ozbiqnije se pristupilo uvo|ewu

me|unarodnih standarda ISO
9001, kojima su propisani na~ini 
za efikasno upravqawe resursima 

i poslovima  

Upravni odbor EPS-a usvojio je krajem septembra odluku da
se pristupi realizaciji projekta za uvo|ewe integrisanog si-
stema menaxmenta kvalitetom, koji se temeqi na standardima
ISO 9001, a ~ine ga i standardi u za{titi `ivotne sredine 
ISO 14001, kao i standardi za za{titu zdravqa i bezbednost
zaposlenih OHSAS 18001. Tako|e, ovaj projekat prihvatio je
Stru~ni savet EPS-a. 

Usvojen projekat IMSUPRAVQAWE KVALITETOM U JP EPS

Integrisano
rukovo|ewe
� Predloæen jedinstven pristup uvo|e-
wu sistema menaxmenta kvalitetom, koji
bi se koordinirano uvodio na nivou
EPS-a i u javnim preduze}ima EPS-a, s
tim {to bi standardi kvaliteta ISO 9001
prethodili i predstavqali osnovu za
uvo|ewe i ostalih standrada
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Doma}e elektrane
su u proteklih
osam meseci os-
tvarile najboqe

proizvodne rezultate za po-
sledwih deceniju i po. Ta-
ko je, primera radi, tokom
ovogodi{wih zimskih me-
seci nedostajalo tek pet
miliona kilovat sati pa da
se, posle devet godina, “po-
dudari” ono {to su kupci
potro{ili i {to su proiz-
vele elektrane EPS-a. Od
prole}a struje je bilo i za
izvoz. Do pro{le zime mak-
simalna dnevna proizvod-
wa dostigla je 138 miliona
kilovat-sati, koliko je za-
bele`eno u decembru 1997,
da bi se 1. marta ove godine
proizvodwa pribli`ila
cifri od 145 miliona kWh.
Preciznije, u februaru i
do polovine marta “biv{i”
rekord je prema{ivan 16
puta. ^ak 11 puta dnevna
proizvodwa je bila iznad
140 miliona kWh.

Na drugoj strani, potro-
{wa struje u Srbiji ne
prestaje da raste i to ne sa-
mo zimi (42,3 odsto vi{e u
prvom kvartalu ove nego u
istom periodu 1990. godi-
ne) ve} i tokom prole}no-
letwih meseci. 

- U aprilu ove godine
utro{eno 4,1 odsto elek-
tri~ne energije vi{e nego
istog meseca lane, a u junu
je, zbog zahla|ewa, prema-
{ila lawsku junsku za ~ak
5,7 procenata. U periodu
jun-avgust, sezoni inten-
zivnih remontnih radova u
TE i sni`enih dotoka u

HE, ove godine imali smo
najve}e potro{we i u tim
mesecima u posledwih pet-
naest godina (26 odsto vi-
{e nego 1990. godine) - na-
vodi Vera Stanojevi}, di-
rektor Sektora za proiz-
vodwu elektri~ne i to-
plotne energije u Direk-
ciji EPS-a za proizvodwu
energije. 

Kako bi bio odr`an
ovaj dostignuti nivo pro-
izvodwe, koji bi do odre-
|enih granica mogao da
prati i rast potro{we,
na{ sagovornik navodi da
u roku moraju da budu zavr-
{eni predvi|eni kapital-
ni i rehabilitacioni
projekti planirani do
2010. godine. Ali, nova i
zna~ajnija poboq{awa
proizvodnih mogu}nosti
termoelektrana bi}e mo-

gu}a samo pod uslovom da
se u budu}e programe reha-
bilitacija ukqu~i pove}a-
we snage i efikasnosti
postrojewa i dvogodi{wi
remontni ciklus - napo-
miwe na{ sagovornik.

- Nesumwivo, proteklih
godina je mnogo u~iweno.
Dovoqno je uporediti ovo-
godi{we rezultate sa
alarmantnim pokazateqi-
ma s po~etka 2001. koji su
ukazivali na starost po-
strojewa, “izbegavane” re-
monte tokom 90-ih i preko-
merni skok potro{we
struje na ra~un grejawa i
zakqu~ak sam po sebi dola-

zi: sredstva iz donacija i
kredita, ali i iz kase
EPS-a, kao i znawe i ume-
{nost svojih zaposlenih,
ova kompanija je usmerava-
la na prave “adrese”. U~i-
wen je ogroman korak, ali
se na wemu ne sme stati -
nagla{ava Vera Stanoje-
vi}.

U prethodne ~etiri go-
dine, za obnovu proizvod-
nih kapaciteta, od ukupno
utro{enih 400 miliona
evra, u~e{}e sopstvenih
sredstava iznosilo je samo
39 odsto. Sada donacija vi-
{e nema, osim za ekolo{ke
projekte, kreditna zadu`e-

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

ELEKTRANE EPS-a 2001. GODINE I DANAS

Cena struje
rasteruje mrak
� ^etiri godine obnove dale su rezultate - proiz-
vodwa u elektranama prati potro{wu, dnevni, me-
se~ni i sezonski rekordi u proizvodwi se prema-
{uju... ali, jo{ puno posla predstoji � Bez realne
cene struje, bez prihoda EPS-a, samo uz kredite,
nije mogu}e daqe podizawe spremnosti proizvod-
nih kapaciteta EPS-a
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MESE^NE PROIZVODWE I KONZUM EPS-A OD 1992. DO 2005. GODINE

U prethodne 
~etiri godine za 

obnovu proizvodnih 
kapaciteta utro{eno

400 miliona evra 
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nost kompanije stigla je do
gorwe granice, pa, dakle,
EPS u najve}oj meri mora
da se osloni na novac iz
sopstvene kase.

- U ovih pet remontnih
sezona ra|eni su kapital-
ni remonti termoblokova
na kojima su mogla da se
ostvare najve}a poboq{a-
wa, najpre oni   koji su bi-
li van pogona, ili na blo-
kovima ~ija je glavna ener-
getska oprema bila naju-
gro`enija, kao i blokovi-
ma, koji zbog razli~itih
ograni~ewa nisu dostiza-
li projektovane parametre.
U ovom periodu, po{tova-
na je usvojena strategija da
se na svakom termobloku u
{est godina uradi po jedan
kapitalni remont, a izme-

|u “mali” i “sredwi”, pri
~emu je u svim realizova-
nim remontima izveden po-
ve}an obim radova za de-
klarisanu vrstu remonta.
Me|utim, to {to cena stru-
je nije mewana kada je i ka-
ko planirano, umawilo je
prihod EPS-a i u posled-
we tri godine odrazilo se
i na ostvarewe planirane
dinamike remonata proiz-
vodnih kapaciteta. Proces
wihovog oporavka je, da-
kle, usporen - ka`e Vera
Stanojevi}. 

Tako su, umesto na plani-
ranih 80 odsto, kapitalni
remonti do isteka 2004. go-
dine ura|eni na 60 odsto
instalisane snage termoe-
lektrana. Do kraja 2004.
godine trebalo je da budu

zavr{eni jo{ i remonti sa
elementima modernizacije
na blokovima TENT A-2,
TENT B-1 (rade se u 2005) i
TENT A-4.

Na to kako se proteklih
godina radilo, koliko je
va`na zaokru`enost re-
montnih ciklusa, mo`e da
uka`e primer rehabilita-
cije blokova kostola~kih
termoelektrana. U ~etiri
godine uz ~etiri kapital-
na remonta tri tamo{wa
bloka, kao i pripadaju}ih
po definisanom ciklusu,
iz poqskog i ruskog kredi-
ta, delom i iz kase EPS-a,
ulo`eno je ukupno 55,5 mi-
liona evra, a kroz vi{ak
proizvedene elektri~ne
energije u ~etiri zimske
sezone, ako se kilovat-sat

ra~una po ceni od tri evro
centa, dobijeno je 109,5 mi-
liona evra, odnosno, dvo-
struko vi{e.

U proteklih pet godina
je, po re~ima Vere Stano-
jevi}, pove}ana proizvod-
wa na svim nivoima i sma-
wen je deficit energije.
Na{ elektroenergetski
sistem se vratio u “poro-
dicu” zapadnoevropskih.
Kvarova i neplanskih za-
stoja je sve mawe, stabili-
zovana je proizvodwa, te
tako omogu}en pouzdaniji
i ekonomi~niji rad.
“Otvoreni” su i ekolo{ki
projekti, a posle perioda
intenzivnih radova u
termoelektranama, do{la
je na red i revitalizacija
hidrokapaciteta.  �

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

Pre devedesetih godina, iako je vi{e puta mewan sistem fi-
nansirawa razvoja elektroprivrede, nije se mewao stav dr`a-
ve da preduzima sve mere iz svoje nadle`nosti i obezbedi
uslove za normalno funkcionisawe elektroprivrede. Tako su
za samo 20 godina instalisani kapaciteti u hidroelektranama
pove}ani 2,6, a u termoelektranama 3,5 puta. Cena struje tada
je pokrivala tro{kove proizvodwe, odr`avawa, plate, obave-
ze prema dr`avi i, delimi~no, investiciona ulagawa. Na “sna-
zi” je bio sistem plansko-preventivnog odr`avawa postrojewa.
U to vreme je proizvodwa elektri~ne energije bila ve}a od po-
tro{we, a elektroprivreda je i u letwoj i u zimskoj sezoni iz-
vozila struju.

U protekloj deceniji situacija se promenila iz korena. Sma-
wen je i obim i kvalitet odr`avawa postrojewa, a proizvodwa
je i{la “po svaku cenu”. Razvoj i investicione aktivnosti sve-
dene su na minimum. Kilovat-sati su u sve ve}oj meri “zavr{a-
vali” u elektri~nim pe}ima i grejalicama. Uz sve to, tih godi-
na je prekinuta i veza sa zapadnoevropskom elektroenerget-
skom interkonekcijom.

- Ipak, danas sa zadovoqstvom pri~amo o onome {to smo po-
stigli, jer smo pokazali da znamo {ta je potrebno da se uradi,
da to i ho}emo i mo`emo da realizujemo. U EPS-u postoje
spremni planovi sa definisanim obimom i programom radova
do 2010. godine. Naravno, da li }e sve biti tako kako mi isti-
~emo da je najboqe za nas i Srbiju, zavisi od prihoda sa kojim
EPS bude raspolagao - ka`e na kraju Vera Stanojevi}.

Promena “strategije”

STRUKTURA ULO@ENIH SREDSTAVA ZA REMONTE OD 2001. DO 2005. GODINE
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Uistoriji elek-
troprivrede dve
posledwe dece-
nije 20. veka bi}e

zapisane kao decenije
krajwih kontrasta. Od
1980. do 1990. godine naj-
ve}e srpsko preduze}e se
uglavnom bavilo izgrad-
wom novih kapaciteta. U
tom periodu je pu{teno u
rad oko 2.400 megavata no-
vih termokapaciteta, {to
je predstavqalo pove}awe
od 120 odsto.

- Od 1979. do kraja 1990.
godine pu{teni su u pogon
termoblokovi TENT B-1
(600 megavata, 1983. godi-
ne) TENT B-2 (600 megava-
ta, 1985. godine) TE
“Kostolac” B-1
(1987) i TE “Kosto-
lac” B-2 (1988). Ka-
da se tome dodaju i
postrojewa iz 1979.
godine A-6 u TENT-
u i A-5 u Termoe-
lektrani “Koluba-
ra”, ukupna snaga
novih termopostro-
jewa bila je 2.400 megavata.
To je ono pomenuto pove}a-
we snage termoelektrana
za 120 odsto - obja{wava
Dragomir Markovi}, zame-
nik direktora JP Termoe-
lektrane “Nikola Tesla”.

Me|utim, navodi Marko-
vi}, u narednih 10 godina,
usledio je takav sunovrat
da se u 2000. godinu u{lo u
vi{e nego dramati~nim
uslovima. 

Na godi{wem nivou,
blokovi od 600 megavata u
proseku su bili 145.000
radnih sati na mre`i, oni

od 300 MW jo{ vi{e -
165.000 sati, a od 200 MW -
~ak 220.000 sati. Termo-
blokovi od 100 MW su pro-
se~no provodili 130.000
sati na mre`i.

Zaustavqawe tog nega-
tivnog trenda po~elo je
2001. godine, kada je pokre-
nut intenzivni program
sanacija i rehabilitacija
postrojewa. 

Od tada do danas zavr{e-
ne su rehabilitacije i ka-
pitalni remonti na oko 75
odsto termopostrojewa u
EPS-u, navodi Markovi} i
dodaje da je u planu bilo da
se zavr{i 85 procenata
svih neophodnih radova.

Tako je u periodu od nepu-
nih pet godina ura|ena re-
habilitacija bloka A-5 u
termoelektrani “Koluba-
ra”, a velika rehabilita-
cija je ura|ena i na bloko-
vima 3 i 5 u TE “Nikola
Tesla” A. Kapitalni re-
monti obavqeni su na oba
bloka u TE “Nikola Tesla”
B, zatim A-1 i A-2 u TENT-
u, kao i u termoelektrani
“Morava” u Svilajncu. 

Kada se sve sabere, u ove
poslove ulo`eno je ukupno
270 miliona evra. Od te su-
me, 157,5 miliona evra ulo-

`ila je Evropska unija kao
donatorska sredstva, dok je
sam EPS u te namene ulo-
`io 112,5 miliona evra.
To zna~i da je u revitali-
zaciju i popravke termopo-
strojewa u navedenom peri-
odu, po jednom megavatu,
prose~no ulo`eno 90.000
evra. 

U poboq{awe ekologije
ulo`eno je oko 16 miliona
evra.

U 2003. godini je zabele-
`en i zna~ajan skok proiz-
vodwe od oko osam odsto.
Me|utim, takav porast pro-
izvodwe, prema re~ima
Markovi}a, treba objasni-
ti ~iwenicom da je u pogon

pu{ten prakti~no
novi termoener-
getski izvor u
termoelektrani
“Kolubara” (blok
5), kao i velikim
skokom proizvod-
we u termoelektra-
ni “Kostolac”. 

Upozoravaju}i
da posmatrawe sa-

mo naturalnog pokazateqa
proizvodwe mo`e navesti
na preurawene zakqu~ke o
efektima rehabilitacija,
Markovi} precizira da se
ostvareno pove}awe pro-
izvodwe ne mo`e svrstati
u efekte rehabilitacije. 

U slu~aju bloka A-5 u
“Kolubari”, prema wego-
vim re~ima, to je postroje-
we koje je dugi niz godina
bilo van pogona, a u slu~a-
ju TE “Kostolac” je zapra-
vo re~ o podizawu celo-
kupnog sistema elektrane
sa veoma niskog nivoa.

Ovakvi proizvodni skoko-
vi su prakti~no mogu}i
samo pu{tawem u rad nove
jedinice ili o`ivqava-
wem starih, {to se u nave-
denim slu~ajevima i dogo-
dilo. 

- Zbog svega toga je logi~-
no pitawe - da li se u na-
rednih pet godina mo`e
o~ekivati sli~an skok -
upozorava i pita Marko-
vi}. 

Pri projektovawu tren-
dova rasta mogu}e proiz-
vodwe elektri~ne energije
~esto je precewen uticaj,
odnosno efekat rehabili-
tacija na sistem, a istovre-
meno potcewen efekat
opadawa tehni~ko-tehno-
lo{kih pokazateqa rada
na onim postrojewima koja
su podvrgnuta popravkama
ni`eg nivoa, odnosno
standardnim remontima.
Mada je period za dono{e-
we kona~nih zakqu~aka su-
vi{e kratak, ~ini se da se
~esto generalno zanemaru-
je i op{ti nivo iscrpqe-
nosti postrojewa, tako da i
ve}i rehabilitacioni za-
hvati daju kratkoro~na po-
boq{awa.

Bilo kako bilo, posao
sre|ivawa elektrana EPS-
a ne}e stati i u narednom
periodu bi}e zapo~et niz
velikih projekata. 

Pre svega, obja{wava
Markovi}, treba navesti
do sada najve}i ekolo{ki
projekat u JP TENT koji
treba da dovede do kona~-
ne sanacije problema eol-
skog zaga|ewa vazduha u
okolini i drasti~no sma-

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

JP TE “NIKOLA TESLA” -  GODINE OBNOVE

Gigant 
u novom ruhu
� Od 2001. do 2005. godine u projekte obnove
kapaciteta JP TE “Nikola Tesla” uloæeno je
oko 270 miliona evra, od ~ega je iz donacija
Evropske agencije za rekonstrukciju stiglo
157,5 miliona evra, dok je EPS prihodom od
prodaje struje obezbedio 112,5 miliona evra 

U obnovu kapaciteta TENT-a
od 2001. godine ulo`eno 
270 miliona evra 

Ovakvi proizvodni skokovi su
prakti~no mogu}i samo pu{tawem

u rad nove jedinice ili 
o`ivqavawem starih, {to se u

slu~aju TE "Kostolac" i dogodilo

*

*
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wi zaga|ewe podzemnih
voda, a samim tim i reke
Save u podru~ju tog javnog
preduze}a. Projekat je
odobrila Evropska agen-
cija za rekonstrukciju i
finansira}e ga sa 28 mi-
liona evra, a realizacija
}e se obaviti 2006. i 2007.
godine.

U istom periodu bi}e
ura|ena i rehabilitacija
bloka A-4 u TENT-u, za ko-
ju treba da se obezbedi oko
60 miliona evra. Ta sred-
stva }e se na}i iz prihoda
EPS-a, koji }e vaqda ima-
ti realniju cenu struje, a
ono {to treba naglasiti
jeste da je obim predvi|e-
nih poslova ve}i od onih
koji su u~iweni na bloko-
vima A-3 i A-5.

Zna~ajan projekat koji }e
biti obavqen od 2006. do
2008. godine je i moderni-
zacija DGS mlinova na
blokovima A-3, A-4 i A-5 u
TENT-u. 

Predstoji sanacija cev-
nih sistema kotlova u re-
montima svih blokova do
2010. godine, {to zahteva
oko 50 miliona evra. 

Sledi i rehabilitacija
bloka A-6 u TENT-u za koju
}e biti neophodno izdvoji-
ti oko 60 miliona evra,
kao i kapitalni remont
blokova A-5 u TE “Koluba-
ra”, blok B-2 u TENT-u, A-
3 i A-1 tako|e u TENT-u,
kao i termoelektrane “Mo-
rava”. Ovde je re~, kako je
naveo Markovi}, o bloko-
vima koji su ve} rehabili-
tovani, ali je do{lo vreme
za redovne kapitalne re-
monte. Ukupna vrednost
ovih poslova procewuje se
na 75 miliona evra, od ~ega
bi za ekologiju trebalo
obezbediti 15 miliona
evra. 

Kada se jo{ doda da bi
do 2010. godine, i za neke
druge poslove nestandard-
nog obima, po sada{wim
sagledavawima trebalo
izdvojiti 75 miliona
evra, ra~unica ka`e da }e
od 2006. do 2010. godine
biti potrebno oko 376 mi-
liona evra. Od toga }e, sa-
mo u ekologiju, biti ulo-
`eno 60 miliona evra, od-
nosno 16 procenata ukup-
nih sredstava. �

KAPACITETI ZA PROIZVODWU UGQA - [TA JE RA\ENO OD 2001. DO 2005.

Kako iskopati profit
� Zahvaquju}i ulagawima u posledwih nekoliko godina kopovi EPS-a su
“oæiveli”, ma{ine se obnavqaju, proizvodwa se pove}ava... 

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

Na povr{inskim kopo-
vima “Kolubare” i “Ko-
stolca” godi{we se pro-
izvodi vi{e od 33 milio-
na tona ugqa iz koga se do-
bija oko 65 odsto elek-
tri~ne energije u Srbiji.
Preciznije, od ukupne go-
di{we proizvodwe ligni-

ta, termoelektrane utro-
{e vi{e od 30 miliona
tona, dok preostali ugaq
odlazi industriji i {i-
rokoj potro{wi. Nije, da-
kle, te{ko zakqu~iti da
ugaq ima dominantnu ulo-
gu u energetskim potenci-
jalima Srbije.

Brojke pokazuju i slede-
}e: ako se izuzmu kosmetski
kopovi, u Kolubarskom ba-
senu se proizvodi oko 75
odsto, a u Kostola~kom
pribli`no 25 procenata
lignita u Srbiji. 

Za proizvodwu ugqa i ja-
lovine na ugqenokopima u
Srbiji koristi se tehno-
logija ~ija prose~na sta-
rost prema{uje 20 godina.

- U protekloj deceniji,
ozbiqno su “zastali” re-
monti na sistemima za ot-
kopavawe ugqa i jalovine,
kao i za preradu. Veliki
problem bio je i mawak
novca za eksproprijaciju.
Weno ka{wewe ne samo da
je ugrozilo proizvodwu ja-
lovine i ugqa ve} je uspo-

Kolubarski kop “Tamnava -Zapadno poqe”:  
odnedavno novi BTO sistem

�

Na povr{inskim kopovima ugqa u “Kolubari” i “Kostolcu” za
eksproprijaciju zemqi{ta je u proteklom petogodi{wem peri-
odu najmawe novca ulo`eno 2001 - svega 360 miliona  dinara.
Najve}a ulagawa od ~ak 1,21 milijardu dinara predvi|ena su
planom za 2005. godinu.

Za odr`avawe je 2001. godine izdvojeno 2,8 milijardi dinara.
Najve}a ulagawa zabele`ena su godinu kasnije - 3,57 milijardi
dinara. Do kraja ove godine bi, prema planu, u odr`avawe rudar-
skih kapaciteta trebalo usmeriti 3,5 milijardi dinara.

Ulagawa



OKTOBAR 2005 kWh BROJ 381

Upro{losti, po-
sebno tokom po-
sledwe decenije
pro{log veka,

najva`nije je bilo proiz-
vesti ugaq i struju, da ne
bude redukcija, a niko nije
pitao {ta }e biti sa vazdu-
hom, zemqom, vodom... 

- Rezultat je pora`avaju-
}i - ka`e Mihajlo Gavri},
direktor Sektora za za-
{titu `ivotne sredine u
Direkciji za strategiju i
razvoj EPS-a. - Posledice
su: op{ta devastacija re-

sursa vode, vazduha, zemqi-
{ta, odnosno svih prirod-
nih blaga. U oblasti za-
{tite `ivotne sredine,
na`alost, zaostajemo oko
40 godina za razvijenim ze-
mqama Evropske unije. Po-
sebno treba naglasiti da je
30 odsto svih aktivnosti
na{e zemqe, u smislu pri-
bli`avawa i harmonizaci-
je sa EU, vezano za propise
i standarde iz oblasti za-
{tite `ivotne sredine,
kao i wihovu primenu u
praksi. 

rilo i investicione ak-
tivnosti. Od 2001. godine
planirani remonti se u
najve}oj meri i realizuju.
Pro{le, 2004. godine zavr-
{eno je ba{ sve {to je za-
crtano - obnovqeno je 28
tehnolo{kih sistema i to
17 na proizvodwi otkriv-
ke, osam na proizvodwi
ugqa i tri na wegovoj pre-
radi, a u ovom periodu se i
nabavke odvijaju u kontinu-
itetu i gotovo u potpuno-
sti zadovoqavaju potrebe u
proizvodnim procesima -
isti~e Milan Jakovqevi},
pomo}nik direktora Di-
rekcije za proizvodwu
energije, zadu`en za proiz-
vodwu ugqa.

U kostola~kom basenu
bele`i se rast investici-
onih ulagawa - za nove
transportne sisteme, iz-
gradwu objekata za predo-
dvodwavawe “Drmna”, pre-
seqewe BTO sistema sa
“]irikovca” na “Drmno”,
povezivawe deponija ugqa
“Kostolac” B - “Kostolac”
A, kupovinu rezervnih de-
lova, izradu projektne do-
kumentacije za nabavku no-
vog BTO sistema. 

-U Kolubari je do 2003.
godine iz donacija, prven-
stveno Evropske agencije za
rekonstrukciju, nabavqena
pomo}na mehanizacija, za-
tim, terenska vozila i auto-
busi za prevoz zaposlenih
na povr{inskom kopu, kao i
rezervni elektroma{in-
ski, zatim, delovi za pomo}-
nu mehanizaciju i telekomu-
nikacionu opremu - navodi
Jakovqevi}.

Pa`wa je, tako|e, posve-
}ena i zavr{etku investi-
cionih programa “Tamna-
va-Zapad” uz koji }e biti
obezbe|ena proizvodwa 12
miliona tona ugqa i 24
miliona kubika otkrivke
i “Poqe B” iz kojih }e se
do}i do novih tri milio-
na tona lignita i {est
miliona kubika jalovine.
Otvarawem povr{inskog
kopa “Veliki Crqeni” bi-
}e re{eno pitawe zamen-
skog kapaciteta “Tamnava-
Istok”, a sa zavr{etkom
investicionog programa
dogradwe povr{inskog
kopa “Drmno” on }e biti
uve}an na devet miliona
tona ugqa.

Uz sve ovo, u planu je i
uvo|ewe informaciono-
nadzorno-upravqa~kog si-
stema upravqawa kvalite-
tom ugqa, zatim, pa`wa je
usmerena blagovremenom
re{avawu problema eks-
proprijacije i za{tite
arheolo{kih istra`iva-
wa, rekultivaciji degra-
diranih povr{ina, kao i
poboq{awu uslova rada i
za{tite radnika na rad-
nim mestima.

- Rudarski sektor EPS-a
“zakora~io” je u proces re-
strukturisawa. Uz nasta-
vak reorganizacije sekto-
ra i obnove opreme u na-
rednom periodu najpre
treba obezbediti zamenske
kapacitete za kopove koji
su pred “zatvarawem” i
uvesti sistem za upravqa-
we kvalitetom ugqa - ka`e
Milan Jakovqevi}.  �

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

ZA[TITA ÆIVOTNE SREDINE - KAKO JE
BILO 2001. A KAKO ]E BITI 2010. GODINE

Prijateqski
prema okolini
� Besparica, proizvodwa struje po svaku ce-
nu samo da je bude, nedostatak svesti o zna~a-
ju o~uvawa æivotne sredine... neki su od raz-
loga {to je briga o sredini u kojoj æivimo
bila u ko zna kom planu, isti~e Mihajlo Ga-
vri}, najavquju}i novu politiku EPS-a

U periodu od 2001. do 2005. godine Elektroprivreda Srbije
je direktno u za{titu `ivotne sredine i pribli`avawe stan-
dardima EU u ovoj oblasti izdvojila 25 miliona evra. 

U planu je da se od 2006. do 2011. godine u istu svrhu ulo`i
preko 550 miliona evra. Me|utim, izdvajawe ovih sredstava
direktno je vezano i za cenu elektri~ne energije i mogu}nost
EPS-a da novac usmeri u ekolo{ke projekte. 

Za realizaciju svih programa, investicija i re{avawa pro-
blema u za{titi `ivotne sredine u ovom sektoru, kao i poslo-
vawu EPS-a prema svim ekolo{kim standardima i normama ko-
je EU tra`i, neophodno je izdvojiti oko milijardu evra.

Milijardu evra za ~istu okolinu

Posle dono{ewa nove
zakonske regulative u
oblasti za{tite vazduha i
smawewa emisije {tetnih
materija, Elektroprivreda
Srbije bi u narednom pe-
riodu trebalo da usaglasi
rad ovih objekata sa zahte-
vima tih propisa, s obzi-
rom da koncentracije ~e-
stica i sumpornih oksida u
emisijama znatno prema-

{uju dozvoqene vrednosti
na svim blokovima. Kon-
centracije azotnih oksida
su iznad dozvoqenih vred-
nosti samo na blokovima
iznad 300 MW. 

- Prioritet u ovom dome-
nu dat je svakako projektima
smawewa emisije ~estica i
svo|ewa rada elektrofil-
tera na zahteve EU (na 50
mg/m3), s obzirom na znatno

Evropske norme u za{titi
vazduha i voda

Na kopovima "Kolubare" i "Kostolca" 
godi{we se proizvede 33 miliona tona ugqa
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Do 1992. godine prose~no
je godi{we rekultivisano
oko 100 hektara, u “Koluba-
ri” 71,55 i “Kostolcu” 28,87
hektara. Zbog te{ke materi-
jalne situacije i pogor{a-
nih ukupnih uslova privre-
|ivawa, od 1992. do 2001. go-
dine radovi na rekultivia-
ciji su obustavqeni. 

Od 2001. godine do sada u
“Kolubari” i “Kostolcu”
nisu se dogodile zna~ajnije
rekultivacione aktivno-
sti. U “Kolubari” su na ve-
}ini kopova i daqe aktivna
odlagali{ta, te su poslovi
u ovom domenu vi{e usmere-
ni na obnavqawe postoje-
}ih rekultivisanih povr-
{ina. Tehni~ka rekultiva-
cija je mogu}a na “Poqu D”

gde je ostvarena zavr{na ko-
ta na povr{ini od oko 400
hektara, ali je za finansi-
rawe ovog posla neophodno
obezbediti zna~ajna sred-
stva. U JP PK “Kostolac” u
ovom periodu rekultivisa-
no je 36 hektara park-{ume
na spoqa{wem odlagali-
{tu “Klenovnika” u vredno-
sti 60.000 dolara i to sred-
stvima iz donacije, kao i 10
hektara na unutra{wem od-
lagali{tu poqa “Klenov-
nik”. U planu je da se po{u-
mi jo{ 20 hektara na spoqa-
{wem odlagali{tu PK
“Drmno”.

Na povr{inskim kopovi-
ma EPS-a nisu stvoreni
preduslovi za rekultivaci-
ju, kao {to je selektivno od-

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

Rekultivacija zemqi{ta 
i upravqawe otpadom

pogor{an kvalitet vazduha
i ~esti~no zaga|ewe koje je
zabele`eno u blizini svih
termoelektrana - ka`e Ga-
vri} i nagla{ava da su prve
rekonstrukcije, u ciqu svo-
|ewa rada elektrofiltera
na zahteve regulative EU,
ura|ene na bloku A-5 u term-
oelektrani “Nikola Tesla”
tokom 2004. godine. Druga
faza uvo|ewa mera za{tite
i ugradwe postrojewa za od-
sumporavawe, kako bi se
smawila emisija sumpornih
oksida u vazduh, planira se
posle 2009. godine. 

Me|u najva`nije aktiv-
nosti koje su realizovane u
prethodnih nekoliko go-
dina svakako spadaju kapi-
talni remont elektrofil-
tera bloka A-3 i A-1 u TE
“Nikola Tesla” A, kapi-
talni remont elektrofil-
tera bloka A u TE “Mora-
va”, kapitalni remont
elektrofiltera bloka 2 u
TE “Kostolac” B, monta`a
i pro{irewe sistema za
prskawe na pojedinim de-
ponijama pepela, kao i re-
dovna rekultivacija aktiv-
nih i pasivnih kaseta de-
ponija pepela.

Tokom ove i naredne go-
dine Elektroprivreda Sr-
bije }e nastaviti da una-
pre|uje za{titu vazduha,
prema postoje}oj investi-
ciono tehni~koj dokumen-
taciji. Za te poslove novac

je ve} obezbe|en, posred-
stvom Evropske agencije za
rekonstrukciju (EAR) a
jednim delom iz kredita i
sredstava EPS-a. Plani-
rana je rekonstrukcija i
nadogradwa elektrofilte-
ra u jednom od najstarijih
blokova, bloku 2 u TE “Ko-
stolac” A. Rekonstrukci-
jom elektrofiltera dobi-
}e se izlazna koncentraci-
ja ~estica 50 mg/m3 {to za-
dovoqava zahteve, kako do-
ma}e, tako i regulative
Evropske unije. U planu je
i rekonstrukcija elektro-
filtera bloka A-2 TE
“Nikola Tesla” A. Ovaj
blok, zajedno sa blokom A-
1, u~estvovao je oko 66 od-
sto u ukupnoj emisiji pepe-
la iz dimwaka TE “Nikola
Tesla” A i B, a samo oko 15
odsto u ukupnoj proizvod-
wi elektri~ne energije
ove termoelektrane. I re-
konstrukcijom elektro-
filtera ovog bloka }e se
dobiti izlazna koncentra-
cija ~estica 50 mg/m3 .

Planirana je zamena po-
stoje}e tehnologije tran-
sporta pepela i {qake u od-
nosu 1:10 sa 1:1 u TE “Niko-
la Tesla” B i TE “Kosto-
lac” B, koja }e, pored smawe-
wa problema zaga|ewa povr-
{inskih i podzemnih voda,
obezbediti i smawewe pro-
blema eolske erozije pepe-
la. Ujedno, u planu je i re-

konstrukcija sistema za
prikupqawe, pripremu,
transport i deponovawe pe-
pela i {qake u TE “Nikola
Tesla” i TE “Kostolac” B.

U periodu od 2006. do
2015. godine EPS planira
nove mere u domenu smawe-
wa zaga|ewa vazduha. 

I u oblasti za{tite vo-
da, Elektroprivreda Srbi-
je je pokrenula niz progra-
ma i aktivnosti. Nastavqa
se projekat u TE “Kosto-

lac” B, gde se jo{ od 2004.
godine radi na re{avawu
problematike otpadnih vo-
da, dok se u TE “Nikola Te-
sla” nastavqa realizacija
studije “Bilansirawe ot-
padnih voda TE i TE-TO
EPS-a”. Za HEPS “\er-
dap” I i II, HE “Pirot” i
“Vlasinske HE”: “Vrla” I,
“Vrla” II, “Vrla” III, “Vrla”
IV i PAP “Lisina” radi
se nekoliko razli~itih
projekata.

�
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lagawe humusnog sloja, ali
je to ciq kome se te`i. 

Ura|ena je i studija
“Upravqawe otpadom u
preduze}ima EPS-a i mo-
gu}nost wegovog kori{}e-
wa”. Za narednih pet godi-
na planirano je formira-
we osnovnih dokumenata i
mehanizama za upravqawe
otpadom i to: katastra ot-
pada, informacionog si-
stema za upravqawe otpa-
dom, a u planu je i uskla|i-

vawe poslovawa sa JUS-
ISO 14000. Ujedno, radi}e
se i na recikla`i i valo-
rizaciji otpada u sekundar-
nu sirovinu (pepeo i {qa-
ka, jonske smole, staklena i
mineralna vuna, otpadna
uqa, akumulatori i AKU
baterije), kao i unapre|ewu
ili uvo|ewu novih tehnolo-
gija (odsumporavawe, deni-
trifikacija, otpad-talog
pri pre~i{}avawu otpad-
nih voda).

Vi{egodi{wim napori-
ma na obnovi dotrajalih,
ali i bombardovawem o{te-
}enih proizvodnih, preno-
snih i distributivnih ka-
paciteta, stvoren je mini-
mum neophodnih uslova za
realno planirawe obnove i
razvoja Elektroprivrede
Srbije.

Tokom proteklih nekoli-
ko godina, kori{}ewem do-
nacija, kredita i mawim de-
lom sopstvenih sredstava
na~iwen je zna~ajan napre-
dak u podizawu wihove ras-
polo`ivosti i pouzdano-
sti, a time i urednog snab-
devawa potro{a~a.

Decenijsko odlagawe iz-
gradwe novih proizvodnih
postrojewa i obnove posto-
je}ih, dovelo je elektropri-
vredu u krajwe nezavidan
polo`aj. Najmla|i termo-
blok na lignit u pogonu je
od 1992. godine, {to najbo-
qe pokazuje kolika je sta-
rost proizvodnih postroje-
wa. Nemogu}nost upravqa-
wa proizvodnim kapacite-
tima na Kosovu i Metohiji
i mala proizvodwa koja se
tamo ostvaruje tokom prote-
klih godina dovela je do
zna~ajnog poreme}aja u
snabdevawu elektri~nom
energijom u regionu i do-

datno je ote`ala uslove
funkcionisawa EPS-a. 

Elektroprivreda Srbije
ima zna~ajne prednosti u
odnosu na ve}inu drugih
elektroprivreda u regionu.
U to mogu da se ubroje po-
voqni prirodni uslovi od-
nosno zna~ajan hidropoten-
cijal, kao i le`i{ta lig-
nita, koji je osnovni ener-
getski resurs. Povoqna je i
struktura proizvodnih ka-
paciteta - dve tre}ine sa~i-
wavaju termo a jednu tre}i-
nu hidro kapaciteti. Cen-
tralni geografski polo`aj
u regionu izuzetno je va`an,
naro~ito ako se zna da ima-
mo dobre prenosne veze sa
susednim sistemima, kao i
obu~eno i iskusno osobqe u
svim delatnostima.

Najva`niji ciqevi Elek-
troprivrede Srbije su pre-
rastawe u profitabilno
moderno preduze}e, koje }e

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

Osnovni ciq u daqem
unapre|ewu za{tite `ivot-
ne sredine je primena kon-
cepta integralno-razvijene
za{tite prirode. To je stra-
tegija koja obuhvata savre-
mene principe za{tite, ko-
ri{}ewa i razvoja za{ti}e-
nih prirodnih dobara, od-
nosno uvo|ewa “odr`ivog
razvoja” u za{titi prirode
i nasle|a. Sprovo|ewe ove
za{tite treba, po pravilu,
da realizuje onaj ko gazduje
prirodnim dobrima - voda-
ma, {umama ili drugim pri-
rodnim resursom. Izvori
sredstava za za{titu i una-
pre|ivawe `ivotne sredi-
ne mogu da se obezbede iz
sopstvenih sredstava, kre-
dita, dobijawem novca iz
republi~kog Fonda za za-
{titu `ivotne sredine ili
me|unarodnih fondova za
za{titu `ivotne sredine
(GEF), kao i sredstva iz
Fondova EU namewena una-
pre|ewu `ivotne sredine.

Na bazi kriterijuma i
procene stawa `ivotne
sredine, u Elektroprivre-
di Srbije ustanovqeni su
prioritetni projekti, ~ija
realizacija je uslov odr`i-
vog razvoja i po{tovawe
principa za{tite `ivotne
sredine. Re~ je o izgradwi
kapaciteta u monitoringu
sistema za{tite `ivotne
sredine, monitoringu i iz-
gradwi sistema odgovora
na udese, sanaciji ekolo-
{kih crnih ta~aka, izradi
ekolo{kog zonirawa i si-
stema ekolo{kog upravqa-
wa JP Elektroprivreda
Srbije… Strategija poslo-
vawa EPS-a u ovom segmen-

tu usmerena je, izme|u osta-
log, na razgrani~ewe nad-
le`nosti u oblasti `ivot-
ne sredine na nivou JP
EPS i pripadaju}ih kompa-
nija, uspostavqawe inte-
gralnog sistema kontrole
zaga|ivawa, uvo|ewe ade-
kvatne organizacione
strukture za monitoring
stawa `ivotne sredine i
standardizovawe kontrol-
ne i merne opreme. Ujedno,
radi}e se i na promociji
racionalnog kori{}ewa
energije i prirodnih bo-
gatstava, kao i na smawiva-
wu specifi~ne potro{we
energije u svim sektorima.
Neophodno je da se zavr{i
i izrada integralnog kata-
stra zaga|iva~a na nivou JP
Elektroprivreda Srbije.
Katastar predstavqa osnov-
ni preduslov za uspe{no
upravqawe i izvr{ewe
obaveza po me|unarodnim
konvencijama, kao i za de-
finisawe prioritetnih
projekata. Kao podr{ku do-
no{ewu odluka o `ivotnoj
sredini na nivou JP Elek-
troprivreda Srbije, po-
trebno je uvesti i inte-
gralni informacioni si-
stem za `ivotnu sredinu.

Uz po{tovawe va`e}ih
zakona i propisa, kao i me-
|unarodnih konvencija, du-
goro~nim programima u
EPS-u treba re{avati pro-
bleme za{tite povr{in-
skih i podzemnih voda,
upravqawa otpadom i reci-
kla`om, raditi na smawi-
vawu rizika od industrij-
skih udesa, na unapre|ivawu
prostornog i urbanisti~-
kog planirawa…  �

Odræivi razvoj i 
energetika

RAZVOJ ELEKTROPRIVREDE 
OD 2005. DO 2010. GODINE

Lider u
regionu
� Prioriteti: modernizaci-
ja sistema, smawewe tro{ko-
va, za{tita æivotne sredine
i izgradwa novih kapaciteta

TE “Kolubara”
B: prioritet 

na regionalnom
nivou

Osnovni pokazateqi rada Elektroprivrede Srbije u 2004. godini:
� Prihod . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .oko 1 milijarda evra
� Neto snaga proizvodnih kapaciteta- 

ukquju}i i kosmetske   . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .8.355 MW
� Proizvodwa elektri~ne energije  . . . . . . . . . . . . .35.089 GWh

� Proizvodwa ugqa  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .39,9 miliona tona
� Potro{wa elektri~ne energije u Srbiji  . . . . . . .35.103 GWh

� Vr{no optere}ewe . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .6.488 MW
� Broj potro{a~a . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .3,4 miliona

Osnovni podaci o EPS-u
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postati zna~ajan u~esnik na
regionalnom tr`i{tu
elektri~ne energije i pou-
zdan partner drugim inve-
stitorima, kao i obezbe|e-
we sigurnog snabdevawa po-
tro{a~a elektri~nom ener-
gijom i unapre|ewe za{tite
`ivotne sredine.

I pored pove}awa energet-
ske efikasnosti u potro-
{wi i smawewa gubitaka u
distribuciji i prenosu
elektri~ne energije, razvoj
industrijske proizvodwe i
usluga uslovi}e
rast potreba za
elektri~nom ener-
gijom po o~ekiva-
noj stopi od oko 2
odsto godi{we.

U periodu od
2005. do 2010. go-
dine, veliki deo
investicionih
sredstava bi}e
utro{en na obno-
vu postoje}e opre-
me u rudnicima, zamenu ko-
pova ugqa u kojima se iscr-
pquju rezerve, rekultivaci-
ju rudnika. 

U termoenergetskom sek-
toru je predvi|eno slede}e:

- okon~awe zapo~etog po-
sla na produ`ewu radnog
veka i modernizaciji u TE
“Nikola Tesla” A (blokovi
4 i 6 snage po 308,5 MW) 

- zavr{etak sanacije blo-
ka 1 u TE “Kostolac”-A (100
MW) uz wegovu moderniza-
ciju  

- unapre|ewe mera za{ti-
te okoline uvo|ewem prove-
renih savremenih tehnolo-
gija

- otvarawe postupka izbo-
ra strate{kog partnera za
zavr{etak izgradwe TE
“Kolubara B”, koja je jedan
od prioriteta na regional-
nom nivou

- prethodni radovi za iz-

gradwu novog bloka snage
700-800 MW na lokaciji TE
“Nikola Tesla” B

- utvr|ivawe opravdano-
sti nastavka proizvodwe
elektri~ne energije na lo-
kaciji TE “Kolubara” A uz
mogu}nost kori{}ewa teh-
nologije sagorevawa u flu-
idizovanom sloju. 

U hidroenergetskom sek-

toru planirano je produ`e-
we radnog veka i moderni-
zacija agregata i to:

- nastavak zapo~etih ak-
tivnosti produ`ewa rad-
nog veka u HE “\erdap” II

- po~etak produ`ewa rad-
nog veka u HE “Bajina Ba-
{ta”, HE “Ov~ar Bawa”, HE
“Me|uvr{je”, HE “Zvornik”,
“Vlasinske HE” a zatim i
priprema i izgradwa novih
kapaciteta: peti agregat u
postoje}oj HE “Bajina Ba-
{ta” i po~etak izgradwe

hidroelektrana na
novim lokacijama.

U periodu od
2005. do 2010. godi-
na predvi|aju se i
zna~ajni zahvati na
modernizaciji di-
stributivne mre`e
ukqu~uju}i i moder-
nizaciju sistema
upravqawa i razvoj
telekomunikacio-
ne infrastrukture,

{to }e doprineti i smawe-
wu tehni~kih i netehni~-
kih gubitaka elektri~ne
energije.

Paralelno sa realizaci-
jom prethodno navedenih
razvojnih projekata neop-
hodni su i opse`ni zahvati u
prenosnoj mre`i Srbije, o
~emu }e brigu voditi Elek-
tromre`a Srbije. Pre svega,

re~ je o izgradwi objekata
koji se finansiraju iz kre-
dita EBRD-a trafo-stanice
Beograd 20, Jagodina, Som-
bor i Sremska Mitrovica sa
prikqu~nim dalekovodima,
kao i drugih objekata. 

Rekonstruisa}e se posto-
je}i objekti prenosne mre-
`e kao {to su trafo-stani-
ce 220/110 kV Srbobran, Be-
ograd 3, Beograd 5, Beograd
8, Kru{evac, Ni{ i Lesko-
vac. Rekonstruisa}e se i 110
kilovoltni dalekovodi u
du`ini od oko 160 km.

Veoma je zna~ajno i po-
boq{awe veza sa susednim
sistemima: - zavr{etak iz-
gradwe 400 kilovoltnog da-
lekovoda Ugqevik - Srem-
ska Mitrovica u du`ini od
70 kilometara,

- izgradwa dalekovoda 400
kV Ni{-Skopqe i

- eventualno izgradwa da-
lekovoda 400 kV “Kostolac”
B (Pan~evo) - Temi{var i
Sombor-Pe~uj, u ciqu boqeg
povezivawa EES Srbije sa
Rumunijom i Ma|arskom

Zavr{i}e se i novi si-
stem upravqawa prenosnim
sistemom, a opremi}e se i
novi sistem telekomunika-
cija. Sektor za informa-
tivne tehnologije predvi|a
uvo|ewe integralnog ra~u-
novodstvenog (ICAS) si-
stema, daqi razvoj i kori-
{}ewe Internet i Intra-
net servisa na nivou kompa-
nije i daqu izgradwu kom-
panijske informati~ke in-
frastrukture.

Izvori finansirawa, u
periodu od 2001. godine, naj-
ve}im delom su se bazirali
na donacijama, koje su sada u
zna~ajnom opadawu, izuzev za
unapre|ewe za{tite `ivot-
ne sredine. Koriste se i sa-
da raspolo`ivi povoqni
krediti (EBRD, EIB, KfW,
WB, poqski kredit i drugi).
Me|utim, u nastupaju}em pe-
riodu Elektroprivreda Sr-
bije }e sve vi{e morati da
razvojne projekte finansi-
ra sopstvenim sredstvima,
koja su sada veoma oskudna,
zbog niske cene elektri~ne
energije. O~ekuju se i ko-
mercijalni krediti, pri-
stup tr`i{tu kapitala, u~e-
{}e privatnih investitora
kao i druge forme finansi-
rawa. �

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

Centralni geografski polo`aj 
u regionu izuzetno je va`an, 

naro~ito ako se zna da imamo 
dobre prenosne veze sa susednim

sistemima, kao i obu~eno i iskusno
osobqe u svim delatnostima

*

*
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Ugaq je najva`niji
energetski resurs
Srbije. Pre svega,
re~ je o jeftinom

doma}em energentu za koji
nije potrebno obezbe|ivati
sredstva za uvoz. Proizvodwa
elektri~ne energije iz ugqa
anga`uje veliki broj zapo-
slenih i veliki deo doma}e
elektroma{inske industrije
kroz poslove odr`avawa i
proizvodwe rezervnih delo-
va, za razliku od elektrana na
gas koje su 100 odsto uvozne,
kao i potreban energent za
wihov rad - obja{wava Mi-
lan Jakovqevi}, pomo}nik
direktora Direkcije za pro-
izvodwu energije u EPS-u.

Neizvesnost u budu}nost
ugqa pomalo unosi o~ekiva-
ni negativan efekat uvo|e-
wa tr`i{ta emisijom
ugqen-dioksida. Poo{tra-
vawe ekolo{kih propisa za
emisiju sumpor-dioksida i
azotnih oksida primoravaju
vlasnike termoelektrana da
modernizuju postoje}a i gra-
de nova, efikasnija postro-
jewa, koja za istu koli~inu
proizvedene energije emitu-
ju mawe ugqen-dioksida u at-
mosferu.

- Rudnici ugqa su pratili
trend modernizacije termoe-
lektrana kroz sistem uvo|e-
wa kontrole, merewa i upra-
vqawa kvalitetom ugqa,
upravqawe sistemom odr`a-
vawa opreme, modernizaci-
jom opreme i reorganizaci-
jom anga`ovawa pomo}ne me-
hanizacije. Rezultat toga je
ozbiqno smawewe broja za-
poslenih, pove}awe raspolo-
`ivosti opreme, pove}awe
proizvodwe i stvarawe re-
zervi u kapacitetu, tako da
rudnici ugqa mogu da pove-
}avaju, smawuju ili potpuno
zaustavqaju pogone u funk-
ciji zahteva tr`i{ta elek-
tri~ne energije - ka`e Jako-
vqevi}. - Elektrane u svakom
trenutku dobijaju strogo de-
klarisan proizvod i efika-

snim radom mogu da zadovoqe
dva najva`nija zahteva: tr-
`i{ni i ekolo{ki. Ovo je
rezultiralo pove}awem pro-
fita i obezbe|ivawem sred-
stava za nova ulagawa u pove-
}awe efikasnosti rudnika i
elektrana.

Izradom Studije restruk-
turisawa rudarskog sektora
u Srbiji, koju je finansira-
la Evropska agencija za ob-
novu i razvoj, obja{wava Ja-
kovqevi}, zacrtani su glav-
ni pravci razvoja proizvod-
we ugqa u narednom periodu.

Proces restrukturirawa
zapo~et je izdvajawem spo-
rednih neelektroprivred-
nih delatnosti u nezavisne
celine. Proces }e se nasta-
viti kroz reorganizaciju si-
stema odr`avawa, uvo|ewem

upravqawa odr`avawem, za-
tim uvo|ewem upravqawa
kvalitetom ugqa, revitali-
zacijom i modernizacijom
opreme i upravqawa eksplo-
atacijom i odr`avawem po-
mo}ne mehanizacije. Na po-
qu upravqawa qudskim re-
sursima potrebno je omogu-
}iti stalno obrazovawe.
Uklawawem nepotrebnih
kvalifikacionih struktura
i smawewem broja zaposle-
nih stvori}e se uslovi za do-
datno nagra|ivawe neophod-
nih kadrova.

- Sprovo|ewem pomenutih
aktivnosti, zajedno sa sli~-
nim u termoelektranama,
EPS }e spremno do~ekati
trenutak otvarawa tr`i{ta
elektri~ne energije, sa kon-
kurentnim proizvodom - is-

ti~e na{ sagovornik i na-
gla{ava: 

- Ugaq je u Srbiji, bez sum-
we energent budu}nosti. Ne-
definisan status Kosova i
Metohije, dodu{e, stavqa
pod znak pitawa ogromne re-
zerve ugqa, pogodnog i jef-
tinog za eksploataciju.

U okviru kosovskog i me-
tohijskog basena nalazi vi-
{e od 80 odsto eksploataci-
onih rezervi sa procewenom
vredno{}u oko 1050 milijar-
di dolara. Ukoliko bi do-
{lo do nepovoqnog razre-
{ewa statusa Kosova i Me-
tohije, i onemogu}ewa pri-
stupa EPS-u da eksploati{e
le`i{ta ugqa na toj terito-
riji, bi}e neophodno da se
dodatnim naporima oslobo-
de neke vanbilansne rezerve
u Kolubarskom i Kostola~-
kom ugqenom basenu. To se,
pre svega, odnosi na cen-
tralni deo Kolubarskog
ugqenog basena gde bi se iz-
me{tawem MZ Vreoci, pruge
Beograd-Bar, Ibarske magi-
strale i ostalih industrij-
skih objekata oslobodilo vi-
{e od 500 miliona tona ugqa
za eksploataciju.

Na ovaj na~in bi}e omogu-
}eno sigurno snabdevawe
termoelektrana na ugaq
(ukqu~uju}i i planirano po-
ve}awe kapaciteta za 700 do
800 megavata u 2011. godini)
sve do 2060. godine. �

EPS NA SAJMU ENERGETIKE

UGAQ - NAJVAÆNIJI ENERGETSKI RESURS SRBIJE

Spokojno do 2060. godine  
� Na Kosmetu se nalazi vi{e od 80 odsto eksploatacionih rezervi ugqa u Srbiji
~ija se vrednost procewuje na vi{e od 1000 milijardi dolara!!!

Ugaq je u
Srbiji bez

sumwe
energent 

budu}nosti 
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KOSMET

Kada se govori o re-
zervama ugqa na Ko-
sovu i Metohiji,
koje se smatraju naj-

respektabilnijim ne samo u
balkanskim nego i u evrop-
skim okvirima, onda se obi~-
no koriste podaci o onome
{to je nizom rudarsko-geolo-
{kih istra`ivawa dokazano
kao nepobitno i iskazuje kao
utvr|ena bilansna rezerva,
ili se, pak, govori o proce-
wenim geolo{kim rezervama.
I u jednom i u drugom slu~aju,
kako ka`e mr Ivica Jakovqe-
vi}, direktor Sektora u Di-
rekciji EPS-a za kosmetska
preduze}a, re~ je o ogromnim
koli~inama ugqa, koje }e za-
sigurno odre|ivati ukupne
domete ekonomskog razvoja
ovog, jugoisto~nog, regona
Evrope, ma ko o wihovoj eks-
ploataciji odlu~ivao.

- Da bi se razumelo o koli-
kom se bogatstvu radi, dovoq-
no je navesti da se na Kosovu
i Metohiji nalazi 76 proce-
nata ukupnih rezervi lignita
u Srbiji. Ta~nije, procewene
su ukupne geolo{ke rezerve
od oko 15 milijardi tona, od
kojih je u kosovskom basenu
12,5, a u metohijskom jo{ 2,7
milijradi. Pri tome, kosov-
ski basen je detaqno istra-
`en i u wemu, od 12,5 mili-
jardi tona geolo{kih rezerv-
i lignita, bilansirane re-
zerve iznose 10,7 milijardi
tona - navodi Jakovqevi} i
dodaje da, uz obiqe koli~ina,
kosmetske rezerve karakteri-
{u i veoma povoqni uslovi za

povr{insku eksploataciju.
Recimo, u najve}em delu ko-

sovskog basena razvijen je sa-
mo jedan ugqeni sloj, koji se
prote`e uglavnom du` leve
obale reke Sitnice. Wegova
prose~na mo}nost iznosi 41
metar, a maksimalna dosti`e
i do 110 metara. Da bi se ot-
kopala jedna tona ovog lig-
nita, mora prose~no da se ot-
kloni samo 1,8 kubika jalovi-
ne, {to je, rudarskom termi-
nologijom kazano, veoma po-
voqan koeficijent otkrivke. 

Lai~ki re~eno, kosmetski
ugaq nalazi se maltene na do-
hvat ruke, i to u ogromnim ko-
li~inama i naslagan tako da
i svojim natalo`enim sloje-
vima svedo~i o proteklim
epohama i milenijuma. Onako
kako izgleda na razotkrive-
nom le`i{tu, i na jednom i
na drugom povr{inskom kopu
u kosovkom basenu, mogao bi
da poslu`i kao najboqi do-
kaz biolo{kog razvitka na-
{e planete. Jakovqevi} ka`e
da sam izgled ugqa u le`i-
{tima zapravo ilustruje ono

{to je ekzaktnim istra`iva-
wima utvr|eno i da je neo-
sporno da su upravo bogatsvo
i kvalitet rezervi, kao i po-
voqnost wegove eksploataci-
je, ono {to kosmetski ugaq
~ini najzna~ajnijim energet-
skim resursom i Srbije i
Evrope. Prema tome, nije za-
~u|uju}e {to se i u Pri{tini
i u Briselu veoma ozbiqno
radi na planirawu budu}e
eksploatacije kosovkog lig-
nita i izgradwi novih term-
oelektrana.

- Na`alost, zbog sada{weg
statusa Kosmeta, koji je pod
privremenom upravom UN,
energetski subjekti u Srbiji
sada nemaju uticaja ni na te-
ku}u eksploataciju, niti na
planirawe budu}eg razvoja
energetike u pokrajini.
[tavi{e, zbog ovakvog pri-
vremenog statusa Kosmeta ni
u Strategiju razvoja energe-
tike Srbije do 2015. godine
nisu uvr{}eni delovi ener-
getskog sistema i resursa na
Kosovu i Metohiji. Naravno,
dugoro~ni razvoj srpske

energetike ne mo`e se ni za-
misliti bez kori{}ewa ko-
smetskog lignita, jer bismo
vrlo brzo, ta~nije, ve} sredi-
nom ovog veka, postali viso-
ko uvozno zavisni u energet-
skom pogledu. Za to vreme na
Kosmetu bi ve} bile izgra|e-
ne elektrane koje se sada pla-
niraju i proizvodwa elek-
tri~ne energije daleko bi
prema{ivala ne samo potre-
be ove pokrajine nego i same
Srbije. Bila bi, u najmawu
ruku, sasvim dovoqna da bude
stabiliziraju}i faktog
energetskog bilansa regiona
- isti~e Jakovqevi}.

Na{ sagovornik podse}a da
se u Pri{tini priprema re-
gulativa kojom }e se omogu}i-
ti davawe koncesija na pri-
rodne resurse, a ugaq je jedan
od najve}ih, kao i davawa pre-
ra|iva~kih kapaciteta pod
zakup i ukqu~ivawe stranih
investicija u energetski sek-
tor. Tako|e, specijalni iza-
slanik generalnog sekretara
UN sve vi{e svojih nadle-
`nosti prenosi na kosmetsku
privremenu samoupravu, daju-
}i joj tako {ansu da samostal-
no odlu~uje o gotovo svim
bitnim pitawima. Istovre-
meno, pripremaju se planovi
za efikasnije kori{}ewe
lignita i izgradwu novih
termokapaciteta, koji su,
istina, samo nastavak onoga
{to je svojevremeno projekto-
vala Srbija, ali koji sada po-
staju i sastavni delovi studi-
ja ~ijoj realizaciji }e se
uskoro posvetiti i Evropska
unija. 

- Malo ko mo`e da se ne
slo`i s tvrdwom da ovo sada
jeste trenutak kada Srbija
treba da postavi pitawe svo-
jih energetskih resursa na
Kosmetu i da se postara da u
raspolagawu ovim resursima
ne ostane samo posmatra~ -
ka`e Jakovqevi}.  �

A. Cvijanovi}

Na [estoj evropskoj konferenciji “Ugaq 2005”, koja je od 26.
do 29. septembra ove godine odr`ana u Beogradu, Ivica Jako-
vqevi} je pred eminentnim rudarskim stru~wcina iz cele
Evrope govorio o respektabilnim rezervama kosmetskog lig-
nita i aktuelnom stawu privremene uprave na Kosovu i Meto-
hiji, kojim je dr`avi Srbiji onemogu}eno da odlu~uje o kori-
{}ewu ovog svog resursa.

Ova konferencija prvi put je odr`ana u na{oj zemqi, pod
pokroviteqsvom resornih ministarstava Srbije i elektro-
privreda Srbije, Crne Gore i Republike Srpske, a doma}in je
bio Savez in`ewera rudarstva i geologije SCG. 

Istina pred Evropom

KOSMETSKI UGAQ OTVARA PERSPEKTIVE RAZVOJA JU@NE SRPSKE POKRAJINE

Planovi zaobilaze Srbiju
� Stvarawem zakonskih okvira za davawe koncesija i preno{ewem ovla{}ewa sa
specijalnog izaslanika UN na kosmetsku privremenu samoupravu, odlaæe se 
mogu}nost da Srbija odlu~uje o svojim energetskim resursima

Zalegawe sloja ugqa i do 110 metara:
sa Povr{inskog kopa “Bela}evac” 
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NA LICU MESTA

Zna se da dobro~in-
stvo nije roba, da se
na wemu nikada nije
moglo zaraditi?

Ako ko razmi{qa na takav
na~in, {i}arxija je, a ne do-
brotvor.

Opet, s druge strane, ple-
menitost mo`e biti zara-
zna: povede se dobra du{a za
tu|om, a srodnom dobrotom,
ne pu{ta je da ostane usa-
mqena. Zato bi dobro~ini-
teq i mogao ostati skriven
u senci sopstvene skromno-
sti, ali wegovo delo - ne!
Nipo{to!

- Teoretski, da - prekinuo
je ovaj lament Moma Ceba-
lovi}, moj prijateq iz vre-
mena kada je u “Politici”
obja{wavao da }e nas jefti-
na struja odvesti u mrak. Sa-
da, vidim, isto to pri~a, sa-
mo ovog puta kao “glas”
Elektroprivrede Srbije,
firme koja svakog 6. okto-
bra, na dan kada je proradi-
la prva javna cen-
trala u Srbiji, obe-
le`ava svoj Dan.

- Evo, mi smo u
prilici da ~esto
poma`emo, ali ona-
ko iz senke. Za{to?
Pa, zato {to mora-
mo da }utimo o na-
{im dobrim deli-
ma, kako neko ne bi
rekao da  smo rasipnici i
to sa tu|im novcem. Ispada
da EPS i nema svoj novac.
Danas zbiqa nije lako biti
dobrotvor, a ne izazvati ne-
ku ~udnu sumwu, pa ~ak i sa-
svim suprotan efekat. Sve-
jedno, poma`emo i daqe, od-
mereno, oprezno... 

Da to nije, u me|uvremenu,
plemenitost postala ka-
`wiva?! Kako se dobro mo-
`e premetnuti u sopstvenu
suprotnost i nekome vrati-
ti obijaju}i mu se o glavu?

- Ma, na{a posla - othuk-
nuo je, pokazuju}i na punu

fasciklu razli~itih molbi
za pomo}, poku{avaju}i da
mi stavi do znawa da je raz-
govor na ovu temu za wega za-
vr{en.

Ali, nije bio. Samo je za-
golicao reportersku rado-
znalost.

Iz “pouzdanih izvora bli-
skih dobro obave{tenim”
qudima iz EPS-a saznajem
da po Srbiji danas deluje ne
malo raznih udru`ewa poje-
dinaca koja se predstavqaju
kao “humanitarne organiza-
cije” tra`e}i pomo} gde god
mogu, koliko mogu... Sva{ta
organizuju tra`e}i novac za
te “projekte”. Re~ je, treba
re}i o profesionalnim is-
treniranim grebatorima sa
razra|enim {emama (slike
sa zna~ajnim qudima, la`ne
vizit karte...) nau~enom
pri~om, {to bi deca rekla,
“imaju `vaku” i istan~anim
ose}ajem za uspe{an posao.
Obijaju pragove velikih i

uspe{nih firmi, {aqu do-
pise, faksove... cirkularna
pisma, zatrpavaju elektron-
sku po{tu, ne prezaju od za-
pomagawa, ali ni od znala~-
ki zapakovanih pozivawa na
Imena i Prezimena... Na-
ravno, posle onoga “dajte da
razmislimo, da pitamo tamo
{efa...” usledi provera i
lako se ustanovi da su adre-
se, memorandumi, telefo-
ni....la`ni, ali su `iro ra-
~uni, bez sumwe pravi. 

Javna preduze}a, veliki
sistemi sa puno mawih pred-
uze}a su im poslastica, kao

{lag na torti. Jedna molba
puta 10,20...Ne}e vaqda da se
me|usobno raspituju...

- I bez donacija koje po-
nekad odobrimo, mi smo
opet najve}i donatori u Sr-
biji. Za struju su nam du`ni
40 milijardi dinara, gotovo
pola milijarde evra!!! Di-
stribucije se `estoko bore
da to naplate. Ne odri~emo
se tih potra`ivawa, ali je
istina da je deo toga - nena-
plativ. Duguju svi: privre-
da, gra|ani, prosveta, zdrav-
stvo, vojska, sport, pa mana-
stiri, kultura... Vrlo, zai-
sta vrlo ~esto sti`u molbe
da im sem struje damo jo{
ne{to, ako mo`e gotovin-
ski na ra~un...za rasvetu, na
primer, da potro{e jo{ vi-
{e nego do sada...ka`e Ce-
balovi}, kome je zapala ta
“prijatna” du`nost da se go-
tovo sve molbe slivaju na
wegov sto.

Ako se bilo kome u tom za-
~aranom krugu du-
`nika udovoqi,
otvara se “pandori-
na kutija”: kako po-
mo}i samo jednoj cr-
kvi, jednom sport-
skom savezu, jednom
KUD-u, jednom klu-
bu, jednom talentu
...Svi imaju neke svo-
je “prave” razloge.

Nedavno je izvestan po-
znati sportski klub, koji
godinama ne pla}a struju na
svom objektu, tra`io da mu
EPS odobri donaciju kojom
bi platio struju, dakle, da
mu se gumicom izbri{e par
miliona dinara. Istovre-
meno je preko medija pred-
stavqao svoje evropske am-
bicije i nova poja~awa koja
}e biti boqe pla}ena nego
tamo napoqu, gde su do sada
igrala !? Dakle, EPS, ~iji
direktori ne zarade godi-
{we koliko jedan igra~ du-
`nika za mesec dana,  treba

da bude ta evropska potpora
“velikom “ klubu.

Svaki sportski klub ima
nekog svog “va`nog navija-
~a” koji se, ~im sedne u fo-
tequ predsednika kluba, se-
ti EPS-a ili lokalne di-
stribucije. Otpis dugova se
podrazumeva, nego ako mo`e
malo “ke{a”...Znate, igra~i,
vi{e vole “ke{“.

Svojevremeno je EPS, be-
`e}i od klubova, pomagao
samo dr`avne  reprezenta-
cije onda{we SR Jugoslavi-
je - ko{arka{e, odbojka{e,
rukometa{e, vaterpoliste,
fudbalere i atleti~are. Ka-
ko? Pa, bez para, strujom. Re-
prezentacija je imala obez-
be|en mese~ni boravak u ne-
kom hotelu u Srbiji, a spon-
zorstvom EPS-a  tro{ak re-
prezentacije je prebijan sa
dugom hotela za struju. Hote-
le, ionako niste smeli da
iskqu~ujete. 

- Novo vreme je donelo i
nova razmi{qawa. Raciona-
lizacija u EPS-u, koju nam
stalno pomiwu, ukinula je

SRPSKA POSLA

Kad dobrotvor }uti
� Da li je zahvalnost dovoqna nagrada za u~iweno plemenito delo? Ili
bi to mogao biti onaj preuzvi{eni ose}aj koji obuzima svakog ko drugome
priu{ti dobro bez zazora i ra~unice? Samo je lepota u takvom davawu.

Kupovina 
medicinskih 

aparata kao vid 
humanitarne 

pomo}i EPS-a

Svaki sportski klub ima nekog
svog “va`nog navija~a” koji se,

~im sedne u fotequ predsednika
kluba, seti EPS-a ili lokalne

distribucije

*

*
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takve pri~e. Finansirawe
sporta, ali ne samo wega, je
danas veliki problem, pa
eto nacionalni timovi mal-
tene kri{om ulaze i izlaze
iz hotela. EPS primao do-
nacije, pa nije bilo mogu}e
da mi dajemo donacije drugi-
ma. [ta bi rekli
strani donatori? 

Ali, nismo pobe-
gli od sporta, kultu-
re...U mawim mesti-
ma gde su na{e kom-
panije verovatno je-
dine firme koje ra-
de, preuzimamo, u
skladu sa mogu}no-
stima, brigu o svemu {to mo-
`e na{u decu da skloni sa
ulice. Na ta donatorstva ni-
ko nema pravo da prigovori,
kategori~ni su u EPS-u.

U~inilo se i meni na tre-
nutak da EPS ~esto svoj hu-
manizam pokazuje  parama
potro{a~a, ali sam se razu-
verio i vrlo brzo shvatio
su{tinu. Naime, EPS je jav-
no, dr`avno preduze}e, koje,
jasno je, radi za narod, koji

mora da ima struju, pa i za
buxet. A kako ~ujem da su im
plate pet godina “na ledu” i
da ih odre|uje dr`ava, po~i-
wem da se pitam da li su uop-
{te preduze}e ili “narodna
ustanova”. Ipak, imaju pra-
vo da od prihoda, reko{e da

je to utvr|eno planom poslo-
vawa, deo usmere u te dona-
cije i sponzorstva.

- Vi{e volimo da pokla-
wamo, da dajemo donacije,
jer na wih ne pla}amo 18 od-
sto PDV dr`avi. Zato ne-
ma{ ni pravo da se hvali{
donacijom. Na to bi imao
pravo da si dao sponzortsvo
i PDV, jer onda onaj kome si
sponzor mora da te reklami-
ra. I zbog toga }utimo o na-

{im dobrim delima, ka`e
Cebalovi}.

Podr`a}e svojevremeno
izvanrednu ideju vlade da
uvedu rasvetu u 1.600 {kol-
skih igrali{ta. Da decu
sklone sa ulice. Distribu-
cije su to uradile - radovi,

materijal...Na ime
radova dr`ava je
obe}ala neko prebi-
jawe sa buxetom...Ne
bi ni{ta od prebi-
jawa dugova. 

Sli~na srpska
pri~a je bila i sa
akcijom “Sa EPS-
om u pozori{te”,

pre nekih sedam godina. Na
ime dugova za struju, pozori-
{ta su distribucijama po-
klawala karte, a one su te
karte poklawale redovnim
plati{ama. Pozori{ta su
karte davala na ime starog
duga, a nove ra~une su mora-
la da pla}aju. Akcija super,
svi hvale EPS...Vi{e od de-
set hiqada qudi je oti{lo u
pozori{ta. Mnogi, reko{e,
prvi put, iako su u Beogradu
50-ak godina. Da, vi|amo no-
va lica, reko{e glumci i
upravnici. Bravo, vi ste u
kulturnoj misiji, pisa{e
mediji. Ali, sve se okrenulo
naglava~ke.

Pozori{ta, umesto da re-
dovno pla}aju ra~une, pre-
stado{e da pla}aju struju. I
dugovi umesto da se smawuju,
pove}a{e se. I tako pozori-
{ta “ukinu{e” akciju.

Ne tako davno, pre 10-ak
godina, EPS je imao lutriju
na RTS-u. Redovne plati{e
su dobijale vredne nagrade.
Bogami, tada su delili i
“floride”, “jugi}e”...Da, vi-
dite {ta rade, tra`e posku-
pqewe, jeftina im struja, a

dele kola {akom i kapom,
usledi reakcija javnosti.
Nije pomoglo ni obja{we-
we da su kola nabavqena od
“Zastave” na ime dugova za
elektri~nu energiju, da tu
struju ionako EPS nikada
ne bi naplatio, da je boqe
da su ta kola izvu~ena i po-
deqena narodu...A vreme za
reklame? Pa i to je dobije-
no za dugove RTS-a. 

- Zbog tih iskustava izbe-
gavamo da poma`emo na ta-
kav na~in. Ali, poma`emo
stru~ne skupove iz na{e
oblasti, objavqivawe st-
ru~ne literature iz obla-
sti elektroenergetike.
Poma`emo i velike pro-
slave, posebno ako iza wih
stoji dr`ava ili neka od
najzna~ajnijih nacional-
nih institucija kakve su
SANU, SPC...

Velike jubileje znala~ki
koriste profesionalci s
po~etka ove pri~e. Oni su
tada prate}a pojava, jer tim
povodom {tampaju kwige,
pripremaju predstave, orga-
nizuju izlo`be, savetova-
wa...Wih je vrlo te{ko iz-
be}i. I ne samo to! Svoje
molbe i zahteve ne upu}uju
samo na jednu adresu, ve} po
celom sistemu. De{ava se da
EPS odobri neku donaciju,
da potom sazna da je jo{ ne-
ko iz sistema bio “poziti-
van” prema toj molbi... Tada
ide hitno pismo svima sa
obave{tewem o stavu EPS-
a. No, de{ava se da iz nekog
od dvadeset javnih preduze}a
Elektroprivrede Srbije
stigne povratna informa-
cija - “ Stav kasno stigao,
mi ve} odobrili, stop”. �

Milo{ Lazi}

Pozori{ta, umesto da redovno
pla}aju ra~une, prestado{e da
pla}aju struju. I dugovi umesto

da se smawuju, pove}a{e se

*

*

Pored {kolskih dvori{ta
EDB je, osvetlio i Botani~ku

ba{tu “Jevremovac”

Stotine molbi 
za pomo}
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SINDIKAT EPS-a I PRIVATIZACIJA 

[trajk bez 
kvoruma
� Na sastanku Glavnog odbora Sindikata
nisu se pojavili predstavnici “Koluba-
re” i TENT-a

Stalna briga

Na pitawe da li }e Vlada Srbije poku{ati da spre~i Pri{tinu
da samostalno daje koncesije na kosmetske ugqenokope, mini-
star Naumov je rekao da Vlada nastoji da me|unarodnoj zajedni-
ci uka`e na sve probleme polo`aja elektroenergetskih resur-
sa i kapaciteta na Kosovu i Metohiji, dodav{i da je kosmetsko
pitawe jedan od kqu~nih segmenata u delovawu Vlade.

U vezi s polo`ajem zaposlenih u kosmetskim preduze}ima EPS-
a, direktor \or|evi} je podsetio da je to stalna briga poslovod-
stva EPS-a. On je istakao da je deo radnika s Kosmeta i ove godi-
ne privremeno radno anga`ovan na poslovima u drugim preduze}i-
ma EPS-a, a taj broj u vreme remonta dostigao je do 1.400. Tako|e,
kako je rekao \or|evi}, za ovu godinu predvi|en je fond za ispla-
tu nadoknada zaposlenima u kosmetskim preduze}ima. 

Najavqivana saop-
{tewima i na pro-
testnim {etwama
i skupovima pred

zgradama Vlade i poslo-
vodstva EPS-a, prethodnog
dana, odluka o stupawu u
generalni {rajk nije do-
neta na sednici Glavnog
odbora Sindikata EPS-a
27. septembra, jer nije bilo
kvoruma. Sa sednice su izo-
stali predstavnici dve
najve}e sindikalne orga-
nizacije u EPS-u - sindi-
kata “Kolubare” i TENT-a.
Deo tentovaca bio je pri-
sutan, ali nisu `eleli da
u~estvuju u odlu~ivawu.

Sednica Glavnog odbora
imala je dva dela. Prvom su
prisustvovali ministar
rudarstva i energetike Ra-
domir M. Naumov i gene-
ralni direktor EPS-a
Vladimir \or|evi}, koji
su objasnili razloge za{to
su Vlada Srbije i Upravni
odbor EPS-a odlu~ili da
ubrzaju proces osamostaqi-
vawa i preno{ewa na
Agenciju za privatizaciju

novoformiranih preduze-
}a EPS-a iz sporedne de-
latnosti, kao i objekata za
odmor i rekreaciju. U dru-
gom delu, na~iwen je poku-
{aj da se sagleda ima li
Sindikat EPS-a ozbiqnih
razloga za generalni
{trajk, ali su mi{qewa
bila razli~ita - od zahteva
da se {trajk neizostavno
organizuje, do sugestija da
se ipak tra`e kompromi-
sna re{ewa, i za odmarali-
{ta, i za novoosnovana
preduze}a koja se prenose
na Agenciju za privatiza-
ciju. Budu}i da je predsed-
nik Sindikata EPS-a Mi-
lan Kova~evi} podneo neo-
pozivu ostavku, sednicom je
predsedavao zamenik pred-
sednika Miroslav Veli~-
kovi}, a o eventualnom iz-
boru novog predsednika
nije se razgovaralo, zbog
nedostatka kvoruma.

Ministar Naumov je na-
glasio da preno{ewe imo-
vine i preduze}a iz EPS-a
na Agenciju za privatiza-
ciju ne zna~i odmah i pri-

vatizaciju, ve} se samo me-
wa subjekat koji upravqa
dr`avnom imovinom, tako
da Sindikat mo`e sve svo-
je zahteve u vezi sa sudbi-
nom objekata za odmor i iz-
dvojenim preduze}ima da
adresuje na Agenciju. Ista-
kav{i da je ova vlada svo-
jim dosada{wim radom po-
kazala da ho}e i ume da sa-
~uva elektroenergetske po-
tencijale Srbije, kao i
EPS, Naumov je podvukao
da se proces osamostaqiva-
wa preduze}a sporedne de-
latnosti ubrzava zbog oba-
veza koje je Vlada Srbije
preuzela pred MMF-om, a
od ~ijeg ispuwewa zavisi
odnos sa svim ostalim me-
|unarodnim finansijskim
organizacijama.

Generalni direktor
\or|evi} odgovarao je
strpqivo na veliki broj
pitawa koje su sindikali-
sti postavqali u vezi sa
odlukama poslovodstva i
Upravnog odbora o preno-
{ewu upravqa~ke funkci-
je nad objektima i novoo-

snovanim preduze}ima.
Naglasiv{i da je su{tin-
ski izmewen samo tempo
ovog procesa, \or|evi} je
rekao da }e EPS ispuniti
sve obaveze koje je preuzeo
prema izdvojenim preduze-
}ima. On je podvukao da je
EPS do sada, u procesu re-
strukturisawa i reorga-
nizovawa ispo{tovao sve
obaveze pred zakonom i
me|unardonom zajednicom
i da je uspeo da sa~uva je-
dinstvo osnovnih delat-
nosti. 

- Jo{, me|utim, ne zna~i
da znamo potpun odgovor na
pitawe {ta }e biti sa
EPS-om. Iako imamo jasne
vizije, mora}emo mnogo na-
pora da ulo`imo da EPS
iz sada{weg svog nezavid-
nog ekonomskog polo`aja
izraste u profitabilnu
kompaniju, koja }e mo}i da
donosi dividende svom
vlasniku. Toga radi mora-
}emo da se izborimo za ve}u
cenu kilovat-sata i odgo-
varaju}e plate na{ih
stru~waka, bez kojih }emo
ostati ako se nastavi orga-
ni~avawe rasta zarada - is-
takao je \or|evi} i dodao
da }e se sporazum o rastu
plata u ovoj godini ispo-
{tovati i da Sindikat mo-
`e da po~ne pripreme za
pregovore o kretawu zara-
da u narednoj godini.

- Najva`nije je da ne do-
zvolimo da se uru{i EPS
ovakav kakav sada jeste. Sa-
da{wom organizacijom
kompanije stvorili smo
pretpostavke da se EPS
razvija, i to moramo da is-
koristimo i o~uvamo ga -
kazao je \or|evi}. �

A. Cvijanovi}

Sa protesta 
radnika EPS-a u
vreme odr`avawa
sednice Upravnog
odbora EPS-a, u
Balkanskoj ulici
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Dugogodi{we pri-
sustvo {vedskih
kompanija u ru-
darskom sektoru

Srbije rezultiralo je uspe-
{nom saradwom u kojoj je
jedan od koraka i odr`ava-
we ovog seminara posle ko-
ga }e, nadamo se, biti uspo-
stavqeni novi kontakti i
obezbe|eno jo{ novih in-
vesticija - rekao je Jan
Lundin, predstavnik amba-
sade [vedske na seminaru
o rudarstvu, odr`anom 13.
septembra u poslovnoj zgra-
di EPS-a u Beogradu. Sku-
pu su pored predstavnika
na{ih rudnika ugqa, koji
su izneli podatke o trenu-
tom stawu i planovima za
naredni period, a ti~u se
modernizacije i rehabili-
tacije opreme, pove}awa
kapaciteta, socijalnog
programa i o~uvawa `ivot-
ne sredine, prisustvovali
i predstavnici Elektro-

privrede Srbije, {vedskog
Ministarstva inostranih
poslova, Nordijske inve-
sticione banke i kompani-
ja ABB, Atlas Copco, Boli-
den, SKF, Trelleborg, Volvo
Construction Equipment,
Volvo Financial Services In-
ternational, Grindex i ITT
Flygt.

Kako je tim povodom ista-
kao Zoran Manasijevi}, za-
menik generalnog direkto-
ra EPS-a, {vedske kompa-
nije imaju jake reference u
Srbiji i sa velikim inte-
resovawem o~ekuje se pre-
zentacija wihovih delatno-
sti i opreme, a time i mo-
gu}nosti koje nude rudar-
skom sektoru. 

- Ministarstvo rudarstva
i energetike sprovodi raz-
li~ite aktivnosti u ovoj
oblasti koje se pre svega ti-
~u zakonodavstva, a usvojena
akta bi}e u skladu sa propi-
sima i zakonima Evropske

unije, {to }e podsta}i in-
vestirawe u srpsko rudar-
stvo - rekao je \or|e Mihaj-
lovi}, zamenik republi~-
kog ministra rudarstva i
energetike. 

Ulf Vestegard iz Nordij-
ske investicione banke je
izrazio o~ekivawe da }e se
saradwa dveju zemaqa i da-
qe razvijati, a posebno po-
sle finalizacije Memo-
randuma o razumevawu. Pla-
novi NIB-a podrazumevaju
uspostavqawe programa
kreditirawa projekata iz
oblasti energetike i rudar-
stva, uz podr{ku Ministar-

stva finansija i resornog
ministarstva.

Predstavnici {vedskih
kompanija su u svojim pre-
zentacijama jo{ jednom is-
takli mogu}nosti saradwe u
vidu nabavke nove i servi-
sirawa, modernizacije i re-
habilitacije postoje}e
opreme, kao i finansirawa
projekata. Seminar je bio
prilika da se jo{ jednom
uka`e na prostor za nove
investicije koje mogu da
privuku rudni potencijali
Srbije. �

A. ^oli}

SEMINAR O RUDARSTVU 

Saradwa sa kompanijama
iz [vedske
� O~ekuje se pokretawe programa krediti-
rawa u oblastima energetike i rudarstva

NA POVR[INSKOM KOPU “]IRIKOVAC”

Vi{e otkopane jalovine
Tehnolo{ke aktivnosti na Kopu “]iriko-

vac”, koje su obuhvatile pomerawa transpor-
tera, bile su veoma intenzivne u proteklom
periodu, a sada }e, po re~ima upravnika Dra-
goslava Slavkovi}a, nastupiti ne{to mirni-
ji period. U narednim danima ostalo je da se
odlagali{ni trasporter na prvom BTO siste-
mu nastavi do wegove pune du`ine, zatim we-
govo pomerawe na drugom sistemu, kao i eta-
`nih transportera na ugqenom sistemu.

Na poqu “]irikovac” u toku jesewe sezone
o~ekuje se znatno  pove}awe otkopane jalovi-
ne, posebno na prvom sistemu, na kome }e ra-
diti tri eta`na bagera i to svaki na svom
eta`nom transporteru. Na odlagali{tu pr-
vog BTO sistema u tehnolo{kom smislu
formira}e se novi transporter. Wegova
osnovna uloga bi}e otklawawe dosada{weg
“uskog grla” postoje}eg transportera “OT-1”,
koje se sukcesivno nastavqa.

Opravka bagera “12”, od koga se o~ekuje do-
bra proizvodwa, zavr{ena  je i po~eo je da ra-
di na drugom BTO sistemu. Zavr{ena je i za-
mena krana staze radnog to~ka na bageru “8”,
koji je u periodu opravke bio ko~nica za rad
bagera “12” jer je sa wim u direktnoj tehnolo-
{koj vezi. Zajedni~kim radom oba bagera teh-
nolo{ka situacija na ovom delu kopa }e biti
znatno boqa. Na ugqenom sistemu Kopa “]i-
rikovac” bager “14” trenutno otkopava drugi
ugqeni sloj i na ovom delu radili{ta, kako
je istakao Slavkovi}, nema tehnolo{kih pro-
blema. ^i{}ewe drugog ugqenog sloja tehno-
lo{kim postupkom stvorilo je uslove za
formirawe eta`nog transportera “M - 2”, ko-
ji u du`em vremenskom periodu nije bio u
funkciji. Sa svim tim poja~awima Kop “]iri-
kovac” trebalo bi da predstoje}i zimski pe-
riod do~eka znatno spremniji. �

P. @ivoti}
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Reka Kolubara, zbog otvarawa
kopova “Veliki Crqeni” i “Tam-
nava -Ju`no poqe” ponovo }e mo-
rati da se izmesti. Novi vodo-
tok }e prolaziti kroz samo jalo-
vi{te kopa “Tamnava -Isto~no
poqe”. Trasa re~nog toka }e,
prema projektu Instituta za vo-
doprivredu “Jaroslav ^erni” iz
Beograda, i}i od vreo~kog  “pla-
vog mosta” do vodozahvata TE
“Kolubara”. Ukupna du`ina no-
vog korita je 4,36 kilometara, a
obiman iskop obavi}e E[-evi i
pomo}na mehanizacija sa “Kolu-
barinih” kopova. Obrada korita
sa potrebnim osigurawem vodo-
toka poverena je preduze}i “Hi-
drotehnika -Hidroenergetika”
d.o.o. iz Beogradaa.

-Aktivnosti na izme{tawu Ko-
lubare ve} su po~ele. “Hidro-
tehnika” je uvedena u posao, a
trenutno re{avamo pitawe neo-
phodnih kvartalnih glina, koji-
ma  }e se obezbediti da budu}e

korito ne propu{ta vodu . Na{a
obaveza kao investitora je da
obezbedimo E[ -eve i buldo`e-
re i da odr`avamo opremu. Ura-
dili smo probne deonice i re-
zultati proba doprineli su
efikasnosti predvi|enih  re-
{ewa za predstoje}e poslove-
ukazuje @ivojin Jovanovi}, di-
rektor kopa “Tamnava -Isto~no
poqe”. Pored budu}eg korita,
planirana je i izgradwa velike
akumulacije u prostoru gde se
ranije planiralo odlagawe pe-
pela iz TE -TO “Kolubara” B.

Prema re~ima Svetomira Pro-
ki}a, projektanta Instituta “Ja-
roslav ^erni”, ve} se naziru
konture budu}eg korita reke, a
{to se ti~e jezera, ulazi se u no-
vu fazu. To }e biti proto~na
akumulacija -Kolubara }e ulazi-
ti sa ju`ne strane i izlaziti na
severnom obodu. Dno jezera bi}e
nekoliko metara ispod nivoa ko-
rita reke, a obodi su prilago|e-

ni tako {to }e u dobroj meri
oplemeniti ovaj ambijent tam-
navskog jalovi{ta.

-Dokazali smo sposobnost i
stru~nost “Hidrotehnike”, zna-
~i, na jo{ jednom slo`enom po-
slu u “Kolubari” na realizaciji
projekta Kladnica, a sada nas
o~ekuje jo{ ve}i izazov na izme-
{tawu Kolubare. U ovaj projekat
smo u{li sa ambicijama da ga po
dinamici i kvalitetu realizuje-
mo na nivou najsavremenijih re-
{ewa. Saznawe da je ovo u Evro-
pi tek drugi vodotok, koji se
usmerava preko jalovi{ta rud-
nika, vi{e je nego izazov. Taj po-
sao izve{}emo i sa kooperanti-
ma koji }e biti sa podru~ja Laza-
revca- isti~e Darko Bogdanovi},
rukovodilac radova koje izvodi
“Hidrotehnika - Hidroenergeti-
ka” iz Beograda.

Nadzor nad celim poslom u
nadle`nosti je “Saobra}ajnog in-
stituta -CIP”, iz Beograda  i  po

re~ima Jovana Zari}a, zadu`enog
za projekat izme{tawa Koluba-
re, do sada ura|eno zaslu`uje
svu pa`wu . Po{to }e se aktivno-
sti odvijati u razli~itim uslo-
vima, nepredvi|eni zastoji mora-
}e da se nadokna|uju poja~anim
anga`ovawem kada to bude mogu-
}e. Sve }e biti,  podre|eno ciqu
da se ispo{tuje postavqeni rok
za zavr{etak tako slo`enog po-
duhvata. (prva polovina 2007. go-
dine), zakqu~uje Mirjana Kristi-
forovi}- Pavi}, iz  “Saobra}aj-
nog instituta -CIP”.

Budu}i kopovi “Veliki Crqe-
ni” i “Tamnava -Ju`no poqe” u “Ko-
lubari”. planira se da budu za-
menski kapaciteti za kop “Tamna-
va -Isto~no poqe” koji je na kraju
eksploatacije. Izgledno re{ewe
za dodatne koli~ine ugqa bi}e i
pro{irewe “Poqa D” u pravcu na-
seqenog mesta Vreoci. �

T. @ivkovi}

ZBOG OTVARAWA KOPOVA “VELIKI CRQENI” I “TAMNAVA -JUÆNO POQE”

Drugo izme{tawe Kolubare

Na povr{inskom kopu
“Poqe D”, sredinom
septembra, zavr{e-
ni su radovi na ha-

varijskoj opravci glodara
“{est”, koji je pre {est mese-
ci, ozbiqno o{te}en i ~ija
je “totalna havarija” spre~e-
na prisebno{}u i pravovre-
menim delovawem stru~nih
ekipa “Povr{inskih kopo-
va” i “Kolubara - Metala”.
Komisija koju je formirao
Dragan Tomi},  direktor
“Kolubare” utvrdila je da je

do ovog  te{kog o{te}ewa
bagera do{lo usled lo{eg
kvaliteta i zamora materija-
la. Stru~ne ekipe, u me|uvre-
menu, su utvrdile stepen
o{te}ewa bagera i napravi-
le plan opravke. U prvom
trenutku u~inilo se da }e,
sve {to je polomqeno ili
o{te}eno, biti mogu}e po-
praviti za ~etrdesetak dana.
Tokom rada do{lo se, me|u-
tim , do novih saznawa koja su
podrazumevala pro{irewe
obima i vrste planiranih

poslova. Najvi{e vremena
potro{eno je na nabavku me-
talnih profila odgovaraju-
}eg kvaliteta, za izradu od-
govaraju}ih delova. Remont
je, tako, potrajao skoro {est
meseci, a, tokom tog perioda
ura|ena je i redovna investi-
ciona opravka kompletnog
bagera.  Kada je utvr|eno da
su poslovi obavqeni kvali-
tetno i kada su neophodna
merewa (takozvano “vagawe
bagera”) pokazala “da gre{ke
nema”, odlu~eno je da se bager

pusti u probnu proizvodwu,
koja }e potrajati dvadesetak
dana . Na Prvom “C” sistemu,
dok je trajala opravka “{e-
stice”, radio je glodar “tri”
~ime su posledice , ove hava-
rije, osetno ubla`ene. 

Tokom avgusta, na ovom ko-
pu, do{lo je i do o{te}ewa
glodara osam, koji radi na
otkopu lignita, ~ime je bio
ozbiqno ugro`en plan otko-
pa i isporuke ugqa sa ovog
kopa. Sanacija je, na sre}u,
potrajala samo dvadesetak
dana, nakon ~ega je ovaj bager
ukqu~en u proizvodwu. 

Redovni remonti ostalih
sistema i bagera na ovom ko-
pu teku po planu. Pre par da-
na okon~an je remont Prvog
“A” jalovinskog sistema, a
tokom oktobra  bi}e okon~an
i posledwi veliki remont,
planiran za ovu godinu . Re~
je o Petom jalovinskom si-
stemu (najmo}nijem) BTO si-
stemu na ovom kopu. �

M.Tadi}

STABILIZOVANA PROIZVODWA LIGNITA NA “POQU D”

“[estica” ponovo kopa 
� Remonti jalovinskih sistema po planu � Bager oko 20 dana u probnoj proizvodwi 

Sanacija 
o{te}ewa 
na glodaru 
“{est” 
trajala 
{est 
meseci 
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P anonske elektrane
spremno do~ekuju
zimu.  Remonti i
pripreme postroje-

wa za predstoje}u sezonu su,
uglavnom,  zavr{eni.  Kako
isti~e Vitomir Kravaru-
{i},  direktor JP za proiz-
vodwu termoelektri~ne i
toplotne energije u kombi-
novanim procesima “Panon-
ske elektrane”,  u toku je ka-
pitalni remont prvog bloka
u TE-TO Novi Sad.  Oprema
i delovi su nabavqeni i
o~ekuje se da }e se ovi rado-
vi zavr{iti do 5. novembra.
Zahvaquju}i tom remontu to-
plifikaciona turbina  PT
135 od 110 MW obnovi}e po-
gonsku spremnost i radi}e
gotovo kao nova,  a ujedno po-
ve}ani su elektri~na snaga
za 10 i toplotna snaga za 18
megavata.  Remont drugog
bloka i pomo}nih objekata
je,  tako|e,  zavr{en i ovih
dana po~iwe proizvodwa vo-
de za puwewe daqinskog si-
stema grejawa Novog Sada.

U ovom preduze}u plani-
rawe remonta sprovodi se
pomo}u softverskog paketa
MS Projekt,  a prate se roko-
vi i tro{kovi.  Na nivou
EPS-a tro{kovi remonta i
teku}eg odr`avawa prate se
preko ORACLE baze,  {to
predstavqa dobar i pouzdan
alat i za wihovu kontrolu a
da bi se uskladili sa pred-
vi|enim sredstvima.  Nad-
zor i vo|ewe poslova remon-
ta odvija se u tri nivoa.  Pr-
vi je svakodnevni neposred-
ni tehni~ki nadzor u sarad-
wi sa izvo|a~em radova,  dru-
gi nivo ~ine kontrolni sa-
stanci na nivou direktora
ugovornih strana,  dok na
tre}em rukovodstvo i stru~-
waci iz EPS-a obavqaju ne-
posredan uvid u obavqene
poslove.

-Potro{wa goriva uskla-
|ena je sa planiranom na ni-
vou EPS-a.  Za pogonsko go-
rivo obezbe|uje se mazut iz
doma}ih rafinerija - isti~e
Kravaru{i}.  Po{to nije
najboqeg kvaliteta koriste
se aditivi,  ~ime se i dodat-
no {titi `ivotna sredina.
Za proizvodwu toplotne
energije i tehnolo{ke pare
koristi se gas,  koji je,  zbog
bilansa i boniteta za siste-
me daqinskog grejawa povoq-
nije gorivo od mazuta.  Po-
sledwih godina vi{e pa`we,
u ciqu boqeg iskori{}ava-
wa goriva,  poklawa se i ra-
stu energetske efikasnosti.
Takve mere ve} se uspe{no
primewuju u objektima u No-
vom Sadu i Zrewaninu.

Prema re~ima Kravaru{i-
}a,  u “Panonskim elektra-
nama” su svesni da je wihova
proizvodwa skupa,  ali is-
kqu~ivo zbog cene pogon-
skog goriva,  {to potvr|uje i
~iwenica da je kiloxul do-
bijen iz ugqa ~ak ~etiri do
pet puta jeftiniji nego iz
gasa ili mazuta.  Gubitak u
poslovawu,  stoga,  se te{ko
nadokna|uje,  upravo zbog ~e-
ga se i te kako vodi ra~una o
energetskoj efikasnosti i o
racionalnoj potro{wi go-
riva.  Kako “Panonske elek-
trane” prihod sa 70 odsto
ostvaruju iz elektri~ne,  a
ostatak iz toplotne energi-
je,  u oba vida energije,  zna-
~i,  wegov nivo veoma je za-
visan i od ostvarenog stepe-

na energetske efikasnosti.
U `eqi da se  ona  pove}a,
uvedene su i posebne aplika-
cije “EMS”  za pra}ewe i za
upravqawe tokovima ener-
gije.  Bitno je,  pritom,  i da
se postrojewa za proizvodwu
elektri~ne enrgije anga`u-
ju prema Pravilniku o radu
elektroenergetskog sistema
Srbije,  s tim {to se proiz-
vodwa struje u grejnoj sezoni
ostvaruje u kombinovanom
re`imu.  Zna~i,  prema zah-
tevima bilansa elektrane
rade do potreba podmirewa
toplotnog konzuma.

Tri termoelektrane - to-
plane u Novom Sadu,  Zrewa-
ninu i Sremskoj Mitrovici,
kao delovi JP “Panonske
elektrane”,  projektovane su

da rade u kombinovanom re-
`imu rada,  u kojem se ostva-
ruje i boqa energetska efi-
kasnost u odnosu na postroje-
wa koja posluju u kondenza-
cionom re`imu.   Ukupna in-
stalisana snaga u ova tri
objekta je 481 megavat za pro-
izvodwu elektri~ne energi-
je,  665 MW (t) za proizvodwu
toplotne energije i 1.176 to-
na na ~as  tehnolo{ke pare
za procesnu industriju.  Zbog
smawewa tehnolo{kog i to-
plotnog konzuma rapolo`i-
va elektri~na snaga iznosi
296 MW na pragu.  Nevoqa je
u tome {to cene grejawa od-
re|uju lokalne samouprave,  a
cenu gasa dr`ava,  zbog ~ega
i dolazi do wihovog dispa-
riteta,  a {to i te kako ote-
`ava naplatu dugovawa.
EPS je u prethodnom perio-
du nagomilao velike dugove
prema NIS-u,  a zahvaquju}i
Vladi Srbije i menaxmentu
ovih javnih preduze}a izve-
sno je da }e se oni povoqno
re{iti.  �

D. A. B..

“PANONSKE ELEKTRANE” SPREMNE ZA ZIMU

Ve}a efikasnost 
{tedi gorivo
� Potro{wa goriva uskla|ena sa planiranom � Visoke
cene pogonskog goriva - uzrok skupe proizvodwe

Prema re~ima Kravaru{i}a, u procesu restrukturisawa
EPS-a JP “Panonske elektrane” bi}e transformisane u zavi-
sno privredno dru{tvo.  U toku je,  stoga,  izrada nove sistema-
tizacije i svih drugih va`nih akata i predvi|eno je da novo
preduze}e ima 692 zaposlena.  Zbog objektivnih te{ko}a  u
ovim elektranama jo{ nije zavr{eno izdvajawe svih neelek-
troprivrednih delatnosti, tako da }e se i taj proces sada in-
tenzivirati.

Transformacija u zavisno dru{tvo

Nizak stepen kori{}ewa
kapaciteta

Osnovni razlog za negativni finansij-
ski rezultat u poslovawu, kako ka`e Vi-
tomir Kravaru{i}, predstavqa izuzetno
nizak stepen kori{}ewa proizvodnih ka-
paciteta. I to za sva tri vida energije. To
je, pre svega, posledica znatno smawenih
proizvodnih aktivnosti korisnika ener-
gije iz TE-TO, a naro~itio kada je re~ o kori{}ewu tehnolo{ke
pare. A u slu~aju kori{}ewa elektri~ne i toplotne energije,
mawe nabavke,  zbog pogonskog goriva, uslovqava wihova  viso-
ka cena za kupce. Jer, uz disparitet  cene elektri~ne energije
prisutan je i veoma nepovoqan finansijski polo`aj korisnika
energije iz TE-TO (to su, na primer, gradske toplane, {e}erane,
proizvo|a~ roto-papira, rafinerija, prehrambena i drvna in-
dustrija).  Jer, wihove prodajne cene su pod re`imom kontrole,
zbog ~ega je i ote`ano redovno izmirivawe obaveza.

VITOMIR KRAVARU[I]
DIREKTOR JP ZA PROIZVODWU TERMOELEKTRI^NE I TOPLOTNE ENERGIJE

TE-TO, pored EES,  zna~ajne i za
industriju i za grejawe gradova



Uokviru realizaci-
je projekta obna-
vqawa proizvod-
nih postrojewa u

Elektroprivredi Srbije, 6.
septembra 2005. godine zavr-
{en je kapitalni remont
bloka B-1, u Termoelektrani
“Nikola Tesla” . Blok je sin-
hronizovan na mre`u elek-
troenergetskog sistema Sr-
bije  pet dana pre roka i ti-
me je potvr|ena spremnost
EPS-a da projekat obnove
postrojewa uspe{no zavr{i
bez obzira na ~iwenicu da
cena elektri~ne energije
nije pove}ana kako je plani-
rano, rekao je Zoran Manasi-
jevi}, zamenik generalnog
direktora JP EPS, na kon-
ferenciji za novinare u
Obrenovcu, povodom zavr-
{etka kapitalnog remonta.

Proizvodwa u JP Elektro-
privreda Srbije u proteklom
periodu, bila je stabilna,
naglasio je Manasijevi}.-
Pred nastupaju}u zimu nema
bojazni da li }e se proizve-
sti dovoqno elektri~ne
energije. Ona }e biti na ni-
ovu proizvodnih mogu}nosti
EPS-a. Vi{e nas brine to
{to, sa sigurno{}u, ne mo-
`emo da odredimo kakva }e

potro{wa biti. Pove}anom
proizvodwom EPS je bio
prinu|en da prati rast  po-
tro{we. Do sada je u ovoj go-
dini, proizvedeno, stoga,  1,5
milijarda kilovat-~asova
elektri~ne energije vi{e.

Za poslove revitalizacije
objekata u EPS-u u narednom
periodu nedostaju finansij-
ska sredstva. Donacija, kako
je istakao Manasijevi}, vi-
{e nema, krediti se te{ko
dobijaju a i oni su u krajwem
slu~aju, sredstva EPS-a. Zato
i nadaqe moramo utvr|ivati
prioritete u revitalizaciji
i obnovi postrojewa.

- Kapitalni remont bloka
B-1  najva`nija je ovogodi-
{wa investicija u TENT-u i
ko{tao je 28 miliona evra.
Za mawe od mesec dana re-

monti u JP TENT bi}e zavr-
{eni a o~ekujemo da }e i pre-
ostali blokovi biti sinhro-
nizovani pre roka, istakao
je Bo{ko Buha, direktor JP
TENT i naglasio da }e po za-
vr{etku rehabilitacije i
modernizacije proizvodwa
elektri~ne energije u JP
TENT-u, 2008. godine, biti
za dve milijarde kilovat-~a-
sova ve}a u odnosu na 2001.
godinu,  kada je proces obno-
ve kapaciteta zapo~eo.

Raniji ulazak bloka B-1 u
proizvodwu, rezultat je do-
brog planirawa, pripreme
i organizacije poslova na
kapitalnom remontu. Kako
je naglasio Zoran Stojano-
vi}, direktor TENT-a “B” i
rukovodilac projekta kapi-
talnog remonta, kvalitet
obavqenih radova garantuje
da }e glavni postavqeni ci-
qevi pre remonta biti i
ostvareni. A oni se odnose
na:  pove}awe raspolo`ivo-
sti, pouzdanosti, bezbedno-
sti rada i efikasnosti. Sa-
radwa sa izvo|a~ima radova
i sa svima koji su u~estvova-
li u ovom velikom projektu
bila je odli~na,  a pojedini
izvo|a~i, kao na primer
Pro-Tent, na ovom poslu
stekli su reference za an-
ga`ovawe i na inostranom
tr`i{tu. �

K. Jani}ijevi}

KONFERENCIJA ZA NOVINARE U TE “NIKOLA TESLA B”  

Cena nedovoqna 
za obnovu objekata 
� Proizvodwa elektri~ne energije u EPS-u u narednom peri-
odu bi}e u granicama projektovanih  mogu}nosti 

U TE “KOSTOLAC”

Blokovi
spremni
za zimu
Zavr{etkom radova na blo-

ku A-2, koji je od 20. septem-
bra u pogonu, remontne ak-
tivnosti u kostola~kim
“Termoelektranama” prive-
dene su kraju. U toku su uobi-
~ajene revizije postrojewa
za proizvodwu toplotne
energije za potrebe topli-
fikacionih sistema Ko-
stolca i Po`arevca, {to
prakti~no zna~i da su kosto-
la~ki termokapaciteti pri-
premqeni za narednu zimu,
kako za proizvodwu elek-
tri~ne, tako i toplotne
energije. Remonti blokova
Termoelektrane “Kostolac
B” zavr{eni su, jedan prole-
tos, a drugi u toku leta i obe
proizvodne jedinice su do-
bro startovale. To najboqe
potvr|uje i ostvarena proiz-
vodwa elektri~ne energije,
koja je za proteklih osam i
po meseci za 4,7 procenata
ve}a od planirane.

Prema re~ima Radovana
Bogdanovi}a, direktora TE
“Kostolac A”, remont bloka
A-2 zavr{en je u predvi|e-
nom roku i o~ekuje se da }e
se blok uspe{no stabilizo-
vati na mre`i. Dok se ne za-
vr{e radovi na revitaliza-
ciji bloka A-1, pored proiz-
vodwe elektri~ne, ova pro-
izvodna jedinica je, ina~e,
i bazni proizvo|a~ toplot-
ne energije za  toplifika-
cijone sisteme Kostolca i
Po`arevca.

Zalihe ugqa na deponija-
ma, imaju}i u vidu  da su re-
monti zavr{eni i na kopo-
vima,  pove}avaju se, {to po-
tvr|uje i da su neophodne
pripreme za rad blokova u
zimskom periodu na vreme
zapo~ete. U pogonu su sva
tri raspolo`iva bloka, a
prema utvr|enim planovima,
dosta dobro napreduju i ra-
dovi na realizaciji prve
faze revitalizacije i  mo-
dernizacije bloka A-1. �

^. Radoj~i}

Blok B -1 je prvi od dva najve}a termoenergetska bloka u
Elektroprivredi Srbije i na Balkanu, instalisane snage 620
MW. U pogonu je od 3.novembra1983. godine i na mre`i je pro-
veo 159.002 sata. Ukupna neto proizvodwa elektri~ne energi-
je iznosi 84,8 milijardi kilovat-~asova. Za tu proizvodwu po-
tro{eno je 116 miliona tona ugqa. Ukupna prekoplanska pro-
izvodwa iznosi 11,5 milijardi kilovat-~asova a wena vred-
nost po trenutnoj maloprodajnoj ceni elektri~ne energije je
preko 360 miliona evra.

Jedan od najve}ih blokova

Obnova 
postrojewa 
po utvr|enim 
prioritetima:
TENT B



HIDROELEKTRANE

Elektroprivreda
Srbije i KfW ban-
ka potpisale su 9.
septembra ugovor o

kreditu u iznosu od 30 mi-
liona evra koji }e biti is-
kori{}en za rehabilita-
ciju HE “Bajina Ba{ta”.
Ugovor su potpisali gene-
ralni direktor EPS-a dr
Vladimir \or|evi} i dr
Norbert Klopenburg, di-
rektor KfW banke za Evro-
pu i Aziju. Ovom doga|aju
prisustvovali su i repu-
bli~ki ministar rudarstva
i energetike Radomir M.
Naumov, ambasador Save-
zne Republike Nema~ke u
SCG dr Andreas Cobel,
predstavnici nema~kog
Ministarstva za ekonom-
ske veze sa inostranstvom i
nema~ke ambasade u SCG,
direktor JP “Drinske hi-
droelektrane” Vasilije
Pavi}evi}, kao i predstav-
nici poslovodstva EPS-a.

Ministar Naumov je na-
glasio da su projekti poput
ovog, kao i zavr{eni re-
monti TENT B i opreme na
povr{inskim kopovima u
“Kolubari” i “Kostolcu”,
neophodni kako bi EPS
postao ozbiqan i konku-
rentan u~esnik  na tr`i-

{tu elektri~ne energije.
Naumov je dodao da je kre-
dit KfW banke od 30 mili-
ona evra jo{ jedan dokaz
poverewa nema~kih part-
nera u EPS. 

- Garancijom Vlade Ne-
ma~ke omogu}eno je da se
ovaj kredit EPS-u odobri
po vrlo povoqnim uslovi-
ma, odnosno bez kamate, sa
rokom otplate od 15 godi-
na, uz grejs period od pet
godina sa 0,25 odsto provi-
zije na nepovu~eni deo zaj-
ma i 0,75 odsto tro{kova
po osnovu servisirawa du-
ga - rekao je  \or|evi}. -
Krediti poput ovog od ve-
like su pomo}i, ali za re-
habilitaciju HE “Bajina
Ba{ta” potrebno je jo{ 16
miliona evra, {to }e EPS
obezbediti iz sopstvenih

prihoda prodajom elek-
tri~ne energije - dodao je
\or|evi}.

Ugovorom je predvi|eno
da Elektroprivreda Srbije

godi{we upla}uje 2,5 odsto
neotpla}enog zajma u Fond
Republike Srbije, odakle
}e sredstva biti iskori-
{}ena za finansirawe eko-
lo{kih projekata u sektoru
energetike, kao i onih koji
se bave pove}awem energet-
ske efikasnosti.   

Realizacija projekta mo-
dernizacije i revitaliza-
cije ove hidroelektrane
traja}e ~etiri godine i go-
di{we }e se raditi po je-
dan agregat, rekao je Pavi-
}evi}. �

A. ^oli}

UGOVOR EPS-a I KFW BANKE O KREDITIRAWU REHABILITACIJE HE “BAJINA BA[TA” 

EPS-partner od poverewa
� EPS-u odobren beskamatni kredit sa grejs periodom od pet godina i rokom otpla-
te od 15 godina � Realizacija projekta revitalizacije traja}e ~etiri godine

Zajam za jo{ tri decenije rada

HE “Bajina Ba{ta” je pu{tena u rad 1966. godine. Godi{we pro-
izvodi u proseku milijardu i po kilovat-sati, a 70 odsto te ener-
gije pokriva vr{no optere}ewe. Glavna elektroma{inska oprema
je pri kraju svog radnog veka, tako da je znatno uve}an rizik od is-
padawa ove elektrane, ~ime bi bila ugro`ena ne samo stabil-
nost rada sistema ve} bi i EPS pretrpeo velike gubitke zbog ne-
proizvedene elektri~ne energije. Tako|e, redovno odr`avawe
elektrane je ote`ano zbog nepostojawa rezervnih delova. 

Studijom "Energoprojekta - hidroin`eweringa" radni vek
elektrane, tako, produ`io bi se za jo{ 30 godina. 

NAVR[ILO SE 45 GODINA USPE[NOG RADA  "LIMSKIH HE"

Standardna vrhunska produktivnost
U  januaru,davne 1960. godine,zavrteo se pr-

vi generator u HE"Bistrica" ,a 15. oktobra,
iste godine, osnovano je preduze}e "Limske
HE".Veliki su to datumi za istoriju Elektro-
privrede Srbije, jer je upravo iz Bistrice ,sa
sabirnica "Simensovog" generatora, potekao
prvi napon 220 KV prema Razvodnom postroje-
wu 220 KV Bajina Ba{ta,a onda dalekovodom
broj 204 prosle|en je za Beograd. Za proteklih
45 godina uspe{nog rada, "Limske HE" su dale
veliki doprinos  u radu elektroprivrednog
sistema i razvoju zemqe u celini. Potom, ni-
cale su elektrane u Limskoj dolini-kao pe~ur-
ke posle ki{e.

Elektroprivredni neimari, predvo|eni po-
kojnim, legendarnim direktorom Tikom Quji-
}em, izgradili su, i pustili u pogon HE "Kokin

Brod" -1962. godine, pa HE "Potpe}"-1967. i ko-
na~no-HE"Uvac" koja je pu{tena u pogon 1979. go-
dine. Time su vode Uvca  iskori{}ene do po-
sledweg kilometra. Vaqa re}i, da se sa HE "Ko-
kin Brod" komandovalo daqinski iz HE "Bi-
strica" sa udaqenosti od 30 kilometara - {to
je, u tada{we vreme, bila velika atrakcija.

JP "Limske HE" se prostiru na teritoriji ~e-
tiri op{tine-Sjenica, Priboj, Prijepoqe i No-
va Varo{, i dale su veliki doprinos wihovom
razvoju. Sistemom za  prevo|ewe pe{terskih
voda godi{we se prevede 4o miliona kubika
vode, a povr{ina sliva iznosi 495 kvadratnih
kilometara.Tokom svih proteklih godina, u
preduze}u je bilo zaposleno oko 220 radnika, a
ove godine su broj zaposlenih sveli na 187, od-
nosno 23 radnika mawe od normiranog broja!

Tokom svih proteklih godina, “Limske HE”
su u vrhu EPS-a po pogonskoj spremnosti, pro-
duktivnosti i spremnosti kapaciteta.Uspeh je
to koji traje. I ove godine, ve} se mogu pohvali-
ti izvanrednim rezultatima- HE "Bistrica" i
HE "Kokin Brod" su plan proizvodwe za ovu go-
dinu ispunile jo{ u julu,  JP "Limske HE" plan
proizvodwe za 2005. godinu od 597 miliona ki-
lovat-sati elektri~ne energije ispunile su
20. septembra.

Za proteklih 45 godina uspe{nog rada, JP
"Limske HE" su proizvele 25,61 milijarde ki-
lovat-sati elektri~ne energije, podatak vre-
dan  pa`we i -slavqa. Skromnog, naravno, u
wihovom stilu.   �

M.\oki}

Sa potpisivawa ugovora EPS-a i KfW banke 
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Hidroelektrana
“\erdap II”  bila
je ove godine `r-
tva nabujalog Du-

nava. Velike vode po~ele su u
martu i ovo hidropostroje-
we, koje radi kao kompenza-
cioni bazen starijeg i ve}eg
“\erdapa I”, bilo je prinu|e-
no da ispu{ta vodu po cenu
podba~aja plana. U ve}em de-
lu godine planske stavke su
ispuwavane tek sa osamdese-
tak procenata, ali se sa po-
boq{awem hidrolo{kih
uslova o~ekuje da }e ovogodi-
{wi plan biti ostvaren sa
vi{e od 90 odsto, ka`e mr
Miroslav Risti}, direktor
“\erdapa II”. 

Juli je bio prvi mesec ove
godine u kome je “\erdap II”
prebacio plan. Ve} u avgustu
druga dunavska “fabrika
struje” proizvela je 135 mi-
liona kilovat-~asova elek-
tri~ne energije, prema{iv-
{i mese~ni plan za 12 odsto.
I u prvoj polovini septem-
bra rezultati su bili izvan-
redni - proizvodwa od 65 mi-
liona kilovat-sati bila je
24 odsto ve}a od plana za taj
deo meseca.

Od po~etka godine do 15.
septembra “\erdap II” je pro-
izveo 1,05 milijardi kilo-
vat-~asova elektri~ne ener-
gije, ~ime je teku}i plan ve}
ostvario sa 88 odsto. Kako
dotok Dunava ulazi u norma-
lu, a proizvodwa se dobro za-
huktala, mogu}e je u nekoj po-
voqnoj varijanti da realiza-
cija ovogodi{weg plana do-
ma{i i 95 odsto.

- Dunav odavno nije bio ta-

ko veliki kao u minulim me-
secima, napomiwe direktor
hidroelektrane “\erdap II”,
koja ima 10 agregata po 27
megavata, odnosno ukupno
270 megavata, isto koliko i
postrojewe na rumunskoj
strani brane. I na{i susedi
sa leve obale morali su zbog
obilnog dotoka da obaraju
kote oba dunavska jezera, is-
pu{taju}i dragocenu vodu
preko prelivnih poqa i gu-
be}i silne kilovate. Razli-
ka je samo u tome {to sa na{e
strane zajedni~ke brane na
“\erdapu II” brodska prevod-
nica uveliko radi. Nepre-
kidno od 1998. godine brod-
ski saobra}aj na ovom delu
Dunava odr`ava samo na{a
prevodnica, jer se rumunska
nalazi u kapitalnom remon-
tu sa rokom zavr{etka krajem
2005. godine. ^im Rumuni
puste u rad svoju prevodnicu,
na{a }e u}i u remont.

Brodski saobra}aj na Duna-
vu, naro~ito putni~ki, o`i-
vqava posledwih godina, na-
kon zastoja u protekloj dece-
niji. Intenzivno kori{}e-
we Koridora 7, odnosno Du-
nava, svrstano je u evropske
prioritete jer olak{ava po-
vezivawe zapada i istoka

Starog kontinenta, ka`e Ri-
sti}. Sada svakodnevno preko
na{e prevodnice na “\erda-
pu II” prolaze bele la|e pod
raznim zastavama. Lane je
pro{lo 400 putni~kih brodo-
va, a ove godine preve{}e se,
verovatno, vi{e od hiqadu.

Hidroelektrana “\erdap

II”  u me|uvremenu je u{la u
velike investicione zahva-
te. Ugovorena je zamena tur-
binskih regulatora na svim
ma{inama, koju }e obaviti
ruski stru~waci iz koncer-
na “Silovije ma{ini”. Ras-
pisan je i tender za zamenu
komandnih tabli rumunske
proizvodwe za dva agregata
na dodatnoj elektrani. Uop-
{te, saradwa i ispomo} sa
Rumunima dobro funkcioni-
{u, jer i na{ deo “\erdapa
II” ima dosta opreme proiz-
vedene u Rumuniji. Tu po-
slovnu i qudsku bliskost mo-
`da najboqe simbolizuje
obi~na staklena pregrada na
sredini zajedni~ke ma{in-

“\ERDAP II” SUSTIÆE PROIZVODNI PLAN 

Kilovati
oti{li 
niz Dunav
� Sa poboq{awem hidrolo{kih uslova
o~ekuje se ostvarewe ovogodi{weg plana
sa vi{e od 90 odsto � ^im Rumuni puste u
rad svoju prevodnicu, na{a ulazi u remont

Druga zajedni~ka hidroelektrana sa Rumunima, “\erdap II“,
izgra|ena je na 863. kilometru Dunava od u{}a u Crno more. Ra-
dovi na ovom energetsko-plovidbenom sistemu sa velikim zna-
~ajem i za poqoprivredu i saobra}aj, zvani~no su po~eli 3. de-
cembra 1977. godine, a posledwi - 10 agregat na srpskoj strani
pu{ten je u rad u septembru 2000. godine. Tokom radova na
HEPS “\erdap II“ iskopano je 2,5 miliona kubnih metara zemqe
i nanosa i ugra|eno 948.000 kubnih metara betona i 70.000 to-
na betonskog gvo`|a.

Objekat vi{estruke namene

U Bukure{tu su 19. septembra prof. dr Predrag Ivanovi},
ministar za medjunarodne ekonomske odnose Srbije i Crne Go-
re i Jon Kodruc [ere{, ministar ekonomije i trgovine Rumuni-
je potpisali me|udr`avni Sporazum o kapitalnom remontu, mo-
dernizaciji i pove}awu snage hidroagregata HEPS “\erdap II”.
Istog dana Dragan Stankovi} direktor JP “\erdap”, i Teodor
Pavelesku, direktor SH “Portile de Fier”, (rumunskog dela
zajedni~kih elektrana na Dunavu), kao investitori, potpisali
su Ugovor o kapitalnom remontu, modernizaciji i pove}awu
snage HEPS “\erdap II”.

Sporazum i Ugovor  potpisani su na osnovu  Sporazuma izme-
dju Vlade SFR Jugoslavije i Vlade SR Rumunije  o uslovima
pro{irewa saradwe u kori{}ewu hidropotencijala Dunava.
Prema ~lanu 20. ovog sporazuma, potpisanog 19. febrara 1977.
godine, svaka izmena objekata i radova sistema "\erdap II", ko-
ja bi mogla da dovede  do promene parametara objekata i rado-
va  na  drugoj strani, mo`e se  vr{iti samo po prethodnom spo-
razumu izme|u dve strane. Time su stvoreni uslovi da svaka
strana u skladu sa svojim potrebama i  mogu}nostima mo`e da
zapo~ne kapitalne remonte svoje opreme uz pove}awe snage
agregata. Jer, Ugovorom izme|u investitora i odgovaraju}im
prilozima precizirane su obaveze i prava svake strane da mo-
`e da izvodi radove na svojoj elektrani, a da pri tom ne nano-
si {tetu partneru u procesu odr`avawa i eksploatacije sop-
stvenog dela zajedni~ke elektrane.

Sporazum o remontu HEPS “\erdap II”

Rumuni su tako|e morali da 
obaraju kote oba dunavska jezera 
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ske hale koja ozna~ava - zva-
ni~nu granicu dve zemqe. 

Na na{em delu elektrane
sukcesivno se re{avaju i
problemi kod radijalnih le-
`ajeva, gde se babitni seg-
menti zamewuju novim sa te-
flonskim pokri}em. Radi ih
ruska fabrika LMZ iz kon-
cerna “Silovije ma{ini”.
Do sada su segmenti sa te-
flonskim pokri}em ugra|e-
ni na tri agregata i iskustva
su vrlo pozitivna. Od 2002.
godine traju radovi na re-
montu brzih predturbinskih
zatvara~a, s tim {to se svake
godine radi po jedan. 

U vreme kada se zavr{i re-
vitalizacija  HE “\erdapa
I” , zna~i, po~etkom naredne
decenije, za modernizaciju na
red }e do}i i agregati ove
hidroelektrane, izgra|ene 80
kilometara nizvodno. Tada
}e, ka`e Risti},  oprema na
“\erdapu II” ve} biti stara
oko 27 godina, jer su prvi
agregati pu{teni u rad 1985.
godine.

Doma}inskim investira-
wem ovde je u me|uvremenu za-
meweno dosta elektroma{in-
ske opreme (kompresori, pre-
kida~i, liftovi i sli~no),
izvr{ene su zna~ajne rekon-
strukcije i obnovqen vozni
park nabavkom novih putni~-

kih i teretnih vozila. Sada
se kolektiv koncentri{e na
zavr{avawe upravne zgrade
koja je ve} petnaestak godina
na ledini u krugu hidroelek-
trane samo betonski kostur.
“\erdap II”  je jedina hidroe-
lektrana koja nema takvu
zgradu, pa stru~waci i menax-
ment sve vreme rade u privre-
menim objektima, dodu{e
okru`enim zelenilom. Ali,
barake su barake. Pre par me-
seci raspisan je tender za za-
vr{etak krova na vi{esprat-
nici budu}e direkcije elek-
trane, pa kada se betonski
skelet pokrije i zatim uredi
fasada, po~e}e i unutra{wi
radovi. Useqewe u novu
upravnu zgradu  o~ekuje se u
prole}e 2007. godine.

Nabavkom i instalirawem
nove informati~ke opreme
umre`eni su svi delovi Jav-
nog preduze}a “\erdap”- od
dunavskih do pirotskih i
vlasinskih hidroelektrana
i Beograda, {to je umnogome
olak{alo i poslovawe “\er-
dapa II”.   

Pa`wu qudi sa “\erdapa II”
uveliko zaokupqa i najavqeno
otvarawe grani~nog prelaza
na toj hidroelektrani. �

M.Filipovi}
M. Ba~li} 

Brodske prevodnice na “\erdapu II“ su jednostepene sa po
jednom komorom,  {irokom 34 i dugom 310 metara. U jednom pre-
vo|ewu kroz wih mogu da pro|u konvoji sa 12 plovila ili
14.000 tona tereta, kao i re~no morski brodovi do 5.000 tona
nosivosti. Prevo|ewe traje oko 40 minuta. 

Jednostepene prevodnice

JP “DRINSKE HE”

Saniran kvar na 
generatoru  H-2
Remont tre}eg generatora u HE ”Bajina Ba{ta” zavr{en je 31.

jula, a sedam dana ranije je zaustavqen generator H- 4 , zbog is-
pitivawa za{tita u sinhronom radu ove dve ma{ine.Trebalo je,
po planu, prvog avgusta, zapo~eti remontne radove na ~etvrtom
generatoru, ali nije bilo tako. Plan je jedno, a `ivot i rad je
ne{to drugo. Naime, tada se pojavilo preveliko zagrevawe kru-
`nih sabirnica na generatoiru H-2, pojavio se ozon i zamirisa-
lo je na paqevinu.Odmah se tu u{lo, laserskim termometrima
je izmerena temperatura  na izvodima kru`nih sabirnica, koji
se spajaju  sa {inskim vezama.

Sasvim delikatna, i problemati~na situacija dve ma{ine su
van pogona, kvar na drugoj ma{ini, a kota jezera visoka-isti~e
Mijodrag ^itakovi}, tehni~ki direktor HE ”Bajina Ba{ta”. U
dogovoru sa planerima EPS-a i dispe~erima EMS-a, odlu~eno
je da generator H-2 radi sa pola snage -da ne bi do{lo do pre-
liva, do ulaska u pogon tre}eg i ~etvrtog generatora. Onda, ~e-
tvrtog avgusta, u{le su u pogon tre}a i ~etvrta ma{ina, a petog
avgusta zapo~et je remont druge ma{ine zbog sanacije kvara.
Planirano je da remont traje  25 dana, ali je, zbog ove sanacije,
trajao sedam dana du`e. Remontni radovi obavqaju se sopstve-
nim snagama  a u sanaciji kvara, pomogla je mawa ekipa ATB “Se-
ver”- ka`e ^itakovi}. Izvr{ena je demonta{a kru`nih sabir-
nica, pojedini delovi su zameweni i zavr{ena je kompletna
preizolacija. Kvar je uspe{no saniran i ma{ina je 6. septembra
sinhronizovana na mre`u. Sanacija je ko{tala dva miliona di-
nara.

Dan kasnije, u redovan godi{wi remont, u trajawu od tri ne-
deqe, u{la je ~etvrta ma{ina.

Klasi~an  remont je predvi|en bez ve}ih zahvata , jer se o~e-
kuje  revitalizacija  svih generatora u ovoj elerktrani, jedino
se ugra|uje oprema za merewe protoka, koja je dobijena na po-
klon od {vajcarske vlade u iznosu od 700.000 evra za sva ~etri
generatora. A, da je  krajwe vreme za revitalizaciju pokazao je
i pomenuti kvar, jer ova elektrana radi punih 39 godina.

Pripreme u HE "Bajina Ba{ta" odvijaju se u kontinuitetu. To-
kom remonta, snimaju se pojedini delovi agregata tako da se, u
tenderskoj dokumentaciji dobiju {to precizniji podaci, koji }e
potencijalnim prozvo|a~ima opreme pomo}i da daju korektne
ponude - ka`e ^itakovi}. �

M. \oki}

Remont tre}eg 
generatora zavr{en 
u planiranom roku
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Ovih dana mobilne
ekipe ED Novi
Sad anga`ovane
su uglavnom na

iskqu~ewu du`nika za ne-
pla}enu elektri~nu ener-
giju iz kategoije doma}in-
stva. Ekipu na terenu ~ini
monterski par. Na ~elu je
“stariji” ~lan sa isku-
stvom, a prati ga mla|i ko-
lega koji bi tek trebalo da
“ispe~e zanat”. Kako nam je
rekao @eqko Baji}, ruko-
vodilac Sektora merewa i
obra~una u ED Novi Sad,
aktivnosti na poslu iskqu-
~ewa intenzivirane su
zbog toga {to je pro{ao
rok za pla}awe ra~una za
utro{enu elektri~nu ener-
giju. Sada vaqa “skinuti sa
mre`e” one koji nisu izmi-
rili svoje obaveze ni posle
dostavqenog ra~una, opo-
mene i po{tovawa datog
roka.

“Akcija iskqu~ewa traje
tokom cele godine. Dnevno
izdamo tridesetak naloga
za iskqu~ewe du`nika koji
`ive u niskogradwi i ~e-
trdesetak naloga za iskqu-
~ewe potro{a~a koji `ive
u visokogradwi, a kada an-
ga`ujemo “korpu” onda tom
broju dodajemo i izme|u
petnaest i dvadeset naloga
za iskqu~ewe “na stubu”,

ka`e Dragan Prekoga~i},
ekonomista prodaje i rea-
lizacije velikih du`nika
u ED Novi Sad. U sastavu
celokupnog tima je i Slo-
bodan Vu~enovi}, {ef Od-
seka za pregled i prikqu-
~ena merna mesta, koji vodi
ra~una o tome koji potro-
{a~ ima privremenu, a koji
trajnu dozvolu za kori{}e-
we elektri~ne energije.

Osim iskqu~ewa du`ni-
ka, ekipe koje svakodnevno
rade na terenu obavqaju i
poslove kontrole mernih
mesta, ali, kako smo i sami
videli na licu mesta, mno-
go slo`eniji zadatak ipak
je iskqu~ewe. Taj neprija-
tan zadatak za obe strane
jo{ je te`i kada brojilu
nije mogu}e pri}i, {to se
de{ava ~esto. Iskqu~ewa
sa mre`e neretko donose
neprijatne situacije i ka-
da je potro{a~ kod ku}e.
Tada je va`no znati kako
uspostaviti kontakt sa ne-
poznatim licem i uspe{no
obaviti zadatak. Pre toga,
neophodno je uveriti se  da
li je potro{a~ u me|uvre-
menu platio  zadu`ewe, a
kada je na vidiku  ekipa sa
“makazama” du`nici neret-
ko tra`e da im se ne “se~e”
struja, jer obe}avaju da }e
dug izmiriti odmah. I po-

sle konsultacije sa odgo-
vornima sledi i konkretna
reakcija mobilne ekipe.
^lanovi tih ekipa isti~u
da wihov dolazak ima i
psiholo{ki efekat, jer ka-
da se u mawoj sredini du-
`nik iskqu~i, ubrzo se to
sazna, pa mnogi potro{a~i
po “hitnom postupku” izmi-
ruju  zaostala dugovawa. U
najte`em momentu, prvom
kontaktu sa potro{a~ima -
du`nicima, ekipama poma-
`e i  obuka koju su pro{li,
ali ve}ina ka`e da je taj
kontakt u stvari kombina-
cija talenta i ku}nog vas-
pitawa, {to zna~i  da je
bitno u takvoj situaciji
objasniti da je iskqu~ewe
samo  sastavni deo posla
koji obavqaju.

^lanovi ekipa, me|utim,
isti~u da ih u poslu uspora-
va novi na~in parkirawa u
gradu, da imaju problem sa
“paucima”, kao i da je po-
trebno da imaju trajne mar-

kice zalepqene za vetro-
bransko staklo za parkira-
we, poput drugih preduze}a
sli~ne delatnosti u gradu.
U slu~aju da se dogodi kvar
na alatu koji se koristi za
isqu~ewa, i wega bi treba-
lo odmah zameniti da  po-
sao ne bi ~ekao, ka`u “te-
renci” i nagla{avaju da u
takvim situacijama naila-
ze na razumevawe nadle-
`nih  u preduze}u.  Na te-
ren se uglavnom izlazi po
dojavi. Na pitawe ko su
“dojavqiva~i”,  dobili smo
(ne)o~ekivan  odgovor: pr-
ve kom{ije. To su, uglav-
nom,  anonimne dojave, i to
onih koji, uglavnom,  re-
dovno pla}aju ra~une za
struju.

Mobilne eletromonter-
ske ekipe na terenu dnevno
provode vi{e od {est sa-
ti..Razli~iti vremenski
uslovi zahtevaju i odgova-
raju}u opremqenost. HTZ
opremu, recimo, dobijaju na
vreme, ~uli smo od ~lanova
ekipa, ali nagla{avaju,
pritom,  da  se zbog prirode
posla ona  izuzetno te{ko
odr`ava. Pred kraj radnog
vremena ekipe se vra}aju u
preduze}e da pripreme svu
neophodnu dokumentaciju i
precizne izve{taje nakon
ura|enog posla.  Pored  ~i-
tavog ovog neprijatnog i
te{kog posla, ~lanovi eki-
pa pojavquju se i kao svedo-
ci na sudu. Sve to oslikava
takve poslove kao izuzetno
rizi~ne i ~esto povezane sa
stresom. �

A. Jan~i}-Raki~evi} 

“ELEKTROVOJVODINA”: SA ISKUSNOM EKIPOM U ISKQU^EWA 

Tajne kom{ijske dojave
� Kontrola mernih mesta i iskqu~ewa duænika - osnovni zadatak ekipa na terenu 
� Zakqu~ana vrata, ali i novi sistem parkirawa u Novom Sadu dodatno oteæavaju rad

“Stare mu{terije”

Ve}ina potro{a~a koji bi trebalo da se iskqu~e sa mre`e
uglavnom su “stare mu{terije”. Iste adrese na nalozima pona-
vqaju se, zapravo, po nekoliko puta i unapred se zna gde se na-
lazi. U posledwe vreme, me|utim,  pojavquju se sve vi{e i no-
vi du`nici. To je zbog toga {to je smawena plate`na mo} gra|a-
na, ~uli smo na licu mesta. Nije dobro {to te “nove adrese” po-
staju nova “stalna mesta” za iskqu~ewa.

DISTRIBUCIJE

Dnevno 
tridesetak 
naloga za 
iskqu~ivawe
du`nika 
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U biv{oj transformatorskoj stani-
ci 35/10 kV “Kumodra{ki put” u ulici
Vojvode Stepe radi ve} vi{e decenija
obrazovni poligon ED Beograd koji
}e, po svemu sude}i, uskoro biti anga-
`ovan i za potrebe tre}ih lica. Nai-
me, Ministarstvu za rad, zapo{qava-
we i socijalna pitawa upu}en je zahtev
od strane JP “Elektrodistribucija
Beograd” za dobijawe ovla{}ewa za
poslove osposobqavawa radnika elek-
trostruke za bezbedan rad.

Jedan od uslova neophodnih da ovaj
obrazovni centar bude anga`ovan za
pomenutu vrstu delatnosti je pokreta-
we postupka za dopunu akta o registra-
ciji beogradske distribucije, kako bi
bili predvidjeni i poslovi osposo-

bqavawa stru~nih lica za bezbedan
rad na elektroenergetskim objektima
(postrojewa, vodovi, objekti javnog
osvetqewa i elektri~ne instalacije)
svih naponskih nivoa, po~ev od niskog
napona do 110 kV i to pri: izgradwi,
rekonstrukciji, odr`avawu i redov-
nom pogonu.

Ideja o anga`ovawu obrazovnog po-
ligona za potrebe tre}ih lica stara je
koliko i sam poligon, ta~nije od 1985.
godine kada je na predlog Sektora za
razvoj i stru~waka specijalista iz ED
Beograd ovaj poligon izgradjen u ciqu
sprovodjewa obuke, pro{irivawa i
upotpuwavawa znawa elektromontera
i in`ewersko-tehni~kog kadra i to
prvenstveno u smislu manipulacija i

obezbedjewa mesta rada na elektroe-
nergetskim objektima pri radovima u
beznaponskom stawu, u blizini napo-
na i pod naponom.

Ve} blizu dve decenije poligon u
Vojvode Stepe, kao sastavni deo obra-
zovnog centra EDB, radi punom parom.
Tako je obuku iz razli~itih oblasti
samo u prvom polugodi{tu 2005. godi-
ne na ovom mestu pro{lo 979 radnika.
O~ekuje se da }e zahtev EDB-a nadle-
`nom Ministarstvu, potkrepqen od-
govaraju}om dokumentacijom, uskoro
biti pozitivno re{en, tako da }e na
poligonu u ciqu pra}ewa novih tehno-
logija rada obuku prolaziti i stru~-
waci iz drugih preduze}a.

Q. Nenezi}

OBRAZOVNI POLIGON EDB 

Uskoro i obuka tre}ih lica

Do kraja avgusta Elektro-
distribucija Ni{  podnela
je 19.089 tu`bi. Ukupan dug
utu`enih potro{a~a iznosi
blizu dve milijarde dinara.
U avgustu je podneto jo{
2.800 predloga za izvr{ewe
na osnovu verodostojnosti
istrage, {to je skra}eni po-
stupak kada se od suda tra`i
da odmah dozvoli izvr{ewe,
jer postoji pretpostavka duga
na osnovu  verodostojne is-
prave, a to je obra~un za utro-
{enu elektri~nu energiju. 

-Do kraja godine planira-
mo i da utu`imo sve one po-
tro{a~e kod kojih postoji
mogu}nost eventualne zasta-
relosti, ka`e Dragan Stan-
kovi}, rukovodilac slu`be
za pravne, kadrovske, i op-
{te poslove u pogonu ED
Ni{, i dodaje da  se o~ekuje
podno{ewe ukupno 25.000 tu-
`bi. Svi koji budu utu`eni,
u trenutku utu`ewa  ili naj-
kasnije za mesec dana bi}e
iskqu~eni sa mre`e.

Otpisanih dugova nema, is-
takao je Stankovi}. Prema
Zakonu o obligacionim od-
nosima,  deo duga }e morati
da se otpi{e ali tu privile-
giju ne}e mo}i da iskoriste
svi potro{a~i du`nici, jer
}e se u me|uvremenu sprovesti
wihova iskqu~ewa. Vo|ewe
sudskog  postupka ne podrazu-
meva da je tu`ba pogre{no
podneta, ve} pretpostavqa
eventualnu gre{ku u obra~u-
nu koja }e se,ukoliko postoji,
utvrditi ve{ta~ewem. Ali,
dug je izvestan i mora da se
plati, napomiwe Stankovi}.

Iskqu~ewe potro{a~a sa
mre`e zbog nepla}enog duga
i kad je pokrenut sudski po-
stupak je mogu}nost koju je
predvideo Zakon o energeti-
ci kao zakon leks specijalis
i podzakonki akti koji ga
prate, kao {to je Odluka o
op{tim uslovima za isporu-
ku elektri~ne energije.
^lan koji predvi|a mogu}-
nost iskqu~ewa struje zbog

nepla}awa dugova je ustavan,
{to zna~i da nije protivza-
konito iskqu~iti potro{a-
~a sa mre`e dok se vodi sud-
ski spor protiv wega, obja-
snio je Stankovi}. Broj po-
stupaka koje gra|ani pokre}u
protiv JP “Elektrodistri-
bucija“ Ni{ je neznatan i
one se uglavnom odnose na
tzv. tu`be za utvr|ewe. Takve
tu`be su deklarativnog ka-
raktera, pa je i presuda ta-
kva, odnosno samo se konsta-
tuje koliki je stvarni iznos
duga i ni{ta drugo. Takva
presuda mo`e da se okrene
protiv samog potro{a~a ko-
jeg  na osnovu we mo`emo da
tu`imo i da tra`imo napla-
tu utvr|enog duga. 

- Do po~etka avgusta na
osnovu utu`ewa, ali ne i na
osnovu presude, napla}eno je
preko 108 miliona dinara,
navodi Stankovi}. Okon~ana
su 3.802 postupka, od ukupno
19.089, svi u korist elektro-
distribucije. Podnete su i

773 krivi~ne prijave, uglav-
nom zbog neovla{}ene potro-
{we elektri~ne energije i
spre~avawa slu`benih lica u
izvr{avawu svojih du`nosti.
U tim postupcima   Elektro-
distribucija  Ni{ o{te}ena
je za blizu 60 miliona dina-
ra. Za bla`e vidove onemogu-
}avawa rada radnika distri-
bucije podneto je 106 prekr-
{ajnih prijava. One su novi-
jeg datuma  i sudije Op{tin-
skog suda u Ni{u uglavnom
donose presudu o nov~anim
kaznama do 20.000 dinara, na-
pomiwe Stankovi}. Kod kri-
vi~nog postupka, presuda mo-
`e biti i zatvor u trajawu do
pet meseci, {to je nedavno i
bio slu~aj kada je potro{a~
kojem je trebalo da se iskqu-
~i struja bukvalno napao rad-
nika ED Ni{, nanev{i mu
telesne povrede i onemogu-
}iv{i ga u izvr{avawu  rad-
nog zadatka. �

S.Man~i}

ELEKTRODISTRIBUCIJA NI[

Intenzivirana 
naplata duga
� Do kraja godine op{tinskim sudovima u Ni{u,
Aleksincu, Beloj Palanci i Prokupqu, kao i Trgovin-
skom sudu u Ni{u, bi}e podneto ukupno 25.000 tuæbi 

Dragan 
Stankovi}
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UPOTREBA NUSPROIZVODA PRI SAGOREVAWU UGQA

Put od pepela 
u TENT-u
� Na Konferenciji ECOBA-2005, ukazano na zna~aj ko-
ri{}ewa elektrofilterskog pepela u gra|evinarstvu

Uzemqama ~lanica-
ma ECOBE (Evro-
psko udru`ewe za
proizvode od sago-

relog ugqa) kao i u zemqama
pridru`enim ~lanicama, u
budu}nosti pepeo, kao nus
proizvod sagorevawa ugqa u
termoelektranama, treba
{to vi{e koristiti za iz-
gradwu brana, nasipa, pute-
va kao i u proizvodwi ce-
menta i betona, gipsa i pro-
izvoda od gipsa. Na taj na-
~in, korist imaju ne samo
proizvo|a~i elektri~ne
energije ve} i okolina. Jer,
upotrebom pepela, smawuju
se povr{ine deponija na
kojima je odlo`en i time se
izbegavaju ekolo{ki akci-
denti. O ovom i drugim
aspektima kori{}ewa pe-
pela, raspravqalo se na
Konferenciji ECOBA-
2005, odr`anoj u Briselu.
Predstavnik Elektropri-
vrede Srbije na tom skupu
bila je Svetlana Gvozdeno-

vi}, vode}i in`ewer inve-
sticija u JP TE “Nikola
Tesla”. 

- Evropsko udru`ewe za
proizvode od sagorelog
ugqa zastupa interese term-
oelektrana na ugaq {irom
Evrope, kada se radi o upo-
trebi mineralnih produka-
ta sagorevawa, kao {to su
pepeo i produkti iz postro-
jewa za odsumporavawe dim-
nog gasa. Konferencija
ECOBE se odr`ava svake
druge godine, a ovom prili-
kom posebno je istaknuto da
je problem nusproizvoda sa-

gorevawa ugqa o~igledan
na globalnom nivou - ka`e
Svetlana Gvozdenovi}.- Na
Konferenciji se posebno
insistiralo da se u svim ze-
mqama ~lanicama, kao i u
onima koje }e to uskoro po-
stati, primena pepela mora
uskladiti sa evropskim
standardima i normativi-
ma. Protok informacija iz
ove oblasti, tako|e,  treba
da obezbedi ve}u upotre-
bqvost pepela. Sva iskustva
moraju se pratiti, eviden-
tirati i, u okviru ECOBE,
razmewivati. Jer, pepeo je

materijal budu}nosti, na-
gla{ava Svetlana Gvozde-
novi}.

Iskustvo Elektropri-
vrede Srbije u kori{}ewu
pepela i {qake sa deponi-
ja bilo je posebno zani-
mqivo iz razloga {to ve-
}ina ostalih zemaqa upo-
trebqava iskqu~ivo suv,
lete}i pepeo. Pepeo koji
oni koriste dobija se sago-
revawem mrkog i kamenog
ugqa, kojeg je pri sagoreva-
wu izme|u  6 i 10 odsto.
Kod nas pri sagorevawu
lignita na pepeo otpadne
od 20 do 25 odsto! To, daqe,
zna~i da su i povr{ine ko-
je pepeo zauzima prilikom
odlagawa znatno ve}e nego
u ostalim zemqama. To je
dodatni faktor koji bi
trebalo da nas pokrene ka
{to ve}oj  primeni ovog
materijala, ka`e Svetlana
Gvozdenovi} i navodi pri-
mer Danske,  koja najve}u
koli~inu lete}eg pepela

Na Konferenciji ECOBE, koja je odr`ana pod pokroviteq-
stvom Elektrobel-kompanije iz Belgije, u~esnici su bili
predstavnici zemaqa ~lanica Evropske unije. Po~asni gosti
bili su predstavnici  SAD, Kanade, Libana, Slovenije i Srbi-
je. Na ove zemqe u budu}nosti se ra~una kao na pridru`ene
~lanice ECOBA udru`ewa, a s obzirom na visoku produkciju
pepela i ostalih produkata sagorevawa iz ugqa i na nivo do-
stignu}a u wegovom kori{}ewu.

Srbija kao po~asni gost

Kako je na seminaru
“Novi investicioni iza-
zovi : Obnovqivi izvori
energije i energetska
efikasnost u funkciji
energetske bezbednosti”
istakao Daglas Vejk,  za-
menik {efa Misije
OEBS u SCG,  velika nee-
fikasnost u kori{}ewu
elektri~ne energije u Sr-
biji,  kao i wen nedosta-
tak,  predstavqaju sve ve}i
problem.  Organizatori
tog skupa,  odr`anog pod
pokroviteqstvom Mini-
starstva nauke i `ivotne

sredine,  bili su Savez
ekonomista Srbije i
OEBS.  Jedan od bitnih
preduslova politi~ke sta-
bilnosti zemqe predsta-
vqa upravo weno trajno
raspolagawe energijom,  a
{to je tesno povezano i sa
odr`ivim razvojem.  Kao
me|unarodna organizaci-
ja, ~iji je ciq uspostavqa-
we uslova za bezbednost i
saradwu u Evropi,  kako je
daqe primetio Vejk,
OEBS stoga i ukazuje SCG
na znatan nekori{}en po-
tencijal kojim raspola`e

u obnovqivim izvorima.
Na taj na~in obezbedila
bi se ve}a sigurnost po-
tro{a~a u snabdevawu
elektri~nom energijom.

-U okviru programa “3
E” (energija,  ekonomija,
ekologija) studija OEBS-
a “Liber Perpetuum” ukazuje
na mnogobrojne razloge
zbog  kojih  je kori{}ewe
obnovqivih izvora pred-
nost za Srbiju i Crnu Go-
ru - rekao je Vejk.  Wihovo
kori{}ewe obezbe|uje in-
vesticije i konkurentnost
ne samo u energetskom sek-

toru,  nego i u celoj pri-
vredi.  Proizvo|a~i ener-
gije iz obnovqivih izvora
su,  pre svega,  mala i sred-
wa preduze}a,  {to im
omogu}ava dodatnu vital-
nost i dinami~nost.  Upo-
trebom obnovqivih izvo-
ra van distributivne mre-
`e doprinosi se i razvoju
ruralnih podru~ja u koji-
ma korisnicima nije omo-
gu}en  stalan prikqu~ak.  

Uloga bankarskog sekto-
ra u promociji ovog pro-
cesa je kqu~na,  oceweno je
na ovom seminaru,  jer bez

SEMINAR SES-a I OEBS-a O OBNOVQIVIM IZVORIMA ENERGIJE

[ansa za mala postrojewa
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IZ “ELEKTROVOJVODINE”

Pionirski
koraci 
� Ribolova~ka sekcija ove distribucije
uporno radi na podizawu ekolo{ke svesti 

Ako neka kompanija zai-
sta `eli da bude velika, ona
mora da razmi{qa o za{ti-
ti `ivotne sredine. U ciqu
podizawa ekolo{ke svesti
ne samo neposrednih u~e-
snika u akcijama na o~uvawu
`ivotne sredine, nego i
onih koji to posmatraju “sa
strane”, pa za{to ne i onih
koji konzumiraju informa-
cije iz ove oblasti, Sekcija
za ekologiju i sportski ri-
bolov “Elektrovojvodine”
pridru`ila se naporima
svog preduze}a u ovom poslu.
U toj sekciji su, ~ini se, do-
bro savladali lekciju iz
ekologije,  jer `ele da skre-
nu pa`wu svih- od poslovod-
stva do svakog zaposlenog- a
putem kompanijskih novina ,
da i svaki pojedinac mo`e
da da doprinos o~uvawu sre-
dine u kojoj `ivi ve} samim
tim {to }e povesti ra~una o
svom otpadu, naro~ito o
onom koji se sporije razla-
`e.

^lanovi Sekcije u ovom
momentu su veoma raspolo-
`eni ne samo za razgovor o
toj temi, nego i za konkret-
nu akciju. Dokaz da je zaista
tako jeste taj {to su se oni
anga`ovali na ure|ewu pi-
ste za pecawe na kanalu Du-
nav - Tisa - Dunav kod Ru-
menke i to na mehani~kom
uklawawu otpada, korova i
u izradi proseka kroz trsku.
Me|utim, u toj sekciji ka`u
da globalno kod nas mawka-

ju konkretne akcije iz obla-
sti o~uvawa i za{tite `i-
votne sredine i da se sve
uglavnom zavr{ava na re~i-
ma, kao i  da nedostaje i me-
dijska podr{ka. Jer, kako
ka`u, ekologija nije jedan
~ovek, ve} je ona svest svih.
Oni `ele da se ukqu~e i u
konkretne i ozbiqne akci-
je, poput uklawawa velikog
otpada, plasti~nih masa,
guma...Ali,  neprekidno na-
gla{avaju da je to nemogu}e
bez prave podr{ke. ^lano-
vi Sekcije raspolo`eni su
da se ukqu~e i u poribqava-
we vodotokova, ali su sve-
sni da to mora biti planska
akcija koja se radi u sarad-
wi sa drugim institucija-
ma . S tim u vezi, isti~u po-
ku{aj u~e{}a u organizova-
noj akciji poribqavawa ka-
nala DTD kada su, zajedno
sa ~lanovima Sportskog ri-
bolova~kog dru{tva iz Ru-
menke, taj  kanal oboga}iva-
li  {aranskom mla|i od go-
dinu dana.

Ovakav stil razmi{qa-
wa, otkrivaju ovi vredni
entuzijasti, poti~e iz sve-
sti da rad elektroprivrede
i te kako uti~e na `ivotnu
sredinu, a kao logi~na, u
tom okru`ewu jeste i svest
o tome da ~ovek mora da vo-
di ra~una o sredini u kojoj
`ivi i prirodi iz koje po-
ti~e. �

A. J. R.

-Pomislite samo kako termoelektrane, kopovi, promena toka
reke zbog potreba na{e delatnosti uti~u na one koji su `iveli
i tim sredinama. To je jedan od glavnih razloga za{to svest za-
poslenih u elektroprivredi mora da bude na najvi{em nivou i
za{to ba{ mi moramo da budemo oni  koji }e se aktivno ukqu~i-
ti u za{titu `ivotne sredine - apeluje Zoran Despi}, predsed-
nik Sekcije na sve one koji jo{ ne razmi{qaju o tome da smo pri-
rodu pozajmili od potomaka, a ne nasledili od predaka.

Apel 
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prodaje  industriji,  a deo
i izvozi.

Kao {to je poznato u
EPS-u je u vi{e navrata bi-
lo poku{aja da se pepeo ko-
risti u gra|evinarstvu.
Svojevremeno, bila je raz-
vijena i industrija cigle
od ovog materijala, u Ko-
stolcu, na primer, ali se
kasnije odustalo zbog viso-
kih tro{kova izrade. U
TENT-u, u eksperimentu ko-
ji je vodila  Svetlana Gvo-
zdenovi}, od pepela je iz-
gra|ena i ve} dve godine u
eksploataciji je eksperi-
mentalna deonica puta. 

- Ova deonica je u upotre-
bi i bez deformiteta je. Iz-
vr{ena su sva ispitivawa o
pona{awu pepela kao pod-
loge za put i sa tim istra-
`ivawem upoznati su  pred-
stavnici ECOBE. Bili su
zaista impresionirani na-
{im na~inom rada, ali su
podvukli da i u ovoj oblasti
mora biti saradwe sa Evro-

pom, bez obzira na politi~-
ka udru`ivawa. Iskustva
jednih mogu koristiti dru-
gima. U interesu je EPS-a,
stoga, da se sada iskoristi
takva prilika i da se u na-
rednom peridu pokrene ak-
tivnost ka  pridru`ivawu i
u~lawewu u ECOBU, isti~e
na{a sagovornica.

Sa zakqu~cima sa Konfe-
rencije ECOBE upoznato je
i  Ministarstvo za kapi-
talne investicije i za{ti-
tu `ivotne sredine Srbije.
Bitno je, pritom, da  resor-
na ministarstva treba da
daju svoj udeo i da se maksi-
malno anga`uju da izna|u
mogu}nosti za kori{}ewe
pepela koji je kod nas sve
ve}e ekolo{ko  optere}e-
we. Primera radi, samo na
deponijama Termoelektra-
na “Nikola Tesla” do sada
je odlo`eno oko 200 milio-
na tona pepela. �

K. Jani}ijevi}

Deponija pepela 
u TE “Nikola Tesla”

novih investicija nije
mogu} privredni rast.
Poruka je,  stoga,  da je
oblast energetske efika-
snosti i obnovqivih iz-
vora energije sigurna za

plasman kapitala i to
imaju}i u vidu iskustva u
tom pogledu u drugim ze-
mqama. �

V.P.
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SVET

N ajnoviji statisti~-
ki podaci, koje je
objavio  Eurostat,
Evropski stati-

sti~ki zavod, a potvrdio Au-
tority per l’Energia, italijan-
ski specijalni organ za
energiju, i zvani~no su poka-
zali da od 25 zemaqa ~lanica
Evropske unije, Italijani
ubedqivo najvi{e novca iz-
dvajaju za potro{ene kilo-
vat-~asove. 

Tako  ogoqena cena jednog
kilovat-~asa potro{ene ele-
ktri~ne energije prose~no
italijansko doma}instvo
ko{ta 14,12 centi. Istovre-
meno, Nemci kWh pla}aju
12,78 centi, Francuzi 9,5 ,
Poqaci 6 i najmawe Litvan-
ci 5,35 centi. Ili u procen-
tima  italijansko doma}in-
stvo izdvaja 42 odsto vi{e
novca za potro{enu elek-
tri~nu energiju od proseka u
Evropskoj uniji.

Kao {to je nagla{eno, re~
je o ogoqenoj, odnosno osnov-
noj tarifnoj ceni. Drugim
re~ima, kada Italijan dobije
ra~un za potro{enu dvomese~-
nu struju (u Italiji se struja
pla}a svake dva meseca), on je
zna~ajno “oboga}en”. 

Pored utro{enih kilova-
ta, ra~unu se dodaju fiksni
iznos za anga`ovanu snagu,
zatim razni porezi: op{tin-
ski i regionalni,  koji
zbirno za 1,85 centi  pove}a-
vaju cenu svakog  potro{enog
kWh, da bi se na kraju  dobi-
jeni iznos uve}ao za 10 odsto
{to je takozvana IVA, ili
na{ PDV.

I to nije sve. Naime ita-
lijanski tarifni sistem
kreiran je tako da stimuli-
{e mawu potro{wu kod do-
ma}instava, odnosno da sa
dodatno vi{om cenom kilo-
vat-~asa ka`wava velike po-
tro{a~e.

Konkretno, doma}instva
sa anga`ovanom snagom od

tri kW, za koja fiksno iz-
dvajaju 3,12 evra, ukoliko po-
tro{e od 151-300 kWh elek-
tri~ne energije za dva mese-
ca, ogoqeni kWh pla}aju  8,6
centi, za potro{wu od 301 do
440 kWh izdvajaju  13,23 cen-
ti po kWh, za potro{wu od
441 do 590 kWh 22,51 centi,
da bi za ve}i broj utro{enih
kilovat-~asova, cena bila
ni`a do 740 kWh 20,50 cen-
ti. Preko te potro{we, ki-
lovat-~as ko{ta 13,23 centi.
To su takozvane faze potro-
{we elektri~ne ener-
gije, a ukupno ih je
{est. Tako,  ra~un mo-
`e da sadr`i razli~i-
te cene kWh, zavisno
od nivoa potro{we.

Ukoliko je anga`o-
vana snaga  ~etiri kW
za fiksnu kvotu, doma-
}instvo izdvaja 8,58
evra, dok za potro{wu
do 250 kWh izdvaja
14,13 centi po kilo-
vat-~asu, odnosno 21,19 cen-
ti, ako je utro{eno izme|u
250-350 kWh.

Kada se sabere sve navede-
no  i  preto~i u jedan ra~un:
za 499 kWh, potro{enih to-
kom dva  meseca, uz anga`ova-
nu snagu od  tri kW doma}in-
stvo mora da plati 98,58
evra. Prostom ra~unskom
radwom, deqewem, realna
cena jednog kWh iznosi 19,75
centi, jer su potro{wom ki-
lovat-~asova zahva}ene tri
faze tarifnog sistema. 

S obzirom na to da eko-
nomska kriza poprili~no
trese Apeninsko poluostrvo,
Italijani stalno negoduju
zato {to u Evropskoj uniji
najvi{e novca izdvajaju za
potro{ene kilovat-~asove,
mada su po prose~noj plati,
ne{to preko 1000 evra, na
sredini evropske lestvice.
Me|utim, i pored visokih
iznosa, ovda{wi gra|ani
revnosne su plati{e. Na to
ih prisiqavaju  veoma preci-
zne i rigorozne mere. Nai-

me, potro{a~ je du`an da do
datuma, koji je nazna~en na
ra~unu izmiri svoje finan-
sijske obaveze. Ukoliko to
ne uradi, po hitnom postupku
dobija opomenu da u roku od
20 dana plati iznos sa ra~u-
na. Ako ni posle 20 dana ne
izmiri svoje obaveze, elek-
trodistribucija doma}ins-
tvu ukida elektri~nu ener-
giju, pokre}e sudski postu-
pak za naplatu iznosa sa ra-
~una, kome se dodaje zatezna
kamata za svaki dan zaka-

{wewa, kao i tro{kovi za
ukidawe struje koji iznose
55,66 evra. Kada sve izmiri,
potro{a~ mora da plati do-
datnih 55,66 evra za novo
prikqu~ewe elektri~ne ene-
rgije.

Ovda{we gra|ane sve vi{e
zabriwava cena struje, tim
pre {to se ve} neko vreme na-
javquje povecawe cene kilo-
vat-~asa i to za {est odsto.
Kao glavno obrazlo`ewe na-
vodi se visoka cena nafte na
svetskom tr`i{tu. Naime,
Italija umnogome zavisi od
nafte, kada je re~ o proizvod-
wi elektri~ne energije. Zato
ovda{we kompetentne struk-
ture poku{avaju da prestruk-
tuirawem centrala smawe za-
visnost od tog uvoza. Kako je
re~ o vi{egodi{wem, skupom
procesu, potro{a~i su prinu-
|eni da za sada pribegavaju
ekonomi~nijem kori{}ewu
struje, u ~emu zna~ajan dopri-
nos daju i ovda{we televizi-
je. Deo najgledanijeg jutar-
weg programa rezervisan je za

savete, kako za 10 od-
sto smawiti potro-
{wu elektri~ne ener-
gije u doma}instvu.  

Ovoj akciji se pri-
kqu~io  i ENEL, ita-
lijanski proizvodja~
i distributer struje,
tako {to je svojim po-
tro{a~ima poklonio
dva miliona sijalica
sa niskom potro{-
wom struje.

Ali, Italijani nisu zado-
voqni i tra`e da povodom ce-
ne kilovat-~asa interveni{e
dr`ava. Ovda{wi stru~waci,
naime, tvrde da je kilovat-~as
zna~ajno optere}en raznim
porezima i da bi dr`ava u
ovako te{kom ekonomskom
trenutku morala da smawi
svoj deo finansijskog zahva-
tawa iz cene struje. Dr`ava
za sada , me|utim, }uti. �

Marinela Ra`natovi}
Dopisnik RTS -a iz Rima

CENA ELEKTRI^NE ENERGIJE U ITALIJI

Najskupqi kilovat-~as
� Italijani za struju izdvajaju 42 odsto novca vi{e od proseka u Evropskoj uniji 
� Cena kilovat-~asa optere}ena skupom naftom i visokim porezima 

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

Nafta “podi`e” cene elektri~ne
energije u termoelektranama

S obzirom na to da ekonomska
kriza poprili~no trese 
Apeninsko poluostrvo, 

Italijani stalno negoduju zato
{to u Evropskoj uniji najvi{e

novca izdvajaju za struju

*

*
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U ^e{koj je ve} ~etiri go-
dine velikoprodajno tr`i-
{te elektri~ne energije li-
beralizovano i cena se
formira preko ekonomskih
zakonitosti tj. na osnovu od-
nosa ponude i tra`we. Za
ovu godinu cene, po kojima
prodaje elektri~nu energiju
najve}a kompanija ^EZ ( pod
wim je oko dve tre}ine tr-
`i{ta) ustalile su se na
oko 905 kruna (jedan evro
vredi ne{to malo vi{e od
29 kruna) za megavat-~as. Za
idu}u godinu, prema in-
formaciji koju je za ~asopis
“kWh” dala Eva Novakova,

portparol ove firme, koja je
apsolutno najve}a od svih u
regionu, a sedma po veli~i-
ni u bran{i u Evropi, iz
aukcija je proiza{la cena
od 1.041 krune za megavat-
~as. Cene po kojima ^EZ
prodaje u ^e{koj su, ina~e,
ni`e za 20-30 odsto od onih
koje se posti`u u izvozu.

Cene u maloprodaji }e, me-
|utim, kako se pretpostavqa,
imati ne{to ni`i rast od ve-
likoprodajnih, to jest od oko
osam odsto, zavisno od regio-
nalnog distributivnog pred-
uze}a (ima ih {est, a  u dvema
ve}insko u~e{}e ima ^EZ) 

Cene za doma}instva  su
razli~ite po distribucija-

ma, ali te razlike ne prela-
ze {est do sedam odsto. Do-
ma}instva, koja spadaju u ma-
we i sredwe potro{a~e,
struju ne koriste za grejawe
(a to je ogromna ve}ina)
pla}ala su ove godine u re-
gionu Praga cenu od 3,28
kruna za kilovat-~as. Na to
treba dodati i taksu na an-
ga`ovanu snagu koja, na pri-
mer, za naj~e{}i slu~aj  -
osigura~ do 1x25A,  iznosi
38 kruna mese~no. Doma}in-
stva koji se greju na struju i
koriste jeftiniju termoa-
kumulacionu tarifu pla}a-
ju pau{al od 1.000 kruna me-
se~no, dok cena za potro-
{wu po skupqoj tarifi iz-

nosi 3,4, a po jeftinijoj  1,2
krune. Na struju se retko ko
greje, prakti~no samo oni
koji nemaju ni gas, ni greja-
we iz toplana, niti mogu}-
nosti za grejawe ugqem ili
drvima {to  je ovde apsolut-
no najjeftinija varijanta, a
imaju}i u vidu i standard
stanovni{tva.

Zanimqivo je da firme od-
nosno privreda pla}aju u ma-
loprodaji osetno ni`u cenu
po kilovat-~asu, koja, na pri-
mer, u Pragu iznosi 1,05 kru-
na. Firme, me|utim, pla}aju
osetno vi{e za anga`ovanu
snagu, recimo, za snagu do
3x25A 975 kruna. �

M.L.

CENE ELEKTRI^NE ENERGIJE U ^E[KOJ

Liberalizovano tr`i{te
� Na struju se retko ko greje, prakti~no samo oni koji nemaju ni gas, ni grejawe iz to-
plana, niti mogu}nosti ya grejawe ugqem ili drvima {to je ovde wjeftinija varijanta

"DLOUHE STRAWE" NAJVE}E OD SEDAM ^E[KIH ^UDA

Mla|a sestra RHE "Bajine Ba{ta"

EKSKLUZIVNO ZA

kWh

U nedavno sprovedenoj anketi
najtira`nijeg ~e{kog lista
“Mlada Fronta-Dnes” za najve}e,
od prethodno utvr|enih “sedam
~e{kih ~uda”, progla{ena je,
ubedqivom ve}inom glasova ~i-
talaca, reverzbilna elektrana
“Dlouhe strawe” na istoimenoj
planini, uz reku Desna, u okrugu
[umperk, u severnoj Moravskoj.
Gorwe jezero ove elektrane, koja
zaista veli~anstveno izgleda
kao neka velika bo`anska kada
na nebesima, snimqeno je iz va-
zduha i ovih dana je kona~no po-
stalo poznato naj{iroj javnosti.
Gradwu elektrane svojevremeno
su pratili otpori {ire javno-
sti, ne samo ekolo{kih aktivi-
sta. Izbor “Dlouhe strawe” za
najve}e ~e{ko ~udo je zato neka
vrsta satisfakcije qudima koji
su je projektovali, zalagali se
za wenu gradwu i gradili je. Ova
elektrana se u posledwe vreme
otvara javnosti i pose}uje je go-
di{we preko 40 hiqada qudi.

“Dlouhe strawe”, osim ovog
fantasti~nog jezera gotovo na
samom “krovu ^e{ke”, ima tri
“naj” - najve}u hidro-turbinu u

Evropi, snage 325 megavata, naj-
ve}i pad u ^e{koj - 510,7 metara
i najve}u snagu od svih hidroe-
lektrana u zemqi od 650 MW
(2x325 MW) Ta turbina je istog
tipa (Francis) kao i ona u re-
verzibilnoj elektrani “Bajina
Ba{ta” i samo je ne{to malo ja~a
od we (“BB” ima 2x307 MW)

Gradwa ove elektrane po~ela
je negde maja 1978. - gotovo u isto
vreme kada i RHE “Bajina Ba-
{ta”. Na{a “reverzibilka” je,
me|utim, ubrzo zavr{ena, ta~ni-
je u jesen 1982. (autor ovih redo-
va pamti sve~ano otvarawe za
Dan Republike,  sa koga je izve-
{tavao), kada je va`ila za najve-
}u reverzbilnu elektranu u
Evropi. Gradwa “Dlouhe Stra-
we” je, me|utim, po~etkom 80-ih,
prekinuta odlukom vlade, u dru-
goj polovini decenije projekat je
modernizovan, pa je podizawe
tog objekta nastavqeno posle
1989, tj. “pli{ane revolucije”.
Zavr{ena je i po~ela da radi
1996.

Sama elektrana je pod ze-
mqom, na prostoru od 87,5 x 25,5
x 50 metara. Paralelno sa elek-
tranom je, tako|e, pod zemqom
komora transformatora sa raz-

merama 115 x 16 x 21,7 metara. 
Gorwa akumulacija je na vrhu

Dlouhe strawe, na visini od
1.350 metara, ima kapacitet od
2,72 miliona m³. S elektranom je
spojena sa dvema cevima, po jed-
nom za svaki agregat. Cevi su du-
ge oko 1,5 kilometar. Elektrana
je s dowim jezerom, na Desni, po-
vezana sa dva otpadna tunela,
pre~nika 5,2 metra. Dowa akumu-
lacija ima kapacitet od 3,4 mi-
liona m³, visina brane je 56 me-
tara, a nivo vode varira za 22,2

metra. Dva reverzibilna uredja-
ja prepumpavaju vodu do gorweg
jezera no}u, koriste}i vi{ak
energije, i upotrebqavaju je ka-
snije, preko dana, za proizvod-
wu elektri~ne energije u {pice-
vima potro{we. U pumpnom re-
`imu turbina ima snagu od 312, a
kada proizvodi energiju 325 MW.
Godi{we proizvede skoro hiqa-
du GWh najkvalitetnije, “vr{ne”
energije. �

M. Lazarevi}

EKSKLUZIVNO ZA

kWh
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Do pre petnaestak
godina sovjetske
republike Esto-
nija, Letonija i

Litvanija, a sada nezavi-
sne dr`ave i novoprimqe-
ne ~lanice Evropske unije,
imaju istovremeno vrlo
skroman energetski i veo-
ma zna~ajan strate{ki po-
tencijal. Ni jedna od wih
nema rudnike i proizvod-
wu ugqa, a u nafti su deli-
mi~no i u sektoru gasa sto-
postotno zavisne od uvoza.
Stisnuta uz obalu Balti~-
kog mora i opkoqena sa
svih strana mnogo ve}im
dr`avama - Poqskom, Be-
lorusijom i Rusijom - bal-
ti~ka “trojka” od predno-
sti jedino ima strate{ki
zna~aj kao tranzitno pod-
ru~je za ruski izvoz nafte
severnom rutom, do luka na
Baltiku i odatle u svet. Za-
hvaquju}i tome sve tri bal-
ti~ke zemqe lak{e dolaze
do energenata, mada im, ge-
neralno gledano, klasi~ne
termoelektrane nisu uzda-
nica elektroprivrede.

Premda zajedno imaju ma-
we od osam miliona stanov-
nika, one su brzo posle sti-
cawa nezavisnosti krenule
u tr`i{ne reforme, u `e-
qi da se odmaknu od Rusije
i pribli`e evropskom Za-
padu, i izbegle su ekonom-
ske i politi~ke potrese ka-
kve je pre`ivqavala ve}ina
zemaqa u tranziciji. U ve-
}ini privrednih sektora
uglavnom privode kraju
privatizaciju i uprkos glo-
balnom ekonomskom uspora-
vawu postigle su u pro{loj
godini visok prose~ni rast
bruto doma}eg proizvoda od
6,6 odsto. Pritom su ukupno
proizvele 33 milijarde ki-
lovat-sati elektri~ne ene-
rgije i ostvarile potro-
{wu od oko 24 milijarde
kilovat-~asova. Estonija i
Litvanija su stalni neto

Ruski sistem naftovoda preko teritorije “balti~ke trojke”
povezan je sa tri luke na Baltiku: Ventspils u Letoniji, Butin-
ke u Litvaniji i ruskom lukom Primorsk koja je kompletirana
pre tri godine. Preko tih luka u svet ode 1,1 milion barela
dnevno ili 16 odsto ukupnog ruskog izvoza sirove nafte. Za-
hvaquju}i takvom prisustvu ruske kompanije poseduju solidan
vlasni~ki udeo u naftnom i gasnom sektoru Estonije, Letonije
i Litvanije.

Dobrodo{la ruska nafta

BALTI^KE ZEMQE UBRZANO REORGANIZUJU ELEKTROPRIVREDU 

Udaqavawe od Rusije
� Estonija, Letonija i Litvanija stekle su pre petnaestak godina politi~ku
samostalnost, a jo{ se upiwu da izbore energetsku nezavisnost od Rusije
� Ja~awe prenosnih veza sa Poqskom kao spone prema zapadnoj Evropi

izvoznici elektri~ne ener-
gije, a Letonija je tradici-
onalni uvoznik struje.

U 1998. godini elektro-
privredne kompanije iz
Estonije, Letonije i Li-
tvanije potpisale su spora-
zum o stvarawu “Balti~kog
elektroenergetskog prste-
na” (BALTREL), sa name-
rom da uobli~e regionalno
tr`i{te struje, poja~aju
interkonekciju sa Poq-
skom i nordijskim regio-

nom kao politi~kom i
elektroenergetskom spo-
nom sa zapadnom Evropom i
tako smawe energetsku za-
visnost od Rusije. Va`na
karika tog plana je proje-
kat “Estlink” o gradwi
podmorskog kabla izme|u
transformatorskih stani-
ca “Harku” od 330 kV u
Estoniji i TS “Espoo” od
400 kV u Finskoj. Zavr{e-
tak radova o~ekuje se kra-
jem 2006. godine. 

* * *
ESTONIJA SVETSKI RARITET U ENERGETICI 

Struja iz naftnih
{kriqaca

Najmawa ~lanica “balti~ke
trojke” Estonija, sa oko 1,4 mi-
liona stanovnika, svetski je
raritet po tome {to gro struje
dobija - iz naftnih {kriqaca.
Eksperti iz Evropske unije
ipak nisu sre}ni zbog toga {to
su Estonci u elektroprivredi
previ{e zavisni od tog lokal-
nog goriva koje, zbog visokog sa-
dr`aja sumpora, zaga|uje va-
zduh i kosi se sa o{trim stan-
dardima EU o za{titi `ivotne
sredine. Studije o ekolo{kim
problemima ukazuju da su
naftni {kriqci “krivi” za 80
odsto emisija gasova u ovoj ze-
mqi.

Estonija je lane proizvela
8,9 milijardi kilovat-sati
elektri~ne energije, a vi{e od
90 odsto te koli~ine stiglo je
iz elektroenergetskog kombi-
nata “Narva”, najve}eg svetskog

proizvo|a~a struje iz naftnih
{kriqaca. Tolika zavisnost
estonske elektroprivrede od
ovog goriva je sasvim razumqi-
va jer ova zemqa raspola`e bo-
gatim nalazi{tima i u~estvuje
sa 70 odsto u svetskoj proiz-
vodwi naftnih {kriqaca.

Pouzdanijeg izvora elek-

tri~ne energije Estonija nema
jer je sva u niziji i ima slab
hidropotencijal. Prose~na
nadmorska visina wenog reqe-
fa je svega 50 metara, a najvi-
{a kota 318 metara iznad ni-
voa mora. Mada reka ima do-
sta, na wima su izgra|ene veo-
ma male hidroelektrane koje
godi{we ukupno proizvode oko
~etiri miliona kilovat-sati
struje. Hidroelektrane su sa-
mo simboli~no zastupqene u
ukupnim proizvodnim kapaci-
tetima od oko 3.300 megavata i
u podmirivawu potro{we
struje koja je lane u Estoniji
dostigla 6,4 milijarde kilo-
vat-sati.

Vlada u Talinu orijentisala
se na decentralizaciju ener-
getskih aktivnosti i prebaci-
vawe mawih proizvodnih po-
strojewa na upravqawe lokal-
nim vlastima i dozvoqava pri-
vatizacije svih preduze}a koja
nisu od nacionalne strate{ke
va`nosti. Jo{ pre pet godina
estonski kabinet se saglasio
da se delimi~no privatizuje
termoenergetski kompleks
“Narva” sa dve velike  elektra-
ne “Balti” i “Eesti”, i otada se vo-
de pregovori sa ameri~kom kom-
panijom “NRG Energy” iz Minea-
polisa.  

"Ignalina" i
daqe oslonac
litvanske EP 

Sve tri
Balti~ke zemqe

imaju slab
hidropotencijal
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LETONIJA OSTAJE UVOZNIK ELEKTRI^NE ENERGIJE

Treset - stabilan
energetski izvor

Industrijska proizvodwa naftnih {kriqaca u Estoniji za-
po~ela je jo{ 1916. godine. U poslovnoj 2004/2005. godini isko-
pano je 13,3 miliona tona {kriqaca, glavne sirovine za term-
oelektrane “Eesti” i “Balti” u sastavu kombinata “Narva”. Kombi-
nat ima ukupno 2.750 megavata za proizvodwu elektri~ne i oko
600 megavata za isporuku toplotne energije.

Prvi blok u TE “Balti” proradio je 1959. godine, a TE “Eesti” je
po~ela rad deset godina kasnije.  

Devedesetogodi{wa eksploatacija

Litvanska elektroprivreda je
posledwih dvadesetak godina
svu strategiju i planove zasni-
vala na nuklearnoj elektrani
“Ignalina” koja je sa dva mo}na
bloka po 1.500 megavata obezbe-
|ivala stabilno snabdevawe do-
ma}ih potro{a~a i visok devi-
zni priliv od izvoza struje. Sa
ga{ewem prvog reaktora krajem
pro{le godine na insistirawe
Evropqana, sumwi~avih u sigur-
nost postrojewa iz sovjetske
ere, situacija se uveliko mewa
iako ova nuklearka ostaje oslo-
nac elektroprivrede. Za prvih
osam meseci ove godine Litvanci
su izvezli tek 2,9 milijardi ki-
lovat-sati struje prema 4,7 mi-
lijardi kilovat-~asova u istom
periodu lane. U septembru su,

zbog remonta ovog preostalog
bloka u “Ignalini”, ~ak polovinu
doma}e potro{we morali da pod-
mire strujom iz uvoza.

Ga{ewe drugog reaktora “Ig-
naline” dogodi}e se, po svoj
prilici, u 2009. godini. Iako
su se i vlada u Viqnusu i jav-
nost slo`ili sa zatvarawem
ove nuklearne elektrane, i za
to sem ~lanstva u EU dobijaju
kompenzaciju od 1,5 milijardi
dolara, Litvanci ipak ~eznu
da izgrade novu nuklearku jer
nemaju oslonca u drugim elek-
troenergetskim izvorima. U
tome dobijaju podr{ku iz Esto-
nije, suo~ene sa pritiscima
Brisla da smawi produkciju iz
naftnih {kriqaca kao ogrom-
nih zaga|iva~a. Zato Estonci

vide nabavku struje iz nove nu-
klearke u Litvaniji kao alter-
nativu neminovnom uvozu gasa
iz Rusije za sopstvenu proiz-
vodwu struje.

Litvanija je lane proizvela
19,8 milijardi kilovat-sati
elektri~ne energije i potro{i-
la 11,6 milijardi kilovat-~aso-
va. Wen elektroprivredni si-
stem raspola`e sa 5.800 mega-
vata iz kojih velike koli~ine
struje idu u Letoniju, Estoniju,
Poqsku i Belorusiju. U termoe-
nergetskom sektoru predwa~e
“Lietuvos elektrine” sa 1.800 mega-
vata na naftu i gas i “Viqnus”
sa oko 400 megavata (nafta/gas),
a upravo su one veliki zaga|i-
va~i i kandidati za moderniza-
ciju. Samo za rekonstrukciju
one najve}e, “Lietuvos elektrine”,
bi}e potrebno 260 miliona do-
lara do 2010. godine. 

Kao ravni~arska zemqa Li-
tvanija nema ve}e hidropoten-

cijale. Na glavnoj reci, Nemu-
nas, koja te~e iz Belorusije i
uliva se u Balti~ko more, nala-
ze se dve najzna~ajnije litvan-
ske hidrocentrale “Kruonis” i
“Kaunas”

Najve}a me|u balti~kim dr-
`avama, sa 3,6 miliona stanov-
nika, zapo~ela je reorganizaci-
ju elektroprivrede jo{ krajem
pro{le decenije. Prvo su iz na-
cionalne kompanije “Lietuvos
Energia” izdvojene termoelek-
trane-toplane i predate na
upravqawe lokalnim vlasti-
ma. Nakon toga su iz wenog sa-
stava izdvojene i prate}e de-
latnosti, a potom i proizvodni
delovi koji su konstituisani
kao nezavisne kompanije. “Lietu-
vos” je sada operator prenosnog
sistema i tr`i{ta. Elektro-
privredne kompanije, sem “Igna-
line” koja ostaje u dr`avnom
vlasni{tvu, u toku su privati-
zacije.

Prvi reaktor u nuklearki “Ignalina” proradio je 1983, a dru-
gi 1987. godine i svaki je imao po 1.500 megavata. Oni pripada-
ju sovjetskom modelu RBMK-1500, {to su najve}i reaktori u
svetu. Taj model se razlikuje od tipa reaktora RBMK-1000, ko-
ji su u pogonu u Rusiji i Ukrajini, ne samo po mo}nijem kapaci-
tetu, nego i po ve}oj meri sigurnosti postrojewa.

Najve}i reaktori na svetu

Za razliku od ostale dve ~la-
nice “balti~kog trija”, Letonija
je standardni neto uvoznik elek-
tri~ne energije. Obim uvoza za-
visi od hidrolo{kih uslova, a
mo`e dosegnuti i do polovine
ukupne godi{we potro{we.

Najstabilniji letonski ener-
getski izvor je treset, koji u kom-
binaciji sa drvetom kao gorivnim
materijalom podmiruje ~etvrtinu
primarnih energetskih potreba te
zemqe. Treset pokriva oko deset
odsto letonske teritorije i najvi-
{e ga ima na istoku u podru~ju
glavnog grada Rige. Ukupne re-
zerve treseta prema{uju 1,5 mili-
jardu tona i Letonci ga obilno ko-
riste i kao izvozni artikal, naj-
vi{e za Nema~ku i Holandiju.

Treset je za Letoniju utoliko
va`niji {to ima svega tri zna-
~ajnije reke. Na najdu`oj, Dauga-
vi, koja doti~e iz Belorusije,
nalaze se tri najve}e hidroe-
lektrane. Najmo}nija me|u wi-
ma, “Plavinu”, ima 869 megavata.
Hidroelektrane ~ine tri ~etvr-
tine letonskih kapaciteta za
proizvodwu struje, ali im je
ogroman nedostatak {to imaju
dobar dotok vode najvi{e ~eti-
ri meseca u godini. ^im nai|e
su{ni period, Letonija je prinu-

|ena da pove}ava uvoz struje. 
Elektroenergetski sektor je

pod kontrolom vertikalne dr-
`avne monopolisti~ke kompani-
je “Latvenergo”, koja je jo{ pre de-
setak godina pripremqena za
privatizaciju, ali je postupak
obustavqen do daqeg na inicija-
tivu letonskog parlamenta.
Elektroprivreda te zemqe sa
2,7 miliona stanovnika raspola-
`e proizvodnim kapacitetima
od 2.200 megavata. Lane je Leto-
nija proizvela 4,4 milijarde ki-
lovat-sati i potro{ila 5,5 mi-
lijardi kilovat-~asova struje.

Pripremaju}i se za ulazak u EU,
Letonija je usvojila zakon koji
maksimalno podsti~e konkuren-
ciju, uvodi transparentnost cena
i promovi{e obnovqive izvore.
Zakon stimuli{e i ve}a ulagawa
u postrojewa za kombinovanu pro-
izvodwu elektri~ne i toplotne
energije jer obavezuje nacionalnu
elektroenergetsku kompaniju da
kupuje vi{kove struje iz kogene-
racijskih objekata mawih od ~eti-
ri megavata. Taj limit je pove}an
na sedam megavata ukoliko se kao
gorivo koriste ~vrsti otpad sa
gradskih deponija i biogas. �

Mladen Ba~li} 

U martu ove godine estonska
vlada je krenula u inicijalnu
prodaju akcija dr`avne verti-
kalne elektroprivredne kompa-
nije “Eesti Energia”, u okviru koje
posluje kombinat “Narva”. Iako je

vrednost “Eesti Energia” procewe-
na na 440 miliona dolara, inve-
sticione banke u Estoniji ipak
sumwaju da }e vlada forsirati
taj plan jer je kompanija visoko
profitabilna. 

LITVANIJA SMAWUJE IZVOZ STRUJE

Te{ko 
bez nuklearke
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IZAZOVI PRIVATIZACIJE ELEKTROPRIVREDE POQSKE

Priprema za 
evropsku pijacu 
� Dozvole energetskim kompanijama za proizvodwu,
prenos i trgovinu elektri~nom energijom, kontrolu
tarifa i standarda usluga potro{a~ima izdaje URE
(Energetska regulatorna agencija)

Reforma poqske
elektroprivrede je
na svoj na~in po~ela
jo{ daleke 1989.

Me|utim , kamen temeqac
strukturnih promena bilo je
dono{ewe energetskog zako-
na u Sejmu, decembra 1997.go-
dine. Projektovano je da se
proces stvarawa zdravog
energetskog tr`i{ta zavr-
{i do kraja ove godine. U su-
{tini, reforma je sadr`ana
u tri ciqa: razvijawe konku-
rencije radi poboq{awa
efikasnosti rada postroje-
wa, uz smawewe cena potro-
{a~ima, zatim obezbe|ewe
povra}aja ulo`enog kapita-
la kroz razvoj tehni~kih ka-
paciteta i poslovne infra-

strukture i kona~no obezbe-
|ivawe energetske stabilno-
sti Poqske. Naravno, osnov-
ni preduslov je bilo ukida-
we monopola u proizvodwi i
prenosu elektri~ne energi-
je. Napravqena je dinamika
po kojoj je, zakqu~no sa ovom
godinom velikim potro{a-
~ima u industriji i privre-
di smawivana godi{wa kvo-
ta, da bi se fakti~ki oni iz-
jedna~ili sa stanovni{tvom
u pogledu beneficiranih
uslova kori{}ewa i pla}a-
wa utro{ene struje.  O spro-
vo|ewu energetskog zakona
brine se URE (Energetska
regulatorna agencija) koja
izdaje dozvole energetskim
kompanijama za proizvodwu,

prenos i trgovinu elektri~-
nom energijom i obezbe|uje
kontrolu tarifa i standar-
da usluga potro{a~ima.

U Poqskoj na energetskom
tr`i{tu postoje: termoelek-
trane, takozvane sistemske
termoelektrane povezane sa

lokalnim elektrodistribu-
cijama (preko 270), kompani-
je za prenos elektri~ne ener-
gije, distribucije za 110, 220
i 400 kilovoltnu i mre`u
ni`eg napona i kompanije za
trgovinu strujom (34). Razma-
tra se trenutno predlog da se

FINSKA PO^IWE GRADWU REAKTORA OD 1.600 MEGAVATA, NAJVE]EG NA SVETU

Nuklearka "tre}e generacije"

Poqska vlada je januara 2002. predstavila strategiju u
energetskom sektoru do 2020. godine Re~ je o cenama atraktiv-
nim za doma}u ekonomiju, ali istovremeno konkurentnim u
svetu. Preduslov za to je zavr{etak privatizacije. Krajem ja-
nuara 2003.godine Savet ministara je prihvatio dva kqu~na
dokumenta kojim se reguli{u energetsko tr`i{te i vlasni-
{tvo nad energetskim objektima. U sklopu toga, broj rudnika
kamenog ugqa je prepolovqen kao start procesa privatizacije
koji }e se zavr{iti u narednih pet godina. Sve je to ura|eno u
okviru  priprema za ulazak u EU.

Ambiciozni planovi vlade

Finska je ovih dana zapo~ela
gradwu prve nuklearne centrale
takozvane tre}e generacije. Reak-
tor snage od 1.600 megavata bi}e i
najve}i na svetu. U gradwu elek-
trane investira}e se tri milijar-
de evra. Ta~nije, investitor je
kompanija “Teollisudden voima Oy”
(TVO) koja je jo{ pretpro{le godi-
ne, kada je vlada donela odluka o
gradwi, dobila koncesiju. Iza te
firme stoji, medjutim, mo}ni
drvno-papirni koncerni UPM-
Kymmene i Stora Enso. 

TVO raspola`e, ina~e, sa dva
nuklearna energetska bloka u
mestu Olkiluoto, snage od po
840 megavata, koji su sagra|eni
1979. odnosno 1982. Sa drugom
velikom finskom energetskom
firmom Fortum, sa kojom je vla-
sni~ki povezana, TVO raspola`e
jo{ sa jednim nuklearnim blokom
u mestu Lovis. Energija iz nukle-

arki u Finskoj u ukupnoj potro-
{wi u~estvuje sa 27 odsto, iz hi-
dro-izvora - 16, termoelektrana
na ugaq - 12, iz uvoza se dobija
11 i iz centrala na plin 10 odsto
(ostali izvori su mawe zna~ajni)

Bi}e to i peta po redu nukle-
arna centrala u ovoj nordijskoj
zemqi, koja se prva odlu~ila da
nastavi gradwu nuklearki, prak-
ti~no zamrznutu celu deceniju u
ve}em delu Evrope.Nameru da ih
u tome slede ima jo{ nekoliko
zemaqa ~lanica i kandidata za
EU (Francuska, ^e{ka, Slova~-
ka, Bugarska...) 

Tehnologiju }e isporu~iti
francusko-nema~ka firma Fra-
matome ANP, u stvari, konzorci-
jum francuske “Areve” s nema~kim
“Simensom”, koji ima 34 odsto
u~e{}a u poslu. Ove firme su
zajedni~ki razvile “evropski re-
aktor pod visokim pritiskom”,

poznat pod skra}enicom EPR. To
je prvi reaktor koji, kako se tvr-
di, ni u slu~aju najte`e havarije
ne bi ugrozio okolinu. 

U Finskoj }e fakti~ki biti po-
stavqen prototip EPR. Francu-
ska je ve} naru~ila drugi reaktor.
An Lover`on, {efica koncerna
“Areva”, izjavila je nema~kom “Di
Veltu”: “Gradwa u Finskoj signali-
zuje celoj Evropi da nuklearnoj
energiji pripada budu}nost”.

Polagawu kamena-temeqca
prisustvovala je delegacije Ki-
ne, {to je imalo i simboli~ni po-
liti~ki zna~aj. Jer, najmnogo-
qudnija zemqa na svetu, s ekono-
mijom koja od svih u svetu najbr-
`e raste u posledwe dve deceni-
je, ima velike probleme u razvo-
ju zbog nedostatka elektri~ne
energije. Sve vi{e nastoji da ih
se re{i i okretawem prema nu-
klearnoj energiji. Do 2020. ova

zemqa, naime, namerava da sa-
gradi 20 novih nuklearki, a kon-
cerni “Areva” i “Siemens”, kako
pi{e  nema~ki ”Handlsblat”, o~e-
kuju poruxbine za najmawe ~eti-
ri reaktora. 

“Siemens” za novu finsku nu-
klearku treba da isporu~i tur-
binu, koja }e biti duga 70 metara
i te`i}e koliko 3.500 prose~nih
putni~kih automobila. Tokom ra-
da punom snagom u wu }e dolazi-
ti oko 2,5 tone pare u sekundi.
Ali, turbina }e zato proizvodi-
ti energiju dovoqnu da podmiri
potrebe evropskog grada od 1,6
miliona stanovnika.

Elektrana }e se graditi pet go-
dina, a wen ̀ ivotni vek planiran
je na {est decenija. Uran, kao
energetsko gorivo, tro{i}e oko
17 odsto mawe od dosada{wih ti-
pova reaktora. 

M. Lazarevi}



energetsko tr`i{te podeli
na tri dela:  na bazi ugovo-
ra, balansno i na bazi raz-
mene. Tr`i{te na bazi ugo-
vora podrazumeva poslovawe
na ugovor izme|u proizvo|a-
~a struje, prenosne mre`e i
distributivnih kompanija.
Trenutno 65 odsto poqskog
energetskog tr`i{ta je ova-
ko ure|eno. Balansno tr`i-
{te prakti~no onemogu}ava
kupovawe dodatnih koli~i-
na elektri~ne energije, ako
to nije predvi|eno ve} pot-
pisanim ugovorima. Najzad,
tr`i{te na bazi razmene
podrazumeva da se trgovina
kilovatima ograni~ava na
odre|eni period isporuke, a
da se cene formiraju na ba-
lansu ponude i tra`we na
tr`i{tu.

Proces privatizacije se
zahuktao pro{le godine i
do 2006. trebalo bi da se za-
vr{i u sektoru proizvodwe.
Prakti~no, {ema privati-
zacinog postupka obuhvata:
pripreme za kapitalnu pri-
vatizaciju, izbor privatiza-
cionog savetnika, analize
pre ulaska u privatizaciju,
poziv na davawe ponuda,
prikupqawe ponuda i pre-
govore sa potencijalnim
investitorima.

Zanimqivo je da su dva
privatizovana rudnika mr-
kog ugqa, zajedno sa tri
termoelektrane -”Bel~a-
tov” “Turou” i “ “Opole”-
na berzi u Var{avi, sredi-
nom prole}a ove godine po-
~ela da emituju akcije i to
80 odsto petorici osniva-
~a, zaposlenima 15 odsto i
pet odsto kao privatizaci-
ona rezerva.  �

B.Seni~i}

FRANCUSKA

Agresivna kampawa “Areve” 
u SAD 

Francuska korporacija “Areva”, specijali-
zovana za proizvodwu energetske opreme
ukqu~uju}i i nuklearne reaktore, pokrenula
je {iroku reklamnu kampawu u SAD. Kampawa
pod motom “Nova generacija za proizvodwu
energije” traja}e do kraja novembra u svim
ameri~kim medijima i istica}e u prvi plan
sposobnost grupe “Areva” da pru`i doprinos
i bude partner u odr`avawu energetske ne-
zavisnosti Amerike.  Reklama u {tampanim
medijima ukqu~uje oglase u odabranim li-
stovima lokalnog i nacionalnog zna~aja. U
isto vreme, televizijski spotovi pod sloga-
nom “Eksperti za energiju” u trajawu od pola
minuta emituju se samo na ameri~kim TV sta-
nicama nacionalnog nivoa.

Grupa “Areva” ima proizvodne pogone u oko
40 zemaqa i prodajnu mre`u u vi{e od 100
zemaqa. Sa 70 hiqada zaposlenih ostvarila
je u prvom polugo|u ove godine ukupni prihod
od 5,4 milijarde evra i neto prihod od 301
miliona evra.  

VELIKA BRITANIJA

Zajedni~ka farma vetrewa~a  
Filijala za obnovqive izvore grupe “Electri-

cite de France” i danska kompanija “Elsam” iz-
gradi}e, u saradwi sa nema~kim “Simensom”,
prostranu of{or farmu vetrewa~a u zapad-
nom priobaqu Velike Britanije. Ovaj eolski
kompleks u Liverpulskom zalivu ima}e 25
turbina, ukupne snage 90 megavata i isporu~i-
va}e struju za snabdevawe oko 70.000 doma}in-
stava. Radovi }e po~eti idu}e godine i biti
zavr{eni u jesen 2007. godine.

Turbine }e isporu~iti “Simens”, a projekat
}e realizovati “Sea Scape Energy”, zajedni~-
ko preduze}e “Elsama” i kompanije “EdF Ener-
gies Nouvelles”. 

[PANIJA

^etiri etape do panevropskog
tr`i{ta

Put do panevropskog tr`i{ta struje vodi
preko prethodnog stvarawa i povezivawa re-
gionalnih tr`i{ta i mora imati ~etiri fa-
ze, smatra Rafael Miranda, predsednik
Udru`ewa evropskih elektroprivreda EU-
RELECTRIC i ~elni ~ovek najve}e {panske
energetske kompanije “Endesa”. Prva faza
treba da se zaver{i deregulacijom do 2007.
godine. Druga etapa treba da bude posve}ena
razvoju regionalnih tr`i{ta (do 2009. godi-
ne), tre}a povezivawu tih tr`i{ta (tokom
2009. godine), a u ~etvrtoj fazi, koja treba da
traje do 2012 godine, vaqa objediniti regio-
nalna tr`i{ta, precizirao je Miranda. 

Tokom Dvanaestog evropskog foruma, posve-
}enog regulativi u elektroprivredi, koji je
nedavno u Firenci organizovala Evropska ko-
misija radi odre|ivawa budu}e politike u
sektoru elektri~ne energije, Miranda je oce-

nio da je zajedni~ko tr`i{te struje od vital-
ne va`nosti i za razvoj same Evropske unije.
Iako je deregulacija u Evropi u posledwih ne-
koliko godina olak{ala integracione proce-
se, ona jo{ nije definisala i sam put do pane-
vropskog tr`i{ta. Deregulacija je, me|utim,
dovela do smawewa realnih cena struje za 18
odsto za privredu i za 11 odsto za doma}in-
stva, rekao je Miranda ukazuju}i da je poboq-
{ana i efikasnost kori{}ewa izvora struje,
a da se istovremeno znatno pove}alo povere-
we potro{a~a. Prema “Eurobarometru”, nivo
poverewa potro{a~a u sektoru elektri~ne
energije kre}e se izme|u 87 i 89 odsto.

Me|unarodna agencija za energiju (IEA) pro-
cenila je da evropske elektroprivredne
kompanije treba da ulo`e 925 milijardi evra
izme|u 2000. i 2030. godine da bi obezbedile
dovoqnu koli~inu struje. Da bi se motivisa-
lo tr`i{te kapitala da ponudi tolika sred-
stva, regulativa u ovom sektoru, po re~ima
Mirande, mora biti veoma transparentna i
predvidiva, navodi se na Internet stranici
korporacije “Endesa”.

ITALIJA

Novine u ponudi struje
Suo~ena sa pove}anim oscilacijama cena

goriva, naro~ito nafte i gasa, italijanska
korporacija “Enel” re{ila je da u ponudu
ukqu~i i prodaju struje po fiksnim cenama i
time unese vi{e stabilnosti na doma}em tr-
`i{tu elektri~ne energije. Struju po sta-
bilnoj ceni za isporuke u 2006. godini “Ene-
lova” filijala “Trade”, specijalizovana za tr-
govinu strujom na veliko, po~ela je da nudi
od polovine septembra. Ponuda obuhvata
ukupan kapacitet od 1.600 megavata, odnosno
vi{e od 14 milijardi kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Svi potro{a~i i operatori
imaju pravo na nabavku struje iz ove ponude.
“Enel” }e na velikoprodajnom tr`i{tu nuditi
struju sa fiksnom cenom u koli~inama za naj-
mawe ~etiri sedmice, a asortiman }e biti
kombinovan tako da zadovoqi potrebe kupa-
ca razli~itih profila. Ukoliko tra`wa ove
struje bude posebno visoka, “Enel” }e vero-
vatno pove}ati koli~ine.

NEMA^KA

E.ON “osvaja” Holandiju
Nema~ka grupa E.ON kompletirala je akvi-

ziciju holandske elektroprivredne i gasne
kompanije “NRE Energie” i time prvi put dobi-
la pristup do krajwih potro{a~a u Holandi-
ji. Sa oko 275.000 potro{a~a struje i gasa
“NRE Energie” je peti najve}i isporu~ilac
energije u toj zemqi. Zahvaquju}i ovoj akvi-
ziciji E.ON je sada u stawu da u Holandiji
razvija i berzansku trgovinu gasom i elek-
tri~nom energijom. Paralelno sa ovom kupo-
vinom E.ON je zakqu~io prodaju filijale
“Ruhrgas Industries” kompaniji “CVC Capital
Partners” za 1,5 milijardi evra. Time je E.ON
gotovo kompletirao svoju transformaciju u
~isto energetsku korporaciju. �

M. B.

SA SAJTOVA DRUGIH ELEKTROPRIVREDA 

Mo}ne poqske termoelektrane: 
ubudu}e poslovawe po receptu iz EU
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HRVATSKA ELEKTROPRIVREDA NA ZAGREBA^KOM VELESAJMU 

Dan elektri~ne energije

HOLDING “SLOVENSKE ELEKTRANE” 

Turbine za HE “Zlatoli~je” 

Predstavnici Drav-
skih elektrana -
Maribor (DEM) i
qubqanskog “Lito-

stroja” potpisali su ugovor o
isporuci turbina i prate}e
opreme za hidroelektranu
“Zlatoli~je”, ~ija je moder-
nizacija planirana izme|u
2007. i 2009. godine. Ulaga-
wa se procewuju na 62,2 mi-
liona evra. Hidroelektrana
“Zlatoli~je” je najve}a me|u
osam elektrana DEM-a,  koji
posluje u okviru Holdinga
“Slovena~ke elektrarne”.

“Zlatoli~je”, koje daje vi{e
od pet odsto slovena~ke pro-
izvodwe elektri~ne energije,
neprekidno radi ve} ~etiri
decenije. Prema projektu mo-
dernizacije kapacitet tog
postrojewa bi}e uve}an za 24
megavata, a proizvodwa za oko
30 miliona kilovat-~asova

elektri~ne energije. Dravske
elektrane sada ukupno imaju
575 megavata.        

Od maja 1918. godine, kada
su iz hidroelektrane “Fala”
potekli prvi kilovati, do
danas su Dravske elektrane -
Maribor proizvele 110 mi-
lijardi kilovat-~asova elek-
tri~ne energije. Ta koli~i-
na je ravna desetogodi{woj
postoje}oj potro{wi struje u
Sloveniji. Planom razvoja
Holdinga “Slovenske elek-
trane”, ina~e najve}eg slove-
na~kog proizvo|a~a struje,
predvi|ena je realizacija
jo{ nekoliko strate{kih
projekata, ukqu~uju}i grad-
wu pumpno-akumulacione hi-
droelektrane “Kozjak” i hi-
droelektrana na Muri, kao i
nekoliko malih hidroelek-
trana na Dravi i wenim pri-
tokama kako bi se jo{ po-

boq{alo kori{}ewe wiho-
vih hidropotencijala. 

Takvi planovi su odraz do-
ma}ih potreba, jer potro{wa
struje u Sloveniji posledwih
godina raste dva i po puta br-
`e od proseka u Evropi. U na-
rednih pet godina, po proce-

nama stru~waka, potro{wa
elektri~ne energije u toj ze-
mqi pove}ava}e se tempom od
oko dva odsto godi{we prema
1,4 odsto u ostalom delu Sta-
rog kontinenta. �

M. B.

U okviru Tre}eg me|unarodnog sajma ener-
getike, na Zagreba~kom velesajmu odr`an je
15. septembra Dan elektri~ne energije, koji
su organizovali hrvatsko Ministarstvo pri-
vrede, rada i preduzetni{tva, Hrvatska
elektroprivreda HEP i Zagreba~ki velesa-
jam. Najve}i deo izlagawa na ovoj manifesta-
ciji bio je posve}en prilago|avawu hrvat-
skog elektroenergetskog sektora u procesu
pridru`ivawa EU. Ministar privrede, rada
i preduzetni{tva Branko Vukeli} naglasio
je va`nost osigurawa stabilnosti snabdeva-
wa elektri~nom energijom iz doma}ih izvo-
ra, spomenuv{i skoru izgradwu Hidroelek-
trane “Le{}e” i novog bloka u zagreba~koj
Termoelektrani-Toplani. 

Govore}i o nedavnom poskupqewu elek-
tri~ne energije u Hrvatskoj, Vukeli} je oce-
nio da je zahtev za pove}awem cene od 11 od-
sto bio stru~no opravdan, ali da ga je Vlada
smawila na pet odsto, imaju}i u vidu soci-
jalnu dimenziju tog pitawa. Tako|e je ukazao
na potrebu {to br`eg dono{ewa podzakon-
skih akata u procesu prilago|avawa elek-
troenergetskog sektora Evropskoj uniji. 

Kako je najavio dr @eqko Tom{i}, pomo}-
nik ministra za energetiku i rudarstvo, Ugo-
vor o stvarawu Energetske zajednice jugoi-
sto~ne Evrope potpisa}e se krajem oktobta
ove godine u Atini. Prema wegovim re~ima,
wen je ciq stvarawe stabilnog tr`i{nog
okvira privla~nog za ulagawa. O HEP-u i re-

formi elektroenergetskog sektora govorio
je predsednik Uprave HEP-a, mr Ivan Mra-
vak, koji je  predstavio dosada{we organiza-
cione promene u preduze}u. [to se ti~e  iz-
gradwe novih izvora, Mravak je naglasio da
HEP do 2008. godine planira da u|e u pogon
sa tri nova proizvodna objekta. Na  polo`aj u
procesu pridru`ivawa EU osvrnuli su se i
predstavnici hrvatske elektroenergetske
industrije. O obrazovawu na Sveu~ili{tu u
Zagrebu u oblasti elektroenergetike u skla-
du sa Bolowskim procesom govorio je dr
Slavko Krajcar, predstaviv{i projekt tre-
ning-centra za tr`i{te elektri~ne energije
na zagreba~kom FER-u. 

M. B.

Ve}a potro{wa, mawa isporuka 
Potro{wa elektri~ne energije u Sloveniji pove}ana je za 2,7

odsto u prvih {est meseci ove godine, na vi{e od 6,3 milijar-
di kilovat-~asova. Doma}a proizvodwa je, istovremeno, opala
za {est odsto, na 6,53 milijardi kilovat-sati, zbog vrlo sla-
bog u~inka hidroelektrana, koje su isporu~ile bezmalo 30 od-
sto mawe struje nego u prvom polugodju pro{le godine.

Za podmirewe ve}e tra`we struje kompanija “Elektro-Slo-
venija” (Eles), koja je od nedavno organizovana kao operator
prenosne mre`e, uvezla je do kraja juna 2,8 milijardi kilovat-
~asova elektri~ne energije ili 40,6 odsto vi{e nego u prvom
polugo|u lane. Izvezeno je 2,83 milijarde kilovat-~asova, naj-
vi{e u Hrvatsku i Italiju. 

Prva “kombinovana” hidroelektrana
Predstavnici holdinga “Slovenske elektrarne” i dva kon-

zorcijuma potpisali su ugovore o izvo|ewu radova i isporuci
opreme za pumpno-akumulacionu hidroelektranu “Av~e” na So-
~i. Medju isporu~iocima opreme bi}e i japanska kompanija “Su-
mitomo”. “Av~e” }e proizvoditi 426 miliona kilovat-sati elek-
tri~ne energije godi{we i bi}e kompletirana 2008. godine, a
ukupna investicija procewuju se na 86,8 miliona evra.

Pripremni radovi na izgradwi te hidroelektrane, prve ove
vrste u Sloveniji,  zavr{eni su u junu ove godine. “Av~e” }e po-
slovati u okviru kompanije “So{ke elektrarne Nova Gorica”.  
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OBNOVQIVI IZVORI

Usituaciji kada se na{a plane-
ta suo~ava sa novom naftnom
krizom, a cena crnog zlata ne-
umitno klizi ka barijeri od

70 dolara za barel i preti da obori re-
kord od 82 dolara za barel, zabele`en
krajem sedamedesetih i po~etkom osam-
desetih godina pro{log veka, postalo
je jasno da }e se stanovni{tvo i indu-
strija sve vi{e okretati ka alterna-
tivnim izvorima energije. U prvom re-
du solarnoj energiji, vetru, a posled-
wih godina i biomasi.

Posle katastrofe u ^ernobilu, 1986,
nuklearni lobi je do`iveo udarac od
koga se jo{ nije  potpuno oporavio. To-
me su doprineli i novi incidenti u Ja-
panu, SAD i kontraverze oko rada bu-
garske nuklearke Kozloduj. O ekolo-
{kim rizicima ne treba ni raspravqa-
ti, jer dokaza ima na svim kontinenti-
ma. Danas je potpuno jasno da nuklearni
lobi gubi trku sa pristalicama ~iste
energije, pre svega, sun~eve ili solarne
energije, iako je kilovat-~as proizve-
den od we daleko najskupqi (50 centi).

Podsetimo: solarna energija ve} za-
mewuje klasi~ne ma{ine u termoelek-
tranama, iz solarnih }elija sti`e
elektricitet, ona pokre}e mlinove i
mini centrale. Ameri~ka agencija za
istra`ivawe energije (ERDA) ve} de-
cenijama vodi kampawu za zamenu kla-
si~nih energenata bezgrani~nim izvo-
rima baziranim na sun~evim zracima.
Doktor Džordž Zago iz korporacije “In-
tertex” u Vir|`iniji tvrdi da je godi-
{wa koli~ina sun~eve energije nad
Arabijskim poluostrvom dvostruka ve-
}a od svih rezervi nafti na svetu. Od
sredine sedamdesetih godina SAD gra-
de solarna naseqa u najsun~anijoj dr-
`avi Arizoni za desetine hiqada qu-
di. Sli~ni projekti ura|eni su na Flo-
ridi, u Nevadi, Kaliforniji, Vermon-

tu i Koloradu, gde su tako gra|ene i fe-
deralne zgrade.

Glavni problem ostaje kako na}i ra-
~unicu za masovnu upotrebu u velikim
industrijskim postrojewima. Nau~ni-
ci u Rusiji, Izraelu, Japanu, Australi-
ji, Kanadi, Nema~koj, Velikoj Brita-
niji i Francuskoj uporno rade na fi-
zibiliti studijama na tu temu. Re~ je o
potencijalnom biznisu vrednom bar 50
milijardi dolara. Recimo, u poqopri-
vredi solarna energija se mo`e kori-
stiti za su{ewe i dehidrirawe hrane.
Tako su u Severnoj Karolini (SAD)
napravqene specijalne stanice za su-
{ewe duvana. Umesto propana koristi

se solarna energija, a efekti su{ewa
su neuporedivo boqi. S druge strane,
solarna enegija je veoma povoqna kod
zagrevawa vode do parnog stawa i mine-
ralizacije, tvrdi Vilijem Cheri iz ER-
DA, koji  ukazuje da generatori pare u
energetici zahtevaju temperaturu do
400 stepeni Celzijusa. Sa solarnom
energijom to je mogu}e posti}i na samo
80 stepeni Celzijusa.

-Solarna revolucija je po~ela jer ve}
oko 2020.godine  svet }e 35 odsto indu-
strije bazirati na solarnoj energiji,
{to je kqu~ni dokaz da se ~ovek vra}a
Suncu kao izvoru `ivota - ka`e dr
Aleksander Mlavski, iz kompanije
“Mobil Tiko” iz Bostona.

Potvrda wegovih re~i ogleda se ve}
na dva primera. U solarnom parku kod
Lajpciga (Nema~ka) instalirano je
33.500 sun~anih plo~a. Takvo postro-
jewe je u stawu da proizvede struju za
1.800 domova. Ne{to sli~no je ura|eno
i u okolini Barselone ([panija). Ta-
ko|e, novi zakonski propisi u gra|e-
vinarstvu predvi|aju obavezno i ure-

REZERVE NAFTE, UGQA, PRIRODNOG GASA I VODE SU SVE MAWE

Izazovi sunca i vetra
� Solarna energija polako dobija trku sa mo}nim nuklearnim lobijem zbog
neuporedivo maweg rizika od zra~ewa i za{tite ~ovekove okoline � Bum
elektrana na vetar u Danskoj, Irskoj i Skandinaviji.- Biomasa od zablude do
ozbiqne energetske alternative

Ogromne u{tede
Sun~eva energija, koja obasjava ameri~ku saveznu dr`avu Konektikat, jednaka je energi-

ji koja se koristi u svih pedeset saveznih dr`ava SAD. Solarne plo~e, koje bi pokrile
jednu ~etvrtinu trotoara u gradovima Amerike, mogle bi da obezbede dovoqno struje za
celu na{u planetu. U{tede na grejawu, hla|ewu i toploj vodi idu i do 75 odsto. Džordž
Lof iz Kolorada ve} 35 godina `ivi na solarnoj energiji. Zimi zagreva pet soba i ima to-
plu vodu 24 ~asa dnevno. Tre}inu potreba za grejawem obezbe|uje preko kolektora na kro-
vu svoje ku}e. Leti se ugodno hladi i ne tro{i ni cent za struju i toplu vodu.

Biomasa - od zablude do energetske {anse
Biomasa kao energetski izvor se odnosi na biogas, etanol, biodizel. Re~ je o gorivu

koje lako gori i dobija se iz biqaka, a glavne sirovine su uqa, {e}eri i drvena celulo-
za. Takve tehnologije su dokazane. Primera radi, etanol proizveden iz kukuruza koristi
se {irom SAD, kao gorivo za automobile. Po~etkom ovog veka u prerijskim delovima SAD
se od specijalnih trava iz prerija pravilo automobilsko gorivo.  Etanol iz {e}erne re-
pe u Brazilu ~ini pedeset odsto goriva u najve}oj ju`noameri~koj zemqi. Biomasu limi-
tira tlo. Fotosinteza kod biqaka je mnogo mawe efikasna od, recimo, solarnih kolek-
tora. Zato zemqe koje forsiraju biomasu udvostru~uju obradivo zemqi{te. 

�

Elektrane na
vetar u 

Danskoj i 
Irskoj:  

neslu}eni 
potencijali 

Ku}a sa 
sun~anim 
kolektorima 
u Nevadi
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Na me|unarodnom skupu, u orga-
nizaciji OEBS-a, odr`anom u
Beogradu, o realizaciji pro-
grama energetske bezbednosti

i energetske efikasnosti kroz upotre-
bu obnovqivih izvora energije po stan-
dardima EU (na kojem su prisutvovali
predstavnici banaka i dr`avnih in-
stitucija) konstatovano je da je poli-
ti~ka stabilnost dr`ave uslovqena
odr`ivo{}u wenog ekonomskog razvo-
ja, koji je u tesnoj vezi sa  kori{}ewem
energetskih resursa. Proisti~e, zna~i,
da je jedan od potrebnih preduslova sta-
bilnosti zemqe i  mogu}nost trajnog i
stabilnog raspolagawa energijom. 

Jedan od kqu~nih problema sa kojim
su se Srbija i Crna Gora suo~ile posle
oktobaskih de{avawa 2000. godini, bio
je kriti~an nedostatak energije. Ener-
getska situacija u zemqi, tradicional-
no zavisnoj od uvoza nafte i zemnog ga-
sa, bila je dodatno pogor{ana ratom,
me|unarodnom izolacijom i lo{im
upravqawem. Energetski sektor je bio
prvi koji su me|unarodne organizacije
u Srbiji pomogle, sa namerom da se po-
kriju goru}e potrebe za energijom i po-
mogne obnavqawe ekonomskih aktivno-
sti.

Uprkos zna~ajnom napretku u u prote-
klih pet godina, SCG je i daqe ener-
getski veoma zavisna od uvoza. O poten-
cijalima obnovqivih izvora energije
do sada nije sa~iwena ni jedna prava
studija,  {to je onemogu}ilo bilo kakav
ozbiqniji pristup razvoju ovog dela
energetskog sektora. Iz tog razloga u
kwizi Misije Organizacije evropske
bezbednosti i stabilnosti u SCG uka-
zuje se na ove potencijale, sa akcentom
na promociju upravqawa obnovqivim
izvorima energije, kao su{tinskim re-
sursom odr`ivog razvoja. 

Bankarski sektor je kqu~an u prosecu
podr{ke i promocije energetske bez-
bednosti. Banke bi morale da obezbede
finansijsku podr{ku projektima iz
oblasti energetske efikasnosti  i ko-
ri{}ewa obnovqivih izvora, kao i da
pomognu da se identifikuju i razviju
mogu}nosti za u{tedu energije. Vreme
povra}aja investicije u obnovqive iz-
vore je  sedam do deset godina, dok je vek
trajawa postrojewa najmawe 25 godina.
Za projekte energetske efikasnosti,
povra}aj investicije je mogu} i znatno
ranije, u zavisnosti od koli~ine u{te-
de. Da bi se obezbedili uslovi za real-
no finansirawe energetske bezbedno-
sti, nastoji se da se pa`qivo upravqa
velikim energetskim infrastruktur-
nim investicijama, po{to one presud-
no  uti~u na finansijsku stabilnost.
Uloga dr`ave je, naime,  da smawi teret
rizika investitora u energetski sek-
tor kao strate{ku granu razvoja.

U Nacionalnom programu energetske
efikasnosti Ministarstva nauke i
tehnologije Srbije konstatuje se da,
ukoliko se nastavi sada{wi tempo ra-
sta potro{we energije, wen rast u na-
rednih 30 godina bi}e vi{e nego dra-
mati~an. Osnovni ciq strategije eko-
tehnologija u energetici je da se potpo-
mogne primena novih tehnologija pro-
izvodwe i potro{we energije koje
ograni~avaju zaga|ewe i o{te}ewe oko-
line, kao {to su: energetski efikasne
tehnologije, kori{}ewe alterantiv-
nih i obnovqivih izvora energije i po-

|aje za kori{}ewe solarne energije.
Iako je elektri~na energija dobije-

na iz ugqa jo{ najjeftinija (pet cen-
ti), vetar je postao pravi magnet u tra-
gawima za novim energetskim izvori-
ma. Tokom istorije, ~ovek se ~esto osla-
wao na snagu vetra, a prvi mlin na ve-
tar napravio je 1281. u Irskoj. Evropa
ve} proizvodi 35.000 megavata koriste-
}i snagu vetra. Slikovitije re~eno,
evropske vetro turbine imaju snagu 35
termoelektrana sredwe snage. 

Vode}a zemqa po razvoju i ulagawima
u elektrane na vetar je, bez sumwe, Dan-
ska, ali joj ozbiqno konkuri{e Irska.
Danska obezbe|uje petinu svojih potre-
ba preko vetroenergana (4.500 megava-
ta), posejanih du` wenih zapadnih oba-
la na Balti~kom moru. Sve je to rezul-
tat programa “Bonus Energy”, razvijanog
decenijama. Ciq je da Danska do
2030.godine  polovinu potreba za stru-
jom zadovoqi preko vetroenergana. Sve
je po~elo 1991, kada je napravqena prva
farma Vindebi, sa ogromnim vetrewa-
~ama, u kojima su ugra|ene specijalne
turbine.  Izgra|ena je u mestu Nisted -
Havind na Balti~kom moru, ju`no od
danskog ostrva Loland. Snaga je 150 me-
gavata, {to je dovoqno za 110.000 doma-
}instava. Tada je podignuto 11 turbina,
svaka instalisane snage 450 kilovata.
Tokom godina farma je pro{irivana
tako da sada  ima 72 turbine.

Po re~ima Palea Norgarda, direkto-
ra programa “Bonus Energy”, u blizini je
otvorena sopstvena fabrika za proiz-
vodwu krila vetrewa~a od fiberglasa.
Ona su duga i do 40 metara i transportu-
ju se direktno na monta`u u Baltik. Tre-
nutno radi se na novom sistemu za{tite,
{to je danski patent. Ina~e, posebna pa-
`wa se posve}uje  problemu velikih tem-
peraturnih oscilacija. Na tom poslu su
anga`ovane danska firma “Energy E 2” i
{vedska kompanija “Zidkraft”, sa isku-
stvom od dvadeset godina i sa 4.300 in-
staliranih turbina {irom sveta- od
Finske do Argentine. Zaposleno je pre-
ko 500 qudi. Danci u mestu Midel Grun-
denu, nedaleko od Kopenhagena, imaju,
tako|e,  najve}u vetro farmu na svetu. 

Irci, koji uvoze ~ak 90 odsto struje,
pametno su iskoristili povoqan geo-
grafski polo`aj i uticaj sna`nih ve-
trova. Krajem 2002. imali su instalisa-
nih 3.200 megavata u vetroelektranama.
U Belkoriku, uz pomo} kredita EU, sa-
gra|ena je velika farma sa 29 turbina,
snage 188 megavata, plus jo{ 80 megava-
ta koji }e biti gotovi naredne godine.
Ve}ina turbina na vetar u Irskoj ima
tri kraka i kako vetrewa~e mogu da raz-
viju brzinu i preko 100 kilometara na
~as, to je fantasti~an potencijal za
unapre|ewe vetro elektrana. �

B. Seni~i}

RAZVOJ OBNOVQIVIH IZVORA U SRBIJI

Imperativ,
energetska 
stabilnost
� Novi investicioni izazovi: OIE i
energetska efikasnost u funkciji ener-
getske bezbednosti u organizaciji OEBS-a
� Banke bi morale da obezbede podr{ku
projektima energetske efikasnosti i ko-
ri{}ewa obnovqivih izvora

Neiskori{}eni 
vodotokovi - 

najbogatiji resurs 
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ve}awe kori{}ewa energetskih izvora
bez  ili sa malim emisijama {tetnih
materija. 

U Srbiji,  kako se predvi|a u nacio-
nalnom programu, nastavi}e se rast
energetskih potreba. Uprkos unapre|e-
wu energetske efikasnosti, sa ~ime se
kasni, postoje}e rezerve sve mawe bi}e
u stawu da odgovore potrebama. Najve}i
deo te~nih goriva i prirodnog gasa -
preko 70 odsto- se uvozi. Iskori{}ava-
we  doma}eg ugqa relativno niske to-
plotne mo}i ne mo`e da zadovoqi ra-
stu}e potrebe, a neophodna su znatna
sredstva za rekonstrukciju elektro-
filtera u ciqu smawewa emisije gaso-
va, kao i zbog me|unarodnih obaveza
proisteklih iz energetske poveqe i
Kjoto protokola. 

- U isto vreme u Srbiji postoje rural-
ne oblasti u kojima je veoma izra`ena
potreba poboq{awa `ivotnih uslova,
uz  neophodno boqe osnovno snabdevawe
energijom, a naro~ito sa novim objek-
stima i ve}im radom industrije koja bi
pomogla zapo{qavawe i spre~ila pre-
komernu migraciju ka urbanim sredina-
ma. Na primer, brojna sela u planinskim
regionima Stare planine, Pe{tera, Ju-
`nog Kopaonika, Prokletija su ili

predaleko od postoje}e elektrodistri-
butivne mre`e ili su ~esto bez dovoda
elektri~ne energije. Od vitalnog zna~a-
ja je, stoga, da se razviju pouzdani  auto-
nomni energetski sistemi  sa sun~evom
energijom, kao osnovnim vidom kori-
{}ewa tih potencijala, smatraju autori
Nacionalnog programa Aleksandar
Sedmak, Simenon Oka, Marija Todoro-
vi} i Maja \urovi}-Petrovi}. Isto ta-
ko, smatraju oni, ima i regiona koji po-
trebe za energijom u komunalnoj energe-
tici i u industriji skoro potpuno pod-
miruju sa  uvoznim te~nim gorivima,
uprkos neiskori{}enim lokalnim izvo-
rima energije -  biomase, geotermalne
energije, malih re~nih tokova. 

- Konkurentnost privrede Srbije je
na takvom nivou da ne omogu}ava osmi-
{qeno me|unarodno pozicionirawe.
Re~ je ~etiri problema: relativno vi-
sokoj zadu`enosti, nezavr{enoj priva-
tizaciji, makroekonomskoj nestabilno-
sti i trgovinskom deficitu. Da bi se
otklonilo propu{teno, neophodno je u
ove procese i}i mnogo br`e od sused-
nih  zemaqa i od privreda u tranziciji.
Pomo} u tome, svakako, da je u primeni
nekonvencionalnih re{ewa, za koje je
dobar primer  kori{}ewe obnovqivih
izvora energije koji obezbe|uje po{to-
vawe me|unarodnih ugovora, ozbiqan
skok u proizvodwi energije  za energet-
sku samodovoqnost, razvoj preduzetni-
{tva, zamah  investitora, zapo{qava-
we, razvoj regionalnog, energetskog i
finansijskog tr`i{ta - obja{wava
prof. Dragan \uri~in. �

Vawa Petrovi}

POTENCIJALI OBNOVQIVIH IZVORA U SCG

Zaokret ka “zelenoj energiji”
Gotovo dve godine tim doma}ih

nau~nika i istra`iva~a je radio
na dokazivawu zna~aja sun~eve
energije, energije vetra, vode, ze-
mqe, termalne energije, bioener-
gije dobijene iz biomase i biogasa
i alternativne energije i wiho-
vom kori{}ewu. Kod nas se nedav-
no pojavila kwiga o potencijali-
ma obnovqivih izvora u Srbiji i
Crnoj Gori, pod nazivom “Liber per-
petuum”, koju je izdao Sektor za
ekonomska pitawa i politiku `i-
votne sredine OEBS-a. U kwizi
se ukazuje da se svet sve vi{e
okre}e ka prirodnim izvorima u
proizvodwi najfinijeg i najeko-
lo{kijeg proizvoda - “zelene
energije”, koja se polako pewe ka
vrhu piramide u ekonomiji najra-
zvijenijih zemaqa. 

[ef misije OEBS-a u Srbiji i
Crnoj Gori ambasador Mauricio

Masari, ka`e, u predgovoru ovog
izdawa, da se u strategiji za{ti-
te `ivotne sredine velika pa-
`wa posve~uje energetskoj bez-
bednosti: “Ona se posti`e po{to-
vawem izvesnih ekonomskih i
ekolo{kih principa, kao {to su
kori{}ewe obnovqivih izvora,
raznovrsnih sredstava proizvod-
we i efikasne kontrole otpada.”

- Izdavawem ove kwige `ele-
li smo da uka`emo na potencija-
le Srbije i Crne Gore u obnovqi-
vim izvorima energije. Smatrali
smo da su oni zna~ajni i kao
kqu~ni ~inilac ekonomskog raz-
voja dr`ave. U tom kontekstu,
OEBS je imao ideju da ih  promo-
vi{e i  kao va`an elemenat ko-
jim se mo`e pozitivno uticati
na re{ewa ukupnog energetskog i
ekonomskog bilansa zemqe - ka-
`e Du{an Vasiqevi}, direktor

Sektora ze ekonomska pitawa i
politiku `ivotne sredine Misi-
je OEBS-a u SCG.

Obnovqivi izvori energije su
identifikovani kao interesant-
na oblast, jer se na izvestan na-
~in nalaze na sredini izme|u
politike za{tite `ivotne sre-
dine i ekonomije. S obzirom na
to da je energija supstanca eko-
nomskog razvoja, onda su obno-
vqivi izvori energije pravi iz-
bor  za wegovo povezivawe sa
odr`ivim razvojem, jer, mogu da
ponude kvalitetna re{ewa.
Prednost je i to {to su proizvo-
|a~i obnovqivih izvora energi-
je po svom gabaritu relativno
mali i mogu se tretirati kao ma-
la i sredwa preduze}a, {to je
usko vezano za strategiju razvoja
Srbije i Crne Gore. Dakle, uspo-
stavqaju se  preduze}a i otvara-

ju nova radna mesta. Istovreme-
no na “mekan” na~in uvodi se pri-
vatna investicija u energetski
sektor, koji je pred restrukturi-
sawem.

S druge strane, uvo|ewem pri-
vatnog kapitala u obnovqive iz-
vore energije otvara se i  proces
konkurentnosti na tr`i{tu. Ob-
novqivi izvori predstavqaju, ta-
ko|e, i neodvojivi deo regional-
nog tr`i{ta, koje je u procesu
formirawa. Kako isti~e Vasiqe-
vi} - nastoji se da se regionalno
tr`i{te energijom u Srbiji form-
ira po uzoru na Evropu, sa jasnim
segmentom “zelene energije”. To je
va`no, jer time se omogu}ava kup-
cu da bira  koju energiju `eli da
kupi - iz ugqa ili iz male hidro-
elektrane ili vetra. �

V. Petrovi}

Energetska efikasnost Srbije
Energetska efikasnost je kqu~no pitawe u balkanskim zemqama koje su energetski in-

tenzivnije nego razvijene zemqe Evrope. U Srbiji se tro{i do 13 puta vi{e energije po je-
dinici bruto nacionalnog dohotka nego u najrazvijenijim dr`avama. Visoka energetska
intenzivnost mo`e ugroziti javne i privatne finansije, usloviti socijalne tenzije,
oslabiti konkurentnost privatnog sektora i pove}ati tro{kove za{tite `ivotne sredi-
ne kroz pove}anu emisiju gasova staklene ba{te. Zato je va`no da dr`ava preduzme sve
neophodne korake da se olak{a finansirawe u pove}awe energetske efikasnosti.
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KULTURA

Beograd je imao i
starijih dvorova
od ovog na uglu
ulica kraqa Mi-

lana i Dragoslava Jovano-
vi}a, kao {to ima i novi-
jih od Novog grobqa koje je
danas najstarije, ali s na-
zivima u gradu koji je toli-
ko puta ru{en, osvajan i
prekrajan ~ovek nikada ne
mo`e biti na~isto. Iz
istog razloga ni dana{wi
izgled dvora nije isti kao
u vreme kada je izgra|en:
jer, pretrpeo je te{ka
o{te}ewa u Prvom svet-
skom ratu i tokom {estoa-
prilskog bombardovawa.
Zgrada je svedok istorije
koja prema Beogradu nika-
da nije bila milostiva.

Ali, gre{e svi {to ve-
ruju da je u wemu bilo po-
pri{te onog majskog zlo-
~ina iz 1903, prevrata u
kojem su surovo ubijeni
kraq Aleksandar, kraqi-
ca Draga i stotinak ~a-
snih oficira i vojnika
koji su ostali verni datoj
zakletvi. Majski prevrat
se, zapravo, zbio u takozva-

nom Kne`evskom konaku, u
ku}i Stojana Simi}a,
uglednog Beogra|anina,
sagra|enoj 1840. daleko iz-
van gradskog atara, na me-
stu gde se danas nalazi
park {to spaja Stari i
Novi dvor (zgrada Pred-
sedni{tva Srbije, ina~e
gra|ena za Legat kneza Pa-
vla). Ta ku}a je sru{ena
jo{ 1904, da ne podse}a i
opomiwe.

Do zabune vaqda dolazi i
zato {to je kraq Milan za-
ista 22. februara 1889. ab-
dicirao u korist sina u
zgradi Starog dvora, ali je
Aleksandar, uprkos tome,
nastavio da `ivi u Simi-
}evoj ku}i.

Te, 1903. godine, Stari
dvor je postao rezidencija
dinastije Kara|or|evi}, a
prve prepravke je do`iveo
tek posle rata. To je predu-
zeto iz dva razloga: kako bi
se sanirala ratna o{te}e-
wa i da bi se zgrada, name-
wena da bude svadbeni po-
klon, upristojila za nove
stanare, kraqa Aleksandra
Kara|or|evi}a i wegovu

budu}u suprugu kraqicu
Mariju.

Veliki Majstor Slu~aja
je odredio da tada{wu ob-
novu ovog zdawa vodi arhi-
tekta Sveta Lazi}, ina~e
deda-stric potpisnika
ovih redova, tako da su
mnogi navedeni podaci,
{to se ka`e - iz prve ruke.
Osim fasade, obnovqeno je
i hrastovo stepeni{te {to
je iz prizemqa vodilo na
sprat, a koje je izgra|eno
po projektu arhitekte Jova-
na Ilki}a, i ure|en po-
drum, koji je do tada imao
pod od naboja i bio kori-
{}en samo za ~uvawe vina i
sme{taj kaca za zimnicu.
Projekti ove prepravke su
pokloweni Zavi~ajnom mu-
zeju u Zemunu i tu im se gu-
bi svaki trag.

Posledice {estoapril-
skog bombardovawa, kao i
nema~kog prisustva u Beo-
gradu, sanirane su sve do
1947. godine, kada su u Sta-
ri dvor po~ele da se useqa-
vaju va`ne ustanove nove
dr`ave: prvo Prezidijum
Narodne skup{tine, onda

Vlada FNRJ, zatim Save-
zno izvr{no ve}e, a od
1961. Skup{tina grada Be-
ograda. Kada je, svojevreme-
no, na Paliluli, na uglu
ulica Starine Novaka i
27. marta, po~ela da ni~e
zgrada namenski projekto-
vana za potrebe Gradske
skup{tine, bilo je obe}a-
wa da }e Stari dvor biti
predat na kori{}ewe Na-
rodnom muzeju, ali je to
docnije ili preina~eno,
ili zaboravqeno, ili pre-
nebregnuto.

Stari dvor, palata srp-
ske dinastije Obrenovi},
sagra|en je izme|u 1882. i
1884. godine, a po projektu
Aleksandra Bugarskog, ar-
hitekte koji se proslavio
zdawem Narodnog pozori-
{ta. Zgrada ima pribli-
`no kvadratnu osnovu od
40 puta 40 metara. Gra|ena
je u maniru arhitekture
akademizma devetnaestog
veka: zastakqeni central-
ni unutra{wi hol sa stu-
bovima i galerijama okru-
`en je ostalim prostorija-
ma, me|u kojima su najva-
`nije velika dvorana za
prijeme i balove i trpeza-
rija. Deo dvora su bile le-
po ure|ena biblioteka i
dvorska kapela prema ba-
{ti, ali je wihova namena
odavno promewena. Kao i
celom dvoru, uostalom.

I fasada je, tako|e, znat-
no izmewena: ona prema
Bulevaru, sa terasom sa ko-
je nas pozdravqaju na{i
{ampioni, odavno nema
nikakve sli~nosti sa prvo-
bitnim re{ewem arhitek-
te Bugarskog. Ali, uprkos
za{titi i konzervaciji,
sve se mewa, pa i Stari
dvor. �

Milo{ Lazi}

NOVI ÆIVOT STAROG DVORA

Dostojanstveni 
svedok istorije
� Bilo je obe}awa da }e to staro zdawe biti predato na kori{}ewe Narodnom mu-
zeju, ali je to ili preina~eno, ili zaboravqeno, ili prenebregnuto
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Stari dvor,
palata srpske
dinastije
Obrenovi},
sagra|en je 
izme|u 1882. i
1884. godine, 
a po projektu
Aleksandra
Bugarskog, 
arhitekte koji
se proslavio
zdawem 
Narodnog 
pozori{ta
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Trgovi nam prikazuju
kulturu i istoriju
jednog grada, naro-
da, zemqe. Na wima

se nalaze najlep{e zgrade,
pozori{ta, muzeji, biblio-
teke. Krase ih velelepne
fontane, restorani, monu-
mentalni spomenici. Ime-
na dobijaju po najzna~ajni-
jim li~nostima, kraqevima,
pesnicima, herojima ili po
istorijskim doga|ajima.
Najpoznatiji beogradski
trg -Trg Republike oslikava
kulturu i istoriju na{eg na-
roda. Okru`uju ga Narodno
pozori{te, Narodni muzej i
druge znamenitosti. Najpo-
pularniji deo ovog Trga je
spomenik knezu Mihailu
Obrenovi}u III. Pri~u koja
odvaja ovaj spomenik od mno-
gih drugih, mo`da i glamu-
roznijih spomenika, kroz
istoriju su nam ispri~ali
jedan knez, jedan vajar i je-
dan kow.

Odmah posle po-
gibije kneza Miha-
ila Obrenovi}a III,
29. maja 1868. godi-
ne, raspisan je prvi
konkurs za izradu
kne`evog spomeni-
ka. U pronala`ewe
najboqeg vajara
ukqu~io se i prvi
srpski litograf
Anastas Jovanovi}.
Wegovim posredstvom, u no-
vembru 1873. godine, iz Fi-
rence u Beograd dolazi ita-
lijanski vajar Enriko Paci. 

Ovaj poznati vajar ro|en
je u Firenci 1819. godine.
Enriko Paci bio je u~enik
~uvenih vajara Sartija i
\ovanija Diprea. Predstav-
nik je italijanskog veri-
zma. Ciq ovog umetni~kog
pravca je da prika`e `ivot
onakav kakav je, sa svim we-
govim lepim i ru`nim stra-
nama. Paci se proslavio
spomenikom italijanskom
piscu Danteu. Spomenik

Danteu podignut je 1865.go-
dine, ispred firentinske
crkve Santa Kro~e.

Projekat za spomenik kne-
zu Mihailu, koji je izradio
Enriko Paci, bio je novost
u Srbiji tog doba. Paci je
inspiraciju na{ao u Fi-
renci posmatraju}i dva ko-
wani~ka spomenika Ferdi-
nandu Medi~iju. Stav kowa
i polo`aj kne`eve figure
Paci je preneo upravo sa ova
dva spomenika. 

Tokom 1873. godine vajar
je prvo izradio model kne-
`eve biste. Bista je ura|ena
u kamenu a potom izlivena u
livnici u Firenci. Kopija
ove kne`eve biste danas se

nalazi u Narodnom muzeju u
Kragujevcu. Rad na maketi
celog spomenika Paci je za-
po~eo 1874. godine i tada je
boravio u Beogradu skoro
godinu dana. Za vreme svog
boravka u Srbiji vajar se
najvi{e dru`io sa Anasta-
som Jovanovi}em. Uva`ava-
ju}i Jovanovi}evu porodicu,
vajar je iste godine uradio i
mermerno poprsje Anastaso-
ve k}erke Katarine Jovano-
vi}. ^uva se u Muzeju grada
Beograda. Bila je to jedna od
prvih skulptura deteta u srp-
skoj umetnosti.  

Tokom svog boravka u Beo-
gradu, Enriko Paci uobli-
~ava izgled kne`eve kowa-
ni~ke figure, kao i izgled
reqefa za bronzani pijeda-
stal. Po zavr{etku priprem-
nih radova Paci je napustio
Beograd i vratio se u Fi-
rencu, gde je nastavio rad na
modelu. Zbog izbijawa rata
posao je prekinut sve do1878.
godine, kada Kne`evina Sr-
bija sti~e dr`avnu nezavi-
snost. Spomenik je kona~no
odliven u Minhenu 1879, go-
dine u radionici Ferdi-
nanda fon Milera. Nacrat
za kameni postament spome-
nika i bronzane ukrase na
wemu dao je sin Anastasa Jo-

vanovi}a, poznati
arhitekta Konstan-
tin Jovanovi}.  

Knez Mihailo
Obrenovi} III, bio
je slavqen u narodu
kao oslobodilac
Srbije od Turaka.
On je bio veoma
uspe{an diplomata
i od Turaka je vra-
tio srpske gradove
Beograd, Smedere-

vo, Kladovo, Soko, U`ice i
[abac, imena ovih gradova
se nalaze na postamentu kne-
`evog spomenika. Znaju}i
ovu istorijsku ~iwenicu,
Paci je prikazao kneza ne
kao pobednika na bojnom po-
qu, ve} kao pobednika na po-
qu diplomatije. Pijedestal
na kome se figura nalazi,
vajar je ukrasio reqefnim
alegorijama iz srpske isto-
rije, Knez Milo{ u Takovu,
Narodna deputacija pred
knezom, Srpski Guslar, Sr-
bi pola`u zakletvu na grobu
kneza Mihaila. Figura je

postavqena na tada{wem
Pozori{nom trgu, a dana-
{wem Trgu Republike.

Spomenik je kona~no ot-
kriven 19. decembra 1882.
godine na Svetog Nikolu
slavu dinastije Obrenovi}a.
Otkrivawu spomenika pri-
sustvovao je i Enriko Paci.
Tim povodom vajar je od Kra-
qa primio orden Viteza ta-
kovskog reda drugog stepena.
Posle Pacijevog odlaska u
Firencu, u Beogradu se dugo
prepri~avalo da je neko od
prisutnih na otkrivawu
spomenika zamerio vajaru to
{to je knez prikazan bez
{apke. U to doba svaki voj-
skovo|a na kowu bio je oba-
vezan da nosi {apku. Tada se
pro{irila pri~a da je  zbog
te gre{ke vajar izvr{io sa-
moubistvo. To nije bila
istina jer istorijski poda-
ci govore da je Enriko Paci
umro prirodnom smr}u 1899.
godine u Firenci. 

Spomenik knezu Mihailu
Obrenovi}u III je i danas je-
dan od najpopularnijih jav-
nih spomenika u Beogradu.
Neobi~no je to {to se kne-
`ev spomenik u beograd-
skom `argonu naziva “Kod
kowa”. Da li je za ve}u popu-
larnost kowa kriva {apka,
zaborav ili jednostavno po-
treba qudi da skra}uju sve
pa i nazive spomenika, ne
zna se ta~no.  Va`no je to, da
je kne`eva pri~a spasila
Srbiju od Turaka, da je vaja-
reva pri~a spasila od zabo-
rava kneza i wegov istorij-
ski zna~aj. A kow? Kow u se-
bi ~uva i kneza i vajara, da
bi ih se svi oni koji se sa-
staju “Kod kowa”,  ipak po-
nekad setili.   �

Enriko 
Paci

ZNAMENITE LI^NOSTI

Spomenik knezu
Mihailu 

Obrenovi}u III
je jedan od 

najpopularnijih
spomenika
u Beogradu

Posle Pacijevog odlaska u 
Firencu, u Beogradu se dugo 
prepri~avalo da je neko od 

prisutnih na otkrivawu spomenika
zamerio vajaru to {to je knez 

prikazan bez {apke
*

*
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BIOSKOPI

“O@ENIH SE VE[TICOM”
Oduvek su filmovi sa ve{ticama i ~a-

robwacima u glavnim ulogama bili gle-
dani.Po{to ve} u svetu puni bioskopske
kase ,distributeri filma “O`enih se ve-
{ticom” o~ekuju da }e ovo ostvarewe re-
diteqke Nore Efron to u~initi i kod
nas.Vrsna gluma~ka ekipa predvo|ena je
dobitnicom Oskara Nikol Kidman i
glumcem Vilom Farelom.Ovaj film je
bioskopska ekranizacija jedne od najpo-
pularnijih televizijskih serija 60-tih
godina “Bewitched”. Vil Ferel igra
glumca koji dobija ulogu Darena u novoj
verziji klasi~ne televizijske serije, dok
Nikol igra glumicu koju anga`uju da glu-
mi ve{ticu Samantu u istoj seriji... ne
znaju}i pritom da je ona i zaista ve{ti-
ca! Nikol ovo nije prvi put da se oku{a u
vraxbinama na velikom platnu. Se}amo je
se kao jedne od sestara ve{tica (druga je
bila Sandra Bulok) u filmu “Qubavne
~arolije”. Producenti Daglas Wick i Lucy
Fisher dugo su se bavili idejom da legen-
darnu komi~nu seriju adaptiraju za veli-
ki  ekran. Nikol Kidman je ~ula za pro-
jekt i izrazila interesovawe za glavnu
ulogu. “Uvek su mi govorili da veoma li-
~im na Elizabet Montgomeri, koja je tu-
ma~ila glavnu ulogu u originalnoj TV se-
riji.  

To je bio prvi razlog zbog kog sam se za-
interesovala za mogu}nost filmske ver-
zije,” ka`e talentovana Australijanka.
Ono {to ju je ubedilo da se posveti pro-
jektu bio je koncept re`iserke Nore
Efron. “Kao devoj~ica nisam propu{ta-
la nijednu epizodu te serije. A kada je
Nora rekla da }e ona napisati scenario
i re`irati, pomislila sam, to je ne{to
{to zaista moram da radim.”, rekla je Ni-
kol. Ova komedija }e vas za~arati  i to
ve} od 13.oktobra u bioskopima {irom
Srbije.

“POGLED SA AJFELOVOG TORWA”
Film mladog crnogorskog rediteqa

Nikole Vuk~evi} a svoju premijeru imao
je na filmskom festivalu u Herceg-No-
vom.

Marijana je lepa i bogata 25-godi{wa
devojka. Kada je imala 16 godina kratka
qubavna afera sa {efom wenog oca pre-

tvorila se u traumu. Wen otac, gineko-
log, nije uradio ni{ta da za{titi svoju
k}er, a za to }utawe i “diskreciju”, od
svog {efa, dobio je priliku za brzo na-
predovawe. Dobio je, tako|e, i Marijani-
nu mr`wu za sva vremena. Deset godina
kasnije Marijana je izrasla u lepu i veo-
ma privla~nu studentkiwu medicine.
Ipak, ona nije zaboravila o~ev kukavi~-
luk i izdaju i sveti mu se na svoj na~in.

Wen `ivot se mewa u trenutku kada
upozna Vawu, skulptora iz predgra|a.

Qubav koja }e se roditi me|u wima
otvori}e mnoga pitawa. Prava qubavna
pri~a koju }e nam na velikom platnu do-
~arati mlada podgori~ka glumica Mari-
ja Vickovi}(za ulogu Marijane u Herceg-
Novom dobila je nagradu za najboqu `en-
sku ulogu) i wen  kolega popularni mla-
di glumac Branislav Trifunovi}. Pored
wih dvoje u filmu igraju i Svetozar
Cvetkovi}, Sergej Trifunovi}, Irfan
Mensur, Petar Bo`ovi} i drugi. “Pogled
sa Ajfelovog torwa” ra|en je po motivi-
ma romana “Zagrep~anka” Branislava
Glumca (roman je do danas do`iveo 12 iz-
dawa, prevode na nekoliko evropskih je-
zika i dramatizaciju). Radwa u filmu
preba~ena je iz Zagreba sedamdesetih go-
dina XX veka - u Podgoricu danas, u
formi melodrame sa elementima komi~-
nog, kao pri~a o mladim qudima koji tra-
`e smisao svog odrastawa i `ivqewa u
Crnoj Gori danas , bez ikakve pri~e o ra-
tu i balkanskim mukama u posledwih de-
setak godina. 

POZORI[TE

“HAMLET”
Jugoslovesnko dramsko pozori{te u

novu sezonu ulazi sa velikom predsta-
vom.Re~ je o “Hamletu” koji je svoju pre-
mijeru imao na ovogodi{wem festivalu
“Budva-grad teatar”. Tada je Dragan Mi-
}anovi} za ulogu Hamleta dobio nagra-
du za dramsko stvarala{tvo “Grad tea-
tar”.

Ovo [ekspirovo delo re`irao je Du-
{an Jovanovi}, a pored Mi}anovi}a u
glavnim ulogama je prva postavka doma-
}eg glumi{ta.Branislav Le~i} tuma~i
lik Klaudija, Bogdan Dikli} je Poloni-
je, Voja Brajovi} igra Hamletovog oca,
Horacio je Goran [u{qik,a Gertruda
Aleksandra Jankovi}, dok ulogu Ofelije
tuma~i mlada bosanska glumica Mona
Muratovi}. Kriti~ari ka`u da je ova
predstava pomerila standarde u dosada-
{woj pozori{noj umetnosti, {to zbog
savremenog i{~itavawe ovog komada od
strane rediteqa Du{ana Jovanovi}a,
Mi}anovi}eve bravure u interpretaciji
lika danskog kraqevi}a, tako i zbog mae-
stralno odigranih uloga ostalih ~lano-
va ansambla. Beogradska premijera “Ha-

mleta” zakazana je za 5.oktobar na Veli-
koj sceni Jugoslovenskog dramskog pozo-
ri{ta.

FESTIVALI

37. BEMUS
Beogradske muzi~ke sve~anosti, najsta-

riji i najzna~ajniji festival umetni~ke
muzike u zemqi, odr`ava se uvek u prvoj
polovini oktobra. Ove godine traja}e od
3. do 19.oktobra.

Pod pokroviteqstvom osniva~a,
Skup{tine grada Beograda, u toku pro-
teklih 36 godina, na beogradskom kon-
certnom podijumu predstavili su se ne-
ki od najzna~ajnijih muzi~kih umetnika
sveta: filharmonijski orkestri iz Be-
~a, Los An|elesa, Berlina, Petrograda
i Minhena, Academy of St Martin in-
the-fields, Cremerata Baltica i Gi-
don Kremer, Il Giardino Armonico,
Kronos kvartet, Herbert fon Karajan i
Zubin Mehta, Mstislav Rostropovi~ i
Mi{a Majski, Svjatoslav Rihter i
Marta Argeri~, Jehudi Mewuhin i
Maksim Vengerov.

Pored velikana svetske muzi~ke scene,
na Bemusu su nastupali i najzna~ajniji
ovda{wi umetnici (solisti i ansam-
bli), a na{e muzi~ko stvarala{tvo dobi-
lo je svoje ravnopravno mesto u bogatoj
ba{tini svetske muzike. 

Paralelno sa predstavqawem renomi-
ranih muzi~kih umetnika, Bemus svake
godine otvara svoje scene za mlade muzi-
~are koji su spremni da zapo~nu profe-
sionalnu me|unarodnu karijeru. Tako|e,
velika pa`wa se poklawa ekskluzivnim
scenskim produkcijama (operama i ba-
letima), ~esto i sa predznakom alterna-
tivnih umetni~kih stremqewa, koja su
posebno bliska mla|oj generaciji stva-
ralaca. ^ine}i ovaj iskorak ka drugim
umetnostima, Bemus uspe{no komunici-
ra sa {irokom publikom najrazli~iti-
jih profila.

37. BEMUS bi}e sve~ano otvoren 3.ok-
tobra u Kolar~evoj zadu`bini u 20.00
koncertom Budimpe{tanskog festival-
skog orkestra. Na ovogodi{woj manife-
staciji bi}e premijerno izvedena opera
“Orfej i Euridika” i to 3 puta, 4. 5. i 6.
oktobra. Kao solisti nastupi}e mladi
nema~ki kontratenor Stiv Vehter , so-
pran Aneta Ili}, kao i poznata glumica
Ana Sofrenovi}, koja se nakon uspe{nog
bavqewa mjuziklom, xez i filmskom mu-
zikom, prvi put oku{ava u jednom klasi~-
nom operskom delu. Pod upravom diri-
genta Premila Petrovi}a, nastupi}e jo{
i Orkestar Fakulteta muzi~ke umetnosti
u Beogradu i kamerni hor specijalno oku-
pqen za ovu priliku. O~ekuje 6 . oktobra
na koncert Beogradske filharmonije sa
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kojom }e kao solista nastupiti violini-
sta Stefan Milenkovi}. Ansambl za sa-
vremenu grafi~ku igru iz Pariza gostuje
na Bemusu 8.oktobra u Centru “Sava” gde
}e izvesti “Balet @or`a Momboja”. U
Beograd, na Bemus, prvi put dolaze veli-
ki pijanisti Stiven Kova~evi} i Oli
Mustonen, violon~elista Stiven Iser-
lis, dirigent Jon Marin, peva~i Robin
Folman i Xon Ulenhop, violinista  Uto
Ugi,koji }e nastupiti u Kolar~evoj zadu-
`bini 11.oktobra. U okviru ve} tradici-
onalne “naruxbine Bemusa” publika }e
mo}i premijerno da ~uje i novo delo Vla-
stimira Trajkovi}a “Pet pesama Stefa-
na Malarmea”. Bemus }e Beogra|anima
ponuditi jo{ dve svetske premijere: kom-
poziciju Zorana Eri}a i deset valcera
20. i 21. veka u izvo|ewu pijanistkiwe
Nade Kolunxije. Na Kolarcu 14.oktobra
}e sa svojim kvintetom nastupiti i po-
znati xez muzi~ar Du{ko Gojkovi}. Na
koncertnom podijumu Skup{tine grada
nastupi}e mladi i talentovani, ali jo{
nedovoqno afirmisani umetnici. 37.Be-
mus bi}e zatvoren koncertom ansamla
“Camerata Serbica” 19.oktobra u Kolar~e-
voj zadu`bini.

KONCERTI

FIL KOLINS U BEOGRADU

Legendarni bubwar i peva~  grupe “Ge-
nesis” odr`a}e konecrt u Beogradskoj
areni 28. oktobra, u okviru svoje promo-
tivne turneje povodom izdavawa novog
albuma.Na ovom koncertu Fil Kolins }e
izvoditi sve svoje najpoznatije hitove,
kao {to su: In The Air Tonight, You Can’t
Hurry Love, Two Hearts, Easy Lover.... Fil
Kolins je bio ~lan popularne britanske
grupe u vreme wihove najve}e slave, sve
do 1996. godine . U martu te godine je re-
kao ~lanovima benda: ”@elim vam sve
najboqe. Ja }u od sada raditi samo muzi-
ku za filmove,neke jazz projekte i bavi}u
se svojom solisti~kom  karijerom.” I ta-
ko je i bilo. Fil Kolins  ka`e da mu je
muzika za filmove jedno od najve}ih
u`itaka u karijeri. Dobitnik je i pre-
sti`ne nagrade Oskar za  najboqu origi-
nalnu pesmu “You ‘ll Be in My Heart” iz
Diznijevog crtanog filma “Tarzan”. Po-
sledwih godina mnogo se pri~a o wego-
vom problemu sa sluhom, ta~nije sa levim
uvetom. Posle virusne infekcije, i po-

vremenih napada gluvo}e, Kolins je izgu-
bio 60 posto sluha na levom uvetu i sada
mora, vi{e nego ikad, da “veruje” produ-
centima. “Shvatio sam da vi{e nisam
sam sebi najboqi producent. Ne znam u
~emu je problem, ali to je tako. Sluh mi
se, najverovatnije, ne}e vratiti. Zato sam
primoran da koristim drugi par u{iju”,
rekao je Kolins kada je radio muziku za
film “Brother Bear”. Britanski roker
Fil Kolins ima ~etvoro dece iz tri bra-

ka. Sada `ivi sa suprugom Orijanom i
wihovim ~etvorogodi{wim sinom Ni-
kolasom u @enevi. Bogatstvo ovog 54-go-
di{weg virtuoza na bubwevima proce-
wuje se na 173 miliona dolara, a od kada
je po~eo da nastupa solo prodao je oko 80
miliona primeraka albuma {irom sveta.
Karte za wegov beogradski koncert su u
prodaji po ceni od 2000 dinara. �

Jelena  Kne`evi}

PRAZNICI, OBI^AJI, VEROVAWA

Prepodobna mati Para-
skeva, me|u vernicima po-
znat kao sveta Petka, spa-
da u praznike koje Srpska
pravoslavna crkva slavi
dva puta godi{we, 8. avgu-
sta po julijanskom kalen-
daru slavi letwi praznik
Prepodobna mu~enica Pa-
raskeva, a ne{to kasnije
27. oktobra jesewi praznik
Prepodobna mati Paraske-
va - sveta Petka. Oba pra-
znika slave svetiteqku
svetu Petku Trnovsku. 

Ova svetiteqka srpskog
porekla u`iva veliko po-
{tovawe u svim pravo-
slavnim crkvama. @ivela
je u prvoj polovini XI veka.
Ro|ena je u gradu Epivatu
u bogatoj aristokratskoj
ku}i. Roditeqi su joj bili
veoma imu}ni i pobo`ni,
tako da su  svoju decu vas-
pitavali u hri{}anskom
duhu.  Posle smrti rodite-
qa, Paraskeva je svo bo-
gatstvo podelila siroma-
{nima. Odlu~ila je da svoj
`ivot provede kao monahi-
wa. Paraskeva je oti{la u
Carigrad,  tamo se u hramu
svete Sofije zamona{ila.
Posle nekog vremena napu-
{ta Carigrad i odlazi u
Jordansku pustiwu. Svoj
`ivot provodi isposni~-
ki, sve do svoje starosti.
Po legendi, u poznim godi-
nama javio joj se an|eo
Bo`ji rekav{i joj da napu-
sti pustiwu i da se vrati
u svoje rodno mesto.  Po
povratku u rodni Epivat,
nastavila je da `ivi ispo-
sni~ki i u molitvi. Posle
kra}eg vremena monahiwa
je preminula. U rodnom me-
stu su je smatrali stran-
kiwom, pa su wene mo{ti
sahranili van grobqa. Ka-
snije je wen grob otkopan i
telo je prona|eno celo, ne-
raspadnuto. Nad wenim te-
lom, po tada{wem verova-
wu, doga|ala su se  ~uda i
mnogi bolesnici su ozdra-
vili. Videv{i ~udotvornu
mo} wenih mo{tiju, narod
je zahtevao da se one pre-

nesu u hram svetih aposto-
la Petra i Pavla. Da je ova
svetica imala veliki
ugled, po{tovawe i zna~aj
u narodu pokazuje podatak
da su wene  mo{ti preno-
{ene iz grada u grad, iz ze-
mqe u zemqu ~ak sedam
puta. Iz hrama svetih apo-
stola Petra i Pavla pre-
neta je u Carigrad. Za vre-
me bugarskog cara Jovana
Asena mo{ti su prenete u
Trnovo. Kada su Turci
osvojili Trnovo, preneta
je u Rumuniju. Po turskom
osvajawu Rumunije, knegi-
wa Milica je izmolila od
sultana dozvolu i mo{ti
svete Petke su 1396. godi-
ne prenete u knegiwin ma-
nastir Qubostiwu. Iz Qu-
bostiwe, Mili~in sin de-
spot Stevan Visoki pre-
neo je telo u Beograd. We-
ne mo{ti su bile sme{te-
ne na Kalemegdanu, u crkvu
koja joj je  posve}ena. 

Kada je sultan Sulejman
osvojio Beograd preneo je
svetu Petku  ponovo u Ca-

rigrad. Posle du`eg vreme-
na, kona~no je sveta Petka
na{la svoj spokoj u Rumuni-
ji u gradu Jasi, gde se i da-
nas nalazi, u crkvi svete
Petke. Kult svete Petke
Paraskeve veoma je razvi-
jen u srpskom narodu. Mno-
ge porodice je slave kao
svoju krsnu slavu. Mnogi
srpski hramovi posve}eni
su wenom imenu. 

Sveta Petka se u svim
krajevima slavi kao `en-
ski praznik, po zna~aju od-
govara bogorodi~inim pra-
znicima, koji su u narodu
shva}eni kao `enski pra-
znici. 

Prestona ikona ovog
praznika, prikazuje Prepo-
dobnu mati Paraskevu sa
krstom u desnoj ruci. Krst
u wenoj ruci simbolizuje
veru, `rtvovawe i istinu,
sve one osobine kojima je
obrazovala pravoslavni
narod.                           �

B. M. J.

SVETA PETKA
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ZDRAVQE

Radnici sa rudar-
skih kopova, zapo-
sleni iz Dispe-
~erskog centra

ili qudi sa rukovode}ih
polo`aja sve ~e{}e svoj
radni vek zavr{avaju sa
mo`danim udarom. [log
ne bira po profesiji i za-
nimawu, ka`e dr Miro-
slav S. Kova~evi}, na~el-
nik neurologije u Klini~-
kom centru Srbije, koji je
od posledica {loga le~io
mnoge iz na{eg preduze}a.

Mo`dani udar je u pora-
stu, ali je to u velikoj me-
ri i posledica stawa u na-
{em dru{tvu: godinama se
`ivi pod stresom, lo{e se
jede, a cigareta i alkoho-
la, kao lo{ih navika, po-
gubnih po zdravqe, mnogi
se te{ko odri~u. To ima
svoju skupu cenu: sve je ve}i
broj qudi koji su tek u{li
u ~etvrtu ili petu deceni-
ju `ivota, a ve} su
do`iveli te{ki
mo`dani udar. Ko-
liko smo stari i
zdravi ne zavisi od
onoga {to pi{e u
kr{tenici, ve} to
zavisi od stawa na-
{ih krvnih sudova i
ki~me. Postoje “sta-
ri mladi}i” i “mladi star-
ci”, ~esto poru~uje ovaj le-
kar. 

Lekare neurologe vi{e
ne iznena|uje {to kod mla-
dih ima sve vi{e mo`da-
nih udara. 

- [log vi{e nije bolest
rezervisana za starce.
Mladi qudi burnije rea-
guju na stres, nisu nau~i-
li da se adaptiraju opa-
snim, stresogenim situa-
cijama. Nekada  sam save-
tovao svoje pacijente da
pre nego {to burno reagu-
ju “spuste loptu”, odbroje
do 10... Sada ka`em, brojte
do 30, jer stresovi su ve}i,
nesigurnost , borba za
o~uvawe posla te`a, i
mladi qudi “pucaju”, obja-

{nava za na{ list dr Ko-
va~evi}. 

Stariji qudi su se ve}
adaptirali na brojne ne-
da}e, ali mladi qudi su
nestrpqivi, nemaju vreme-
na da ~ekaju, zabrinuti za
egzistenciju, za porodicu
i to se odra`ava na mozak,
odnosno krvne sudove i to
vodi u mo`dani udar.

Mlad ~ovek koji je do`i-
veo mo`dani udar veoma
mnogo ko{ta dru{tvo. Ta-
kav pacijent je teret za ce-
lu porodicu. Potrebno je
mnogo nege i brige za po-
novnu radnu rehabilita-
ciju ~oveka, koji je do`i-
veo mo`dani udar u perio-
du kada je, na primer, rad-
no najsposobniji i najak-
tivniji. Za negu nepokret-
nog bolesnika potrebno je
dvoje, troje qudi, cela po-
rodica je anga`ovana. Za-
to je glavni ciq lekara

koji le~e osobu sa mo`da-
nim udarom, po re~ima dr
Kova~evi}a, da se pacijent
{to pre postavi na noge.

Mo`dani udar kod osoba
koje su po godinama, zna~i
“kr{tenici” mladi, tek
u{li u ~etvrtu ili petu de-
ceniju mo`e da bude i fata-
lan, smrtonosan. Mo`e do-
}i do naprasne smrt, kada
dolazi do pucawa aneuri-
zme u mozgu, do prskawa krv-
nog suda i velikog iskrva-
vqewa. ^ovek koji je naiz-
gled pucao od zdravqa, umi-
re za nekoliko minuta, na
zaprepa{}ewe svoje okoli-
ne. U ovim slu~ajevima pre-
sudnu ulogu igra genetika i
ono {to smo nasledili od
roditeqa.

Kako mo`emo da se za-
{titimo od dobijawa mo-
`danog udara? 

Osnovni na~in za{tite,
prema dr Kova~evi}u, je da
prepoznamo znake upozore-
wa i potra`imo pomo} le-
kara. Tipi~ni znaci su
uporna, naj~e{}e potiqa~-
na glavoboqa, povra}awe,
ose}aj utrnulosti u jednoj

strani tela, iznenad-
ne slabosti, nesigur-
nost pri hodu... Neko
}e se po`aliti na du-
ple slike ili trenut-
ni ose}aj da ne mo`e
da govori. Ovi simp-
tomi mogu pro}i u pe-
riodu od jednog sata
ili za 24 ~asa, ali ih u

svakom trenutku treba shva-
titi ozbiqno. Sve to poka-
zuje da se u centralnom ner-
vnom sistemu ne{to doga|a
i da vaqa proveriti svoje
zdravqe. Ove pojave naziva-
mo tranzitornim ishemi~-
nim atacima - TIA. Stari
lekari ovo su zvali {egrt
{logom. 

Najva`nije je redovno
kontrolisati krvni pri-
tisak. Opasno je kada do-
wi, takozvani dijastolni
pritisak prelazi ili se
vrti oko 90 mmHg. To je
upozorewe koji ne sme da
se zanemari. Gorwi priti-
sak mo`e da ide i do 150
mmHG, zavisno od godina,
ali visok dowi nazna~ava
opasnost.

U jesewim danima kada
su ~este nagle promene
vremena, a naro~ito sko-
kovi barometarskog pri-
tiska, osobe koje imaju ve}
probleme sa mo`danom
cirkulacijom, mada i
zdravi, treba da uzimaju
dovoqne koli~ine te~no-
sti. Dnevne potrebe za
obi~nom vodom iznose tri
decilitra po kilogramu
telesne te`ine u toku 24
~asa, a na{ sagovornik
tvrdi da za krvne sudove
nema boqeg leka od obi~-
ne - “~esmova~e”. Kvali-
tetna ishrana je drugi
faktor prevencije {loga.
To podrazumeva da se ne je-
de premasna ili preslana
hrana. Preporu~uje se i
uzimawe vitamina, anti-
oksidanasa, koji se nazi-
vaju “~ista~ima” slobod-
nih radikala. To su, pre
svih C i A vitamin. Va-
`no je jesti dovoqne ko-
li~ine vo}a i povr}a.
Na{ sagovornik ovome do-
daje jo{ jedan savet koji }e
mo`da nekome izgledati
neobi~no, a to je da se sva-
kodnevno popije tri deci-
litra crnog, kvalitetnog
vina. U crnom vinu se na-
lazi materija za koju je do-
kazano da je najboqi anti
aterosklerotik, antiok-
sidant, odnosno ~ista~
slobodnih radikala. �

@. P. O.

DR MIROSLAV S. KOVA^EVI], NEUROLOG IZ URGENTNOG CENTRA

[log umesto penzije
� Sve mla|i qudi ærtve moædanih udara � Skupa cena stresa i neumerenosti u jelu  

Osnovni na~in za{tite, prema 
dr Kova~evi}u, je da prepoznamo
znake upozorewa i potra`imo 

pomo} lekara
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Sve`e vo}e boqe od tableta
VITAMINI I VIRUSI

Lek - disciplina ili ~udo?
IMUNOLOGIJA

Mnogi se ve} na po~etku
oktobra `ale da su uspeli da
“zaka~e” neki virus, obi~no
rezervisan za poznu jesen i
zimu. Lekari tvrde da je re~
o virusnim infekcijama, ne
mnogo ozbiqnim, koje }e br-
zo pro}i uz malo mirovawa i
mnogo vitamina, pre svega,
vitamina C.  Najtra`eniji u
na{im apotekama su {ume}e
tablete od 1000 miligrama.
Apotekari savetuju da se ne
preteruje sa uzimawem vita-
minima: dovoqno je i samo
200 miligrama vitamina C
dnevno. Pove}ane potrebe
imaju qudi koji su skoro
operisani, dijabeti~ari,
pu{a~i... Oni tvrde da vita-
mina C nikada ne mo`e da
bude previ{e , jer sve {to se
ne iskoristi, iz organizma
se izbaci odmah, bez posle-
dica. 

Kada stigne prava zima
na{ ~ovek }e vitamin C ~e-
{}e potra`iti u tur{iji,
kiselom kupusu ili jabukama
iz xaka, nego u apoteci. Ako
je verovati novim istra`i-
vawima - ne}e pogre{it.i
Najnovija preporuka je da se
kada god je mogu}e koristi
vitamin C iz sve`eg vo}a i
povr}a. 

Vitamin C poma`e }eli-
jama kostiju, zuba, desni, mi-
{i}a i krvnih sudova da ra-
stu i ostaju zdrave. U~estvuje

u borbi organizma protiv
infekcije i stresa, poma`e
da se boqe resorbuje gvo`|e.
Znak da nam nedostaje vita-
mina C su ~este pojave mo-
drica, krvavqewe desni,
sporije zarastawe rada, ali
i bolovi u zglobovima. Ne
podnosi svako velike koli-
~ine vitamina C. Osobe sa
osetqivim `elucem treba da
ga koriste u obliku praha
koji se rastopi u vodi, a qu-
di sa gastritisom ne bi tre-
balo da koriste {ume}e ta-
blete. 

Jedna pomoranxa sredwe
veli~ine sadr`i 70, grej-
pfrut - 4o miligrama, sred-
we veliki grozd 35mm, veli-
ki pe~eni krompir, 25 mili-
grama vitamina C.  �

^iwenica da neko uspeva
da pobedi ~ak i tako te{ku
bolesti poput raka, a drugog
bolest odnese zauvek, ve} za
nekoliko meseci, dugo je ve}
zagonetka za  nau~nike. Le-
kari poku{avaju da otkriju
lek kojim bi telo podstakli
da maksimalno probudi od-
brambene snage i krene u
borbu sa rakom do kona~ne
pobede. Do sada su stigli sa-
mo do zakqu~ka da je kqu~
uspeha u pobedi bolesti, vr-
lo individualan. 

Da li su iznenadna poboq-
{awa i spontana ozdravqe-
wa ~udo- Bo`je delo- kako bi
rekli na{i stari, ili je re~

o predvidqivom prirodnom
procesu? Zvani~na medicina
nema obja{wewa. Oni koji se
dr`e “tvrde” medicine tvrde
da je do izle~ewa do{lo jer
su bolesnici bili discipli-
novani i jer su slu{ali me-
dicinske preporuke. 

Alternativci su katego-
ri~ni da bez aktivnog u~e-
stvovawa bolesnika u le~e-
wu, metoda, ma koliko savre-
mena i napredna, ne}e dati
pozitivan ishod. Glavnu
ulogu  u borbi izme|u zdra-
vqa i bolesti ima imuno si-
stem i jaka psiha. �

@.P.O.

Krivci - kau~ i televizor
BOL U KI^MI

Astronauti koji su u svemi-
ru proveli nekoliko meseci
pomogli su ameri~kim leka-
rima da boqe razumeju {ta se
doga|a sa mi{i}ima tela.
Oni su danima bili u beste-
`inskom stawu i na Zemqu su
se vratili sa masovnom sla-
bo{}u mi{i}a i kostiju.

Ono {to je sna{lo astro-
naute zbog kretawa u beste-
`inskom stawu, kada nisu
koristili snagu svojih mi-
{i}a, ~eka na`alost mnoge
“zemqane”, koje je savreme-
ni na~in `ivota prikovao
za kau~, uz televizor, ili za
kompjuter i automobil. Ko-
liko je va`no svakodnevno
kretawe znaju svi koji su na
primer polomili nogu. No-
ga koja je posle preloma iz-
vesno vreme bila neoptere-
}ena, postaje zna~ajno tawa
i slabija od druge noge , jer

telo jednostavno, od onoga
{to nije u upotrebi oduzme
mi{i}nu masu.

Slabqewe i samim tim
smawivawe mi{i}ne mase
uzrok je smawewa stabilno-
sti tela i time se otvara
put bolu u ki~mi i drugim
problemima sa zglobovima. 

Koliko se tokom mladosti
i kasnije u `ivotu kre}emo ,
toliko }e na{e telo biti ja-
ko, odnosno gipko za poznije
godine. Optere}ewem mi-
{i}a i ki~me podsti~emo
stabilnost, odr`avamo vi-
talnost, a ve} za nekoliko
dana ta stabilnost mo`e da
bude vrlo smawena. Svi zna-
mo koliko je i posle banal-
ne prehlade, kada smo prele-
`ali samo nekoliko dana u
krevetu, te{ko ustati i
ukqu~iti se u svakodnevni
ritam. �

Opra{tajte zbog sebe
PSIHOLOGIJA

Qudi koji znaju da
oproste uvredu ili
nepravdu, mawe su
izlo`eni hroni~-
nim bolestima, od
onih koji godinama
pamte neprijatne
doga|aje.

Istra`iva~i iz
Tenesija do{li su do
ovog zakqu~ka mere-
}i krvni pritisak i ispitu-
ju}i dobrovoqce o brodolo-
mima u qubavi ili neprav-
dama na poslu i me|u prija-
teqima. Poruka studije je
nau~ite da opra{tate, jer
time ~uvate va{e zdravqe,
pre svega srce.

Ako negativne emocije ne
“iz`ivimo”, ve} ih zakopa-
vamo u sebi, na{e telo pro-
izvodi adrenalin, dok su
vrednosti serotonina, ho-

rmona sre}e, sni`ene. Ta-
kva kombinacija - previ{e
nagomilanog i nepotro{e-
nog adrenalina, posle od-
re|enog vremena dovodi do
poreme}aja imuniteta. 

Prevazila`ewe situaci-
je koja nas je duboko pogo-
dila i ponizila je te`ak
posao, ali to mo`e su{tin-
ski da promeni daqi tok
mentalnog i fizi~kog
zdravqa �
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Usenci mo}nih |er-
dapskih hidroe-
lektrana, na Cr-
nom Timoku, skri-

vena u gustom rastiwu Gamzi-
gradske bawe, nalazi se neve-
lika zgrada za koju bi se na-
mernik te{ko mogao doseti-
ti da je ba{ - hidroelktrana.
Zato je, vaqda, velikim slo-
vima preko celog zida ispi-
sano: HE "Gamzigrad".

Hidroelektrana "Gamzi-
grad"  jedna je od nekoliko
retkih podignutih krajem
devetnaestog i po~etkom
dvadesetog veka  u Srbiji,
koja neprestano radi. Pro-
izvodi struju, ali je i muzej.
@ivi muzej. Muzej koji pro-
izvodi svetlost.

Godi{we iz we iste~e
skromnih milion i 200 hi-
qada kilovat-~asova, {to
nije dovoqno ni da se po-
kriju weni tro{kovi odr-
`avawa, plate za radnike,
kako mi je rekao Miroslav
Pe{i}, direktor JP “Elek-
trotimok”.

Ali, dobro je da
jo{ negde ima da se u
`ivotu odr`ava i ne-
guje i ono {to mate-
rijalno nije isplati-
vo. Ova hidroelektra-
na je muzej otvorenih
vrata za sve posetioce
koji joj dolaze iz na{e ze-
mqe i sveta da u`ivo vide
pro{lost. Ove godine, 1. no-
vembra proslavi}e 96 godi-
na `ivota.

A kako se rodila? 
Na jednom zboru gra|ana u

Zaje~aru, 1902. godine, \or-
|e Stanojevi} je vatreno is-
pri~ao kako bi bilo kada bi
se u varo{ uvela struja i ka-
ko bi ona pokretala i fa-
bri~ke ma{ine zamewuju}i
veliki broj radnika po jev-
tinijoj ceni. Iskra ovog go-

vora spustila se na Tomu
Milo{evi}a i kao slamu ga
zapalila. Zauzeo se svim si-
lama da je podigne.

A ko su bili Stanojevi} i
Milo{evi}?

\or|e Stanojevi} (1858-
1921) bio je na{ poznati
fizi~ar, profesor Univer-
ziteta u Beogradu i pionir
elektrifikacije u Srbiji, a
Toma, {vajcarski |ak, naj-
stariji sin poznatog vra`o-
grna~kog trgovca i {peku-

lanta Uro{a Mladenovi}a.
Mada je u belom svetu izu~io
za marvenog lekara, Toma je
po o~evoj smrti (1901) preu-
zeo rukovo|ewe firmom
Uro{ Mladenovi} i sino-
vi, u kojoj su deo kapitala
imali i wegova bra}a Mika
i Stevan.

Me|utim, za izgradwu cen-
trale zainteresovao se i Je-
remija Savi}, industrijalac
i tada{wi predsednik zaje-
~arske op{tine, pa je nastao
trogodi{wi spor oko po-

vlastica, dok radikal Toma
nije svojim vezama u Beogra-
du potukao predsednika Je-
remiju. Radovi su po~eli 1.
marta 1908, a 1. novembra
1909. elektrana je ukqu~ena
u proizvodwu. A jo{ na po-
~etku gradwe Milo{evi}i
su sa op{tinom zakqu~ili
desetogodi{wi ugovor ko-
jim se obavezuju da }e insta-
lirati 190 sijalica i pet
plamenih lampi u varo{i
zaje~arskoj. 

Izgradwa nije pro-
{la ba{ bez trzavi-
ca.

Timok je na mestu
zvanom Beqigovo, na
ataru sela Zvezdan,
pregra|en pedeset me-
tara duga~kom branom

od zidanog kamena, a ~etiri
metra {irok kanal koji je
dovodio vodu od brane do ma-
{inskih postrojewa bio je
duga~ak gotovo 150 metara.
Posle izvesnih zastoja i
otezawa radova zbog lo{eg
vremena, ugra|ena je prva
Fransisova vodena turbina
od 130 KS, normalnog tipa
sa horizontalnom osovinom.
Ona je radila na zastareli
na~in, pomo}u Finkovih lo-
patica i ru~nog pode{ava-
wa. Turbina je imala 240

obrtaja u minutu. Na pomenu-
tom mestu je podignuta zato
{to je pad vode u dovodnom
tunelu iznosio 8,5 metara, a
sredwi dotok vode bio je hi-
qadu i po litara u sekundi.

Zbog kojekakvih nesugla-
sica sa firmom Ganc iz Bu-
dimpe{te, uz ~iju pomo} je
Milo{evi} zapo~eo izgrad-
wu, kao i povremeno lo{eg

U SENCI "\ERDAPA"

Muzej koji proizvodi
svetlost
� U poseti jedinoj elektrani
u Srbiji koja radi neprekid-
no od 1909. godine

Pre Zaje~ara u Srbiji su ve} 
imali struju Beograd, Vaqevo, 
U`ice, Leskovac, [abac i Ni{

*

*

Iz HE 
,,Gamzigrad’’ 

godi{we iste~e
1,2 miliona 

kilovat-~asova
struje

Simensovi
stru~waci nisu
mogli da veruju

sopstvenim 
o~ima da wihove

turbine i 
oprema i daqe

rade kao sat
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vremena, radovi su se odu`i-
li. Ipak, posle izgradwe
prenosne mre`e do Zaje~ara
i postavqawa drvenih ban-
dera u samom gradu, od 1. no-
vembra struja po~iwe da te~e
neprekidno, pa se ovaj datum
uzima za po~etak
elektrifikacije
u ovom delu Srbi-
je. Tada je Zaje~ar
imao 1871 ku}u sa
9462 stanovnika,
od kojih su ve}ina
bili seqaci.

I sve je ispalo
kako treba, ali ne
zadugo. Ne mo`e Srbin bez
sva|e i sporova. 

Po{to je Op{tina izgu-
bila u prvom nadgorwavawu
sa Tomom Milo{evi}em,
predsednik se dosetio da iz-
gradi termoelktranu, da
konkuri{e protivniku. Na-
~iwena je kod dana{we pija-
ce 1925, a spor koji je izme|u
wih zbog toga po~eo 1922.
trajao je punih osam godina.

^ar{ija se, naravno, uvese-
qevala novonastalom situa-
cijom. Zato nije bila ret-
kost da se varo{ki doma}i-
ni posle uobi~ajenog raspi-
tivawa za zdravqe, decu i
`ene, upitaju i - na ~ijoj si
struji?

Pre Zaje~ara u Srbiji su
ve} imali struju Beograd,
Vaqevo, U`ice, Leskovac,
[abac i Ni{. Beogradska
centrala sagra|ena je 1893,
dve godine posle Wujorka a
pre Be~a, Minhena i ve}ine
evropskih metropola.

U "Hidrocentralu" Gam-
zigrad ugra|ene su Simen-
sove turbine. Kada su wiho-
vi stru~waci svojevremeno

nekim poslom dolazili u
ovda{wu Fabriku mernih
transformatora pozvani su
da vide i ove turbine i wi-
hovu opremu za koju nisu ni
znali. Gotovo da nisu mo-
gli poverovati sopstvenim
o~ima. Rekli su da su sprem-
ni da otkupe celu elektranu
i da je urede kao muzej. Zva-
ni~nu ponudu “Elektroti-
mok” me|utim, nije dobio.

Doma}ini su tada hvali-
li proizvo|a~a a ovi pak,
qude iz “Elektrotimoka”
koji su stru~nim i pa`qi-
vim odr`avawem, doprine-
li ovolikoj dugove~nosti.

Izgleda da su u pravu i
jedni i drugi.

Dugogodi{wi radnik i
rukovodilac u ovoj centra-
li (nepune ~etiri deceni-
je) bio je ma{inski tehni-
~ar Jovan Prvulovi} Jov~e.
Kada je penzionisan, pre
desetak godina, pri~alo se
da }e ova centrala zahvaqu-
ju}i wegovoj brizi trajati
mo`da jo{ jedan vek.

Svojevremno, svedo~io je
dopisniku Politike Stoja-

nu Todorovi}u:
- Najte`e mi je

bilo po~etkom
aprila 1986, kada
je Crni Timok
preplavio centar-
lu. Puna dva mese-
ca smo je ~istili,
su{ili i podmazi-
vali. Kada su agre-

gati zabrujali, kamen mi je
sa srca pao.

Danas se u krugu Centrale
nalazi savremno odmarali-
{te za radnike i penzione-
re “Elektrotimoka” koje je
od 1994, u avgustu, i dom me-
|unarodne Likovne koloni-
je Gamzigrad. U dvori{tu su
biste \or|a Stanojevi}a i
Nikole Tesle, savremnika
koji su se i dopisivali.

I jedna i druga zgrada,
osim {to su same po sebi
lepe i negovane, okru`e-
ne su predivnim parkom.
Zoran Mileti}, upravnik
Odmarali{ta (mada ne
voli da ga tako oslovqa-
vaju jer je on samo, izme|u
ostalog, zadu`en i za taj
objakat) ka`e da se pri~a
da je pojedino zimzeleno
drve}e staro koliko i
Centrala.

Park ima vi{e nivoa. Na
jednom je furuna za pe~ewe
prasi}a, jari}a ili ro-
{tiq, a pored je niz drve-
nih masivnih stolova i sto-
lica, sve u debeloj ladovi-
ni. Malo ni`e je parki} za
decu sa klackalicama, qu-
qa{kama... Pa se tako rad-
nici koji se tu odmaraju
ili le~e u obli`wem Zavo-
du za rehabilitaciju - dogo-
vore i zajedni~ki kupe, na
primer, jagwe i eto lepog
provoda.

Poslovno-rekreativni
centar Gamzigrad, kako se
zvani~no zove, ima oko 26
le`aja i dva apartmana. O
wemu brinu samo troje zapo-
slenih s tim {to u sezoni
dolaze jo{ dva radnika ED
Zaje~ara na ispomo}.  Troje
stalno zaposlenih su Sne-
`ana An|elkovi}, Jovica
Stefanovi} - Basa i Ivica
Pe{i}. �

Slobodan Stoji}evi}

Od 1. novembra 1909. struja 
po~iwe da te~e neprekidno, pa se

ovaj datum uzima za po~etak 
elektrifikacije u ovom delu Srbije

*

*

Miroslav Pe{i} 
direktor JP “Elektrotimok”



Odmarali{te u Gam-
zigradskoj Bawi
ubilo se za odmor.
Oko zgrade sa 26 le-

`aja lep je i odr`avan park u
kojem, osim travwaka i cve}a
postoji i specijalno na~iwen
deo za u`ivaoce u hrani: fu-
runa za pe~ewe i odgovaraju}i
broj stolova i stolica. Malo
ni`e, na travwaku  su quqa-
{ke i klackalice za decu.

Dobro je ovde i za zdrave i
bolesne. Zdravi da u~vr{}ju
zdravqe, bolesni da se le~e u
gamzigradskom Zavodu za re-
habilitaciju ili samo da se
br~kaju u lekovitoj vodi.
@ene koje su se tek izbawa-
le, iz kupatila su, dobro uto-
pqene, posedale na bawski
krov, kao na neki balkon iz-
nad Crnog Timoka. 

Tu su reka, brda, {ume.
A ~im se iza|e iz sela

Gamzigrad, koji kilometar
daqe, nai}i }ete na iskopi-
ne Galerijeve palate Fe-
liks Romulijana, danas u vr-
lo dobrom stawu jer ga odr-
`avaju radnici zaje~arskog
Narodnog muzeja. Tu se mogu
kupiti i izvanredni suveni-
ri, kao i CD na kojem  je mul-
timedijalno dato sve {to se
znati treba i mo`e o ovom
lakalitetu.

Mo`e se tu videti i maketa
palate stare 16 vekova.

A kada se iz Romulijane
zaputite natrag, ponovo }ete
pro}i kroz selo Gamzigrad,
gde, jo{ pod sve`im utisci-
ma - gledaju}i oronule seo-
ske ku}e - ne mo`ete a da se
ne zapitate: [ta li }e od
nas ostati za neke daleke ge-
neracije? �

S. S.

� Netaknuti rezervati ~istog vazduha. 
Voda i {uma - raj za qubiteqe ti{ine

U SLICI I RE^I

Za u`ivawe i
razmi{qawe
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